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Už je to tak na  světě  zařízeno:  vše se  mění,  vše plyne. Věděli to i naši 
předkové a tento jev můžeme pozorovat i my během našich životů. Měníme se 
my, lidé, ale i způsob našeho života a věci kolem nás. Před padesáti lety     
se v Kyjově začalo stavět sídliště Mezi mlaty, kde, považte, byl jeden dům 
dokonce čtyřpatrový a s výtahem! Snad se zde mohu přiznat, moje 
spolužačka v tom domě bydlela a tak jsme skvělé zařízení náležitě využily. 
Nahoru, dolů, nahoru, dolů…  Stačilo jen zmáčknout tlačítko. Ve stejném 
roce se do kyjovských domů začala zavádět další novinka, zemní plyn. Na 
dvory domů se nastěhovali instalatéři a malí hoši měli skvělou příležitost 
pozorovat tyto muže při práci.Kyjov se rozrůstal, přibývaly domy a ulice. 
Vlastnictví osobního automobilu bylo tehdy vzácností, proto občané uvítali 
městskou autobusovou dopravu, jejíž vozy vyjely do ulic 15. března roku 
1959. Další velkou událostí bylo rozhodnutí plenární schůze Místního 
národního výboru z 1. prosince stejného roku o spojení Kyjova s Boršovem, 
„kterážto obec stejně již s městem souvisí. O den později projednali totéž 
na plénu MNV v Boršově s kladným výsledkem.“ Tolik citace z kroniky města 
Kyjova roku 1959. 
 
Událostí bylo za ta léta bezpočet, mým úkolem však je zapsat, co se 
přihodilo  roku  2009.  Nuže  tedy, posadíme  se,  rozevřeme  knihu  a 
budeme si číst.   
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ZZ  UUDDÁÁLLOOSSTTÍÍ  VV  RREEPPUUBBLLIICCEE  AA  VVEE  SSVVĚĚTTĚĚ  
 
 
Úplněk, který připadl na 11. ledna, byl podle astronomů mimořádný. 
Vzdálenost Měsíce od Země byla totiž již od prosince loňského roku nejkratší 
možná a slibovala, že spatříme Měsíc v neobvyklé velikosti. Na rozdíl        
od loňského úplňku, kdy jsme marně vzhlíželi na zataženou oblohu,  bylo  nyní  
zcela  jasno. Díky  tomu  jsme  mohli porovnávat a konfrontovat tvrzení 
astronomů se svými zkušenostmi.  
 
Rok 2009 naší republice přinesl návštěvu nově zvoleného amerického 
prezidenta USA Baracka Obamy, muže podmanivého úsměvu a černé pleti. 
Přijel k nám ve dnech 4. a 5. dubna. 27. září jsme v Česku uvítali další 
vzácnou návštěvu, papeže Benedikta XVI. Oba muži pobyli v naší vlasti sice 
jen krátce, ale přesto byli přivítáni nadšenými davy lidí. 
 
S  nevlídným  přijetím  se  naopak  setkalo  nařízení  Evropské  unie          
o zákazu prodeje 100 wattových a silnějších žárovek. Toto nařízení bylo 
zdůvodněno úsporami elektrické energie a vyvolalo nevoli mezi lidmi. Vedly se 
diskuse o vlastnostech tzv. úsporných žárovek, které sice mají menší 
spotřebu, ale jsou podstatně dražší a životnost ani svítivost nedosahuje 
parametrů udávaných výrobci. Navíc lidé poukazovali na fakt, že ve sklepech, 
na WC či chodbách je potřeba svítit krátce a často, jenomže úsporné 
žárovky k tomuto účelu nevyhovují. Rozhodnutí úředníků od „zeleného stolu“ 
však vešlo od prního září v platnost. Lidé si poradili po svém a kdo chtěl, 
zásobil se žárovkami na příštích mnoho let dopředu.  
 
Svou slovní zásobu jsme si letos obohatili o pojem  „rychlostudent“, 
vytvořený národem Švejků po aféře na právnické fakultě v Plzni, kdy proniklo  
na  veřejnost,  že  mnoho  tzv.  studentů  dokázalo  práva na vysoké škole 
„vystudovat“ během pouhých dvou měsíců.  
 
Současně s mrazem, který přišel 6. ledna, přišla i „ledová sprcha“ v podobě 
sporu Ukrajiny s Ruskem o cenu plynu. Výsledkem bylo zastavení dodávek 
plynu do mnoha zemí Evropy a vědomí zranitelnosti „vyspělých“  ekonomik.  
Noviny  překypovaly  titulky o utažení kohoutů a současně uklidňovaly slovy    
o dostatku plynu v zásobnících. V té době bylo častým tématem našich 
rozhovorů přemítání o způsobu zajištění tepla pro naše domovy. 
Optimističtější řešení možné krize měli samozřejmě ti, kteří měli v domě 
komíny. Majitelé bytů v panelových domech krčili rameny v naději, že se 
státníci domluví a obyčejné lidi nedostatek plynu nezasáhne.  
 
Již od léta nás sdělovací prostředky plnily zprávami o šíření nebývale silné   
a  životy  ohrožující  chřipky.  Hovořily  o  pandemii, srovnávaly s tzv.  
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„španělskou“  chřipkou,  která  svého  času  obletěla  svět a zanechala po 
sobě mnoho obětí. Informovaly o počtech lidí, kteří již na novou chřipku 
zemřeli a ačkoliv se mrtví počítali celosvětově pouze v desítkách, byli jsme 
neustále varováni, že „je to teprve začátek“. V průběhu podzimu, kdy se již 
vyskytovaly první případy nemoci v Evropě, hledaly vlády peníze na zakoupení 
vakcíny, která však stále ještě nebyla řádně vyzkoušena.  
Jak vše dopadlo? Naše vláda peníze našla a zdravotníci řešili, zda v zájmu 
prevence očkovat nedostatečně vyzkoušenou vakcínou nebo raději vše nechat 
na přirozeném vývoji. Lidé se však odmítali nechat očkovat a poukazovali    
na fakt, že strašák pandemie je uměle vyvolaný a vyhovuje hlavně výrobcům 
vakcíny.   
 
Epidemie chřipky v naší republice proběhla v síle každoročního běžného 
chřipkového období, o pandemii se však vůbec nedalo hovořit. Nemoc 
zasahovala nejvíce děti, proto se školy připravovaly na možnost přerušit  
vyučování  a  vyhlásit chřipkové prázdniny. Žáci a studenti se  těšili,  
pamětníci  vzpomínali  na  podobné   události  v  minulosti a s nostalgií 
vzpomínali na prázdniny „uhelné“. Některé školy byly kvůli vysoké nemocnosti 
zavřeny, v Kyjově však byl jediným  opatřením zákaz návštěv v nemocnici     
v době od 23. listopadu do 22. prosince.      
 
 
 

UUDDÁÁLLOOSSTTII  VV  NNAAŠŠEEMM  MMĚĚSSTTĚĚ  
 

Leden 
 
Po slunečném Silvestru jsme se probudili do mlhavého nevlídného novoročního 
jitra, které nám dávalo dostatečnou omluvu pro líné polehávání u televize      
a dospávání silvestrovského hýření. Milovníci přírody a majitelé neposedných 
dolních končetin však přece raději vyrazili na  tradiční  akci  turistického  
oddílu,  vítání  nového  roku na Cimburku. Klidnější povahy  vyznávající  
kvalitní hudební produkci se sešly v kyjovském kostele, kde prvního ledna 
zahrál Brněnský rozhlasový orchestr lidových nástrojů, který do našeho 
města pozvaly Tetky z Kyjova. 
 
První leden připadl letos na čtvrtek, proto si školáci mohli užívat prázdnin   
až do neděle čtvrtého ledna. Na horách ležel sníh a lyžovalo se, v Kyjově 
jsme dostali pouze příděl lehoučkého bílého poprašku, který udělal dětem  
radost i  přes svoji nedostatečnost. Vyrazily ven  s červenými „klouzátky“  
z  umělé  hmoty,  aby vyzkoušely, zda by se přece jen nedalo trochu jezdit.   
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Členové Komorního orchestru města Kyjova zahájili svá letošní vystoupení 
koncertem v Kostelci. V sobotu 3. ledna společně s pěveckým sborem Carmina 
Vocum a žáky základní umělecké školy přednesli osm klasických skladeb 
s vánoční tématikou.  
 
12. ledna se v Galerii Pod schody konala vernisáž obrazů Emmy Srncové, 
známé pražské výtvarnice a malířky. 
 
13. ledna byla slavnostně předána do používání třípodlažní budova sportovního 
zázemí na městském stadionu. 
 
Leden je měsícem plesů a maškarních bálů. V pátek 16. ledna proběhl 
tradiční dětský karneval ve škole Újezd. Pro  děti z  prvního  stupně        
ho připravily vychovatelky ze školní družiny. Na školní chodbě jsme  mohli 
potkat postavy pohádkové, ale i takové, které děti znaly z televizního 
vysílání. Celé odpoledne vyhrávala hudba vyzývající k tanci, program zpestřila 
ukázka aerobiku a zajímavé soutěže. Všechny děti dostaly dárek             
od Sněhurky.  
Ve škole Dr.  Joklíka  karneval  pojali  ve sportovním duchu. Rodiče         
se  svými  ratolestmi  závodili  v  jízdě  na  tragači,  kradli  třešně         
na ribstolech  nebo  přelévali vodu  koštýřem z jednoho kbelíku do druhého. 
Dalšími skvělými disciplínami bylo skákání do kopřiv, plašení špačků a jiné 
pozoruhodné činnosti, v nichž děti podávaly co nejlepší výkony, ale hlavně    
se dobře bavily. Medailová umístění se nevyhlašovala, všichni sportovci        
si    za předvedené výkony odnášeli malé dárečky.  
 
20. ledna se konal Den otevřených dveří na Klvaňově gymnáziu. Veřejnost 
měla možnost si prohlédnout celou školu, odborné učebny, tělocvičnu, jídelnu 
s kuchyní. Zájemcům o studium se dostalo informací o přijímacích zkouškách.  
 
30. ledna měli všichni žáci a studenti volno. Den před tím, ve čtvrtek      
29. ledna, dostali pololetní vysvědčení. 
 
Do tradiční Tříkrálové sbírky se letos v našem městě zapojilo 44 tříčlenných 
skupin dětí s doprovodem dospělé osoby. Vybralo se 201 379 Kč. 
 
V lednu se uskutečnilo jedno z pravidelných setkání seniorů s vedením města. 
Slavnostní posezení připravili členové komise pro občanské záležitosti  Rady  
města  Kyjova. V  zasedací  síni kyjovské radnice se  sešli osmdesátníci      
a pětaosmdesátníci, kteří své jubileum slavili v posledním  čtvrtletí  roku  
2008. Místostarosta  Miroslav  Hula je seznámil s děním ve městě 
v uplynulém roce, informoval je o prodeji městských bytů, o výstavbě         
a investicích plánovaných v novém roce.  
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Kyjovský  Kojenecký ústav získal certifikát ISO 9001 s platností až do roku 
2011. Tento certifikát je oceněním kvality práce vedení ústavu. 
 

Únor 
 
Únor začal chřipkovou epidemií, která na svém putování po republice dorazila 
i do Kyjova. Znát byla hlavně mezi školní mládeží. V neděli prvního února byl 
v nemocnici vyhlášen zákaz návštěv na lůžkových odděleních. 
 
3.února zaplnili divadelní sál kyjovského Domu kultury milovníci vážné hudby. 
Houslista Libor Meisl se svými hosty, klavíristkou Věrou Meislovou 
a Wolfgangem Procházkou (viola), zahráli skladby W.A. Mozarta,            
G. F. Handla, B. Smetany a jiných autorů.   
 
4. února zaplnily estrádní sál Domu kultury Karkulky, čerti, princezny a další 
pohádkové postavy, ale i postavy z moderních filmů pro děti. Městské 
kulturní středisko totiž uspořádalo Dětský maškarní karneval a nutno říci,   
že děti si  ho  opravdu  užívaly. Program  byl  obohacen o hry, tance, 
soutěže, nechyběli ani klauni a kouzelník.  
 
10. února v rámci Seriálu dechových hudeb zahráli v Kyjově Bojané, známá 
dechovka z Dolních Bojanovic, která letos oslavila padesát let od svého 
vzniku.  
 
Ve středu 11. února se v zasedací síni kyjovské radnice sešli zástupci města, 
obecních úřadů, poskytovatelů sociálních služeb a veřejnosti. Jednali o dalším 
postupu v komunitním plánování sociálních služeb. 
 
V únoru se „chodilo po špeku“. Tradiční fašaňková obchůzka pod taktovkou 
Slováckého souboru se konala  15. února. 
 
Občanské sdružení Život a zdraví pořádá pravidelná pondělní setkání Klubu 
zdraví v budově firmy Dacom na Svatoborské ulici. V pondělí 16. února  byla  
na pořadu cestopisná přednáška Josefa Szwanczara  o životě v Guatemale.  
 
Členové Komorního orchestru města Kyjova a sboru Carmina Vocum předvedli 
17. února své umění v divadle Reduta v Brně. 
 
Ve středu 25. února zasahoval Hasičský záchranný sbor v rodinném domku 
v Nětčicích, kde se pod vahou sněhu  propadla střecha zimní zahrady. 
Naštěstí nebyl nikdo zraněn a hasiči konstatovali, že se jednalo jen o malý 
zásah.  
 
V galerii Pod schody se v únoru představila hodonínská Střední škola 
průmyslová a umělecká a Vyšší odborná škola Hodonín. Prostřednictvím prací 



8 
 

 
 
 

Kronika města Kyjova 
2009  

 

svých studentů nás nechala nahlédnout do studijních oborů propagační   
grafika,  užitá malba a  výtvarné  zpracování  keramiky a procelánu. Výstavu 
vystřídaly modrotisky Evy Horákové z Uherského Hradiště.  
 
 

Březen 
 
20. března v ranních hodinách na autobusovém nádraží policie kontrolovala 
řidiče autobusů ČSAD. Prověřovala u nich dechovou zkouškou přítomnost 
alkoholu. Jeden hříšník byl přistižen s 0,4 promile alkoholu. Mimo jiné to  
pro něho představovalo i ztrátu zaměstnání.  
 
Téhož dne v hodinách podvečerních se v jídelně domu s pečovatelskou službou  
konala  přednáška  doc. PhDr. Jarmily  Bednaříkové,  CSc. na téma Svatý 
apoštol Pavel a jeho doba. Akci ve spolupráci s Centrem sociálních služeb 
pořádala Moravsko-slezská křesťanská akademie.  
 
Březnové Otvírání sklepů pod taktovkou Mužského sboru Slováckého souboru 
se konalo 29. března. S písničkami přijely folklorní sbory z Dunajovic, 
Dambořic, Boršic u Blatnice, Prušánek, Kunovic a Brna. Akci letos doprovázel 
hustý déšť, proto byla účast diváků menší než v předešlých letech.  
 
Společnost Telefónica O2 oznámila, že z důvodu sníženého zájmu  občanů  
zredukuje  počet veřejných telefonních automatů. Pro Kyjov to znamenalo 
zrušení automatů na Tyršově a Komenského ulici. Kromě těchto zůstalo      
ve městě ještě 29 dalších přístrojů. 
 
V Galerii Pod schody vystavoval Zdeněk Hudeček obrazy Slovácka, Podluží    
a Kyjovska. 
 
Děti z bohuslavické základní školy přinesly v březnu jaro a veselou náladu   
do Centra služeb pro seniory. Vystoupily zde s pásmem písniček a tanečků    
a  sklidily  nadšený potlesk.  Dostalo se jim i poděkování od ředitele Jana 
Letochy a navíc všechny dostaly i sladkou odměnu. 
 
Centrum  pro  sluchově   postižené  uspořádalo v  budově  internátu         
na Lidické ulici prezentaci kompenzačních pomůcek pro neslyšící, např. 
indukčních smyček, telefonů a zesilovačů zvuku, signalizačních systémů, 
budíků apod.  
 

Duben 
 
Od 1. dubna je pro nás k vydání nového cestovního pasu při výjezdu         
do zahraničí nutná nejen  fotografie, ale i  otisky  prstů. Poplatek za vydání 
pasu činí 600,- Kč a lhůta jeho vyhotovení je 30 dní.  
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V čítárně městské knihovny se 2. dubna konal křest knihy Velikonoční lidová 
zdobnost brněnské výtvarnice Olgy Vlasákové. Kmotrem se stal starosta 
města František Lukl a celou slavnostní událost zpestřila dětská cimbálová 
muzika základní umělecké školy. 
 
Ve  čtvrtek  9. a  pátek  10. dubna  měly děti velikonoční prázdniny.       
Ve spojení s víkendem a velikonočním pondělím znamenaly pětidenní absenci  
školních  povinností. Této  skutečnosti  mnoho rodin využilo  a na svátky 
odjelo do přírody. V ulicích města zřídly jindy nekonečné řady zaparkovaných 
automobilů a na silnicích ve městě, co se týče dopravní situace, se rozhostil 
klid srovnatelný snad s dobou někdy před padesáti lety. Velikonoce jsme 
prožili v letním oblečení, protože sluníčko hřálo více než bychom očekávali 
v tuto roční dobu.  
 
Město vzrušila zpráva o napadení ženy, která se v ranních hodinách        
17. dubna vydala na kyjovský hřbitov zalévat květiny. Neznámý muž na ni 
zaútočil elektrickým paralyzérem. Protože zrovna v tu dobu nikdo jiný       
na hřbitově nebyl, nedovolala se pomoci. Muž jí nic neukradl, pouze utrpěla 
lehčí zranění při pádu na zem. Po této události dostali městští strážníci     
za úkol hřbitov kontrolovat častěji než dříve.  
 
22. dubna proběhl v Kyjově třetí ročník oslav Dne Země. Tuto celostátní akci 
v našem městě uspořádalo občanské sdružení Kyjovské Slovácko v pohybu     
ve spolupráci s městem Kyjov.  
V dopoledních hodinách bylo živo v městském parku, kde byly pro děti 
mateřských a základních škol přichystány hry a kvizy, v nichž si děti 
rozšiřovaly znalosti o přírodě. Jak už je u dětí pravidlem, braly odpovědi   
na otázky zodpovědně a troufly si i poučit dospělé. Malý chlapec z mateřské 
školky byl  rozzloben na svou paní učitelku, která mu tvrdila, že hluchavka  
je jen a pouze bílá. „To není pravda, tatínek říkal, že je i hluchavka žlutá   
a nachová!“ Hněval se – a měl pravdu. Důkaz totiž kvetl dětem i paní učitelce 
přímo pod nohama, v trávníku kyjovského parku.  
V prostoru před Domem kultury byl po celý den umístěn stánek Ekoporadny 
Kyjovského Slovácka v pohybu. Zde zájemci dostali informace o ekologických 
projektech (aktuálně se nejvíce lidí  dotazovali na program zateplování 
rodinných domů a využití obnovitelných zdrojů energie), k dispozici byly 
letáky z oboru ekologie a  zdravého  životního  stylu.  V  loutkovém  sále  
Domu  kultury se promítaly filmy s ekologickou tématikou a celý den zakončila 
přednáška ornitologa Karla Šimečka o ptactvu, které žije v našem městě     
a okolí.  
 
23. a 24. dubna se konaly přijímací zkoušky na gymnázium.  
 
28. duben byl dnem oslavy výročí osvobození Kyjova. Zástupci města tradičně 
položili květiny k uctění památky padlých u pomníku v Bohuslavicích, Boršově 
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a Kyjově. U Památníku světových válek před budovou Klvaňova gymnázia byl 
součástí oslavy i krátký kulturní program. 
 
V dubnových dnech procházely centrem města studentky kyjovské Střední 
odborné školy zdravotnické a sociální. S pokladničkami v rukou oslovovaly 
kolemjdoucí se žádostí o finanční příspěvek na konto humanitární organizace 
ADRA. Tato celostátní velikonoční humanitární sbírka se konala v našem 
městě již po osmé. Její výtěžek byl určen na financování humanitárních 
projektů v zahraničí, pomoc při mimořádných událostech (záplavy, požáry, 
povodně apod.), také  na financování dobrovolnických center aj. Jak už to   
u takových akcí chodí,  někdo  peněženku  otevřel,  jiný  nikoliv.  Podobných  
sbírek na nejrůznější účely bývá i v našem městě poměrně hodně, proto jsou 
lidé obezřetní. Občas totiž proběhnou v televizi zprávy i o podvodných 
„sbírkách“, které ovšem jdou do kapes pouze jejich organizátorům.  
 
Jarní měsíc přinesl zahájení cyklistické sezóny a letos navíc 30. dubna        
i slavnostní zahájení provozu nové půjčovny a úschovny kol v nově 
zrekonstruovaném dvoře informačního centra na Svatoborské ulici.  
 
 

Květen 
 
6. května našli dělníci při výkopech základů nového domu na Palackého ulici 
válečné pozůstatky, čtyři funkční dělostřelecké granáty a dvě střely. Místo 
bylo ihned zabezpečeno proti vstupu osob a přivolána policie s pyrotechnikem. 
Ten munici naložil a odvezl ke zneškodnění. 
 
15. května se v Mateřské škole a Základní škole Za Humny v Boršově konalo 
okresní finále dopravní soutěže mladých cyklistů speciálních škol. Do zápolení 
se zapojilo 32  dětí. Součástí soutěže byla prověrka teoretických znalostí, 
jízda zručnosti, ale i jízda ulicemi Kyjova.  Hladký průběh závodů zajišťovali 
policisté, neboť pořadatelé a všichni účastníci měli zájem na bezproblémovém 
průběhu akce.  
 
U příležitosti dvoustého výročí narození Luise Brailla, tvůrce slepeckého 
písma, připravila kyjovská odbočka SONS kurz čtení Braillova písma. Kurz  
se konal ve dnech 20. a 21. května a byl určen široké veřejnosti.  
 
O  potřebě  parkoviště  u  nemocnice se dlouhá léta mluvilo. Stavbu         
se v loňském roce podařilo realizovat a lidé ji s vděčností přivítali. Placení 
parkovného se uskutečňuje samoobslužným způsobem. Při příjezdu k vjezdové 
závoře si řidič u stojanu vyzvedne parkovací lístek a automaticky se mu 
otevře závora pro vjezd. Při výjezdu pak lístek slouží k otevření výjezdové 
závory, pokud jsme ovšem parkovali méně než dvě hodiny. Při delším 
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parkovacím čase musí řidič nejdříve zaplatit v platebním automatu. Obdrží 
nový parkovací lístek, který umožní otevření závory.  
Řidiči jsou upozorněni na nutnost mít lístek po dobu parkování uložen tak,  
aby na něj nepálilo slunce. Mohlo by se totiž stát,že údaje na lístku  sluneční   
paprsky  vybělí. Potíž  také  může  nastat,  když  se  parkovací  lístek  
zatoulá  třeba  do  skulin  přístrojové desky. Aby  řidičovo  auto  nezůstalo  
uvězněno  na  parkovišti na věky,  je u automatu  umístěn telefon           
na pracovníka, který může na dálku závoru otevřít.  
 
 

Červen 
 
V pátek 5. a sobotu 6. června se konaly volby do Evropského parlamentu. 
Jaká byla volební statistika v našem městě? Voličů bylo evidováno 9 843, 
vydáno bylo 2 886 obálek, platných hlasů odevzdáno  2 873. K výběru jsme 
měli 33 politické strany. Celkově se v České republice voleb účastnilo pouze 
28,22 % voličů, v rámci Kyjova toto číslo bylo o málo větší (29,32%).  
 
 
 
Výsledky hlasování v Kyjově: 
 
Občanská demokratická strana     27,39% 
Křesťansko-demokratická unie – Česká strana lidová         13,74% 
Česká strana sociálně demokratická     24,36% 
Komunistická strana Čech a Moravy     17,05% 
Suverenita         2,29% 
Věci veřejné         2,15% 
Strana zelených        2,19%  
 
7. června přijel do našeho města Slovenský ludový umelecký kolektív, 
profesionální soubor známý po celém světě. Protože se vystoupení konalo 
na Letním kině, zajistili pořadatelé pro jistotu i „mokrou variantu“ v Domě 
kultury. Počasí však přálo Letnímu kinu, z jehož areálu  se  krásné  slovenské  
písně  doprovázené hudbou  rozléhaly až na náměstí.  
 
V polovině června byla po rekonstrukci slavnostně otevřena služebna Policie 
České republiky v Kyjově na Boršovské ulici. Policisté se dočkali rozšíření 
prostor služebny v přístavbě. Budova má nyní bezbariérový přístup, dětský 
koutek s přebalovacím pultem pro kojence, rovněž byl vybudován samostatný 
vchod, kterým policisté vodí delikventy. Díky tomu již s nimi veřejnost 
nepřijde v budově do styku. Modernizace probíhala od loňského září až      
do dubna letošního roku a vyžádala si náklady 4,7 milionu korun.  
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Červenec 
 
5. července se v bohuslavickém ART mlýnu konala vernisáž výstavy obrazů 
Petra Petráše mladšího.  
 
V pondělí 26. července krátce před půlnocí telefonoval na tísňovou linku 
anonym. O známil,  že  vyhodí  do  vzduchu kyjovskou nemocnici               
a autobusové nádraží,  pokud  nedostane  sto  tisíc  korun výkupného.       
Po vyjednávání s operačním důstojníkem, který linku obsluhoval, slevil         
a souhlasil, že bombu nedá do nemocnice, ale „pouze“ na autobusové nádraží. 
Při  zásahu  na  autobusovém  nádraží  policisté převlečení do civilního 
oblečení dopadli opilého devatenáctiletého mladíka, který se k činu přiznal.  
 
Při červencových povodních, které zasáhly některá místa naší republiky, bylo 
způsobeno mnoho materiálních škod. Pro pomoc postiženým byly pořádány 
finanční sbírky. Do jedné z nich přispěli podle svých možností i obyvatelé 
Centra služeb pro seniory. Na konto humanitární organizace ADRA věnovali 
částku 3 200,- Kč. 
 

Srpen 
 
Ve dnech 1. a 8. srpna se uskutečnil zápis zájemců o pálení letního ovoce 
v kyjovské pálenici. 
 
Výpadek elektřiny či zastavení dodávky vody je pro nás vždy nepříjemnou 
událostí a může dokonce přivodit i hmotné škody. Provozovatelé proto mají 
povinnost odběratele na vypnutí v předstihu upozornit. Uvědomovat všechny 
domácnosti i drobné odběratele však není možné, proto zasílají zprávu městu. 
Informace je pak zveřejněna na úřední desce či proběhne zpráva v kabelové 
televizi.  
Ke  zlepšení  informovanosti zavedlo město od 1. srpna novou službu. Zájemci         
se mohou přihlásit v informačním centru se svojí e-mailovou adresou, na niž 
dostávají hlášení o přerušení dodávek vody, vypínání elektřiny, povodňových 
aktivitách apod. 
 
8. srpna v jednom ze sklepů v ulici U Sklepů pořádal mladý muž příliš veselé   
rozloučení   se  svobodou,  „svícu“.  Již  kolem  23.  hodiny si obyvatelé 
okolních domů stěžovali na telefonické lince městské policie na hluk,         
při kterém se nedalo spát. Téměř padesát bujných účastníků  výzvy strážníků 
městské policie ignorovalo. Neztišili hudební produkci ani zpěv a hlasitá 
oslava trvala až do rána. Záležitost poté řešil správní orgán města           
a mladému muži kromě výdajů za svatbu přibyla ještě pokuta. 
 
16. srpna se v kyjovském kostele konala sbírka na obnovu jeho interiéru. 
Vybralo se 34 920,- Kč, k tomu navíc nejmenovaný dárce věnoval 40 000 Kč.  
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21. srpna se na náměstí sešli cyklističtí mistři v jízdě na vysokém kole Iva  
Zajíčková,  Josef  Zimovčák,  Veselský klub nezávislých cyklistů              
a samozřejmě také mnoho zvědavců a cyklistických nadšenců.  
Na programu akce nazvané „TOUR DE KYJOV“ byla mj. i praktická ukázka 
jízdy na vysokém kole, odvážlivci si jízdu na velocipédu mohli vyzkoušet      
na vlastní kůži.  
 
Ve večerních hodinách 21. srpna vyjeli kyjovští hasiči k velkému požáru     
do Bohuslavic. Hořela samota na okraji lesa za Bohuslavicemi, využívaná  
majitelem  jako  pila  a  dřevařská  dílna.  Oheň  ohlásili na tísňovou linku 
náhodní cyklisté, kteří jeli po lesní cestě vedoucí v blízkosti samoty. Budovy 
plné uskladněného dřeva, obkladových dřevěných desek a strojů byly snadnou 
potravou pro nenasytného červeného kohouta, takže v době příjezdu hasičů 
bylo vše v jednom ohni.  
Při požáru zasahovalo dvanáct jednotek hasičů. Pro vodu jezdili nejdříve      
do  Bohuslavic,  pak  až  do  Kyjova  a  likvidace  požáru, po kterém zůstaly 
pouze ohořelé štítové zdi a komíny,  byla ukončena až druhého dne ráno. 
Škoda byla odhadnuta na tři miliony korun.   
 
V Radniční galerii předvedl veřejnosti své sochařské dílo Oldřich Štěpánek.  
 
Ceny benzínu v srpnu: 
 
Special  28,90 Kč 
Natural  28,90 Kč 
Diesel   26,90 Kč 
Optimal  29,20 Kč  
 
 

Září 
 
Jedenáctého září  zaplnili milovníci poezie dvorní trakt informačního centra 
na Svatoborské ulici. U příležitosti životního jubilea básníka Pavla Černého  
se konalo Poetické podvečerní zpívání. Celý pořad uváděl moderátor Pavel 
Růžička, spisovatelka Jarmila Bednaříková přednesla několik autorových 
básní, zazpívaly Tetky z Kyjova a Mužský sbor Slováckého  souboru  Kyjov,  
zahrála  cimbálová  muzika Jury Petrů. O tom, že povídání s básníkem bylo 
poutavé a písně i melodie cimbálu nakažlivé, svědčily terasy nad dvory 
sousedních domů. Byly obsazeny jejich  obyvateli,  kteří  bedlivě naslouchali 
a zpívali  společně s muzikanty.  
 
Měsíc září přinesl hned několik událostí z oblasti kultury. V čítárně knihovny  
proběhl  křest  knihy  spisovatelky Jarmily  Bednaříkové   o dějinách          
a kultuře Franků. V Radniční galerii vystavovala Speciální škola Vřesovice 
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výtvarné práce svých žáků pod názvem „Děti dětem“, v Galerii Doma         
se pochlubil svým uměním Pavel Matyska.  
 
Začátkem září objevil Zdeněk Kotek, lesník z Bohuslavic, u Kyjovky 
v Bohuslavicích stopy činnosti bobra evropského. Výskyt bobra byl 
zaznamenán i v Boršově a též na jižní straně Kyjova  u čističky. Bobr 
evropský je v naší republice přísně chráněn.  
 
Bohatá úroda kvalitního ovoce letos vyvolala nebývalý zájem o služby 
kyjovské pálenice. Zpracovávaly se meruňky, mirabelky, třešně, višně, 
později broskve, jablka či švestky. Kdo chtěl mít alkoholový mok jemnější, 
využil možnosti nového zařízení kyjovské pálenice, které dokáže odloučit    
od kvasu pecky.   
 
 

Říjen 
 
7. října byla v přízemí budovy Domu kultury po krátké rekonstrukci otevřena 
nová Galerie Čajovna. Využívá prostor bývalé Galerie Pod schody a je 
přístupná jak zvenčí, tak z foyer divadelního sálu. V krátké době se stala 
oblíbeným místem setkávání pro milovníky čaje, lákavá je pro posezení bez 
cigaretového kouře, ale i milovníky vodní dýmky. Pro zpříjemnění celého 
prostoru provozovatel hostí výtvarníky, jejichž díla  vždy na nějaký čas 
vyzdobí prostředí čajovny.  S  galerií sousedí  malý obchod s  čaji  
exotických názvů    a původu, potřebami pro jejich přípravu, vonnými 
tyčinkami a dalším zbožím.  
 
10. října vystoupil v kostele na Seifertově náměstí Kyjovský komorní 
orchestr, který pod vedením Jana Sáraze vytvořil posluchačům příjemný 
podvečer skladbami Josefa Myslivečka, Františka Xavera Duška a Vítězslava 
Nováka. Hostem byli členové Komorního orchestru základní umělecké školy 
z Valašského Meziříčí. Členy obou hudebních těles jsou mladí lidé, žáci   
nebo absolventi základních uměleckých škol.  
 
15. října proběhl 10. ročník celonárodní sbírky Bílá pastelka. Tuto 
charitativní akci každoročně organizuje Sjednocená organizace nevidomých    
a slabozrakých, která má v Kyjově aktivní pobočku. V ulicích města chodily 
dvojice mladých lidí a nabízely přívěsek, malou bílou pastelku, výměnou      
za drobný finanční obnos. Vybrané peníze byly využity na provoz jednotlivých 
center SONS.  
 
16.  října  byli  kyjovští dobrovolní  hasiči povoláni k hořícímu stohu         
do Milotic, cestou však byli operačním důstojníkem odvoláni k požáru 
rodinného domku v Hýslích.  
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17. října vystoupila chasa Slováckého souboru v programu Eště byly štyry 
týdně do hodů. K příjemné náladě zahrála cimbálová muzika Jury Petrů       
a veřejnosti byli představeni noví stárci.  
 
V Centru služeb pro seniory uspořádali 22. října Den otevřených dveří. 
Vedení domova umožnilo veřejnosti přesvědčit se, že není „odkládárnou “,   
ale že umožňuje svým obyvatelům plnohodnotný život a je místem, v němž   
se mohou věnovat svým zálibám.  
 
27. října proběhl druhý ročník Běhu s trikolórou, jehož první ročník           
v loňském roce iniciovala Základní škola Újezd  a  který  byl určen pro žáky 
základních škol. V parku se sešlo mnoho dětí, vyučujících, rodičů, přišli       
i představitelé města. Letos se závodu účastnili také žáci základní školy 
z Vlkoše.  
Touto akcí zamýšleli organizátoři připomenout veřejnosti den vzniku naší 
samostatné republiky, a to způsobem, který by co nejvíce zaujal hlavně děti 
školního věku. Volba nakonec padla na atletiku, obor v poslední době 
opomíjený, a z jejích disciplín vyšel s úspěchem štafetový běh, jehož 
výhodou je zapojení celého třídního kolektivu, nikoliv jen jednotlivce. Závodily 
děti malé i větší, samozřejmě rozděleny  do  věkových  kategorií  a oproti 
loňsku i na kategorie dívek a chlapců. Nejvíce bodů nasbírala a pohár Běhu 
s trikolórou získala Základní škola Újezd.  
 
28.  říjen  byl  den  státního  svátku. Mnoho  lidí využilo volného dne        
k přípravě hrobů na Dušičky. Čistili pomníky, vysazovali a umísťovali květiny 
živé i umělé, dohlíželi, aby výzdoba byla co nejhezčí.  
 
V říjnu jsme měli možnost pozorovat práci restaurátorů na opravě 
historického portálu a okna s pískovcovým ostěním v přízemí a prvním patře 
kyjovské radnice. Okno bylo staticky zabezpečeno a ošetřeno proti mechu     
a vodě.  
 
Firma EKOR, která je správcem pohřebišť, uvedla do pořádku evidenci 
hrobů. Každý hrob byl vybaven malým kovovým štítkem s evidenčním číslem. 
 
 

Listopad 
 
Ve čtvrtek 19. listopadu se v prostorách Domu kultury konala prodejní 
výstava výrobků klientů Domova Horizont.   
 
23. listopadu byl v nemocnici vydán zákaz návštěv. Důvodem byl zvýšený 
výskyt chřipkového onemocnění.  Zákaz trval až do 22. prosince.  
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V úterý 24. listopadu stovky kyjovských domácností překvapilo studené 
topení. V noci totiž nastala havárie v jedné ze dvou větví horkovodu 
z kyjovské teplárny. Příčinou nehody bylo poškození sváru potrubí             
a důsledkem únik horké vody a chlad v domácnostech. Tato nemilá událost  
se přihodila v prostoru sídliště Mezi  Mlaty. I  když  se na jejím odstranění 
intenzivně pracovalo, vše bylo v pořádku až v šest hodin večer.             
Pro nemocnici, která je rovněž na teplárnu napojena, byly zajištěny dodávky 
z náhradního zdroje.  
 
25. a 26. listopadu se v Kyjově konaly tradiční Vánoční trhy. Prodejci 
umístili své stánky v Domě kultury nebo před  ním. Vůně  bramboráků          
a párků  se  linula  celým  náměstím,  prodejci  nabízeli zboží vánoční         
i nevánoční a kdo chtěl, nakoupil pro své blízké dárky pod stromeček.        
Ke koupi byly cukrovinky, perník, dokonce i pravá žinčice a brynza, oděvy, 
kožené bundy, lázeňské oplatky, hudební nosiče, hračky, knihy, vánoční 
ozdoby i výrobky ze dřeva.  
 
Vánoční  stromy  jsme  letos měli tři: v Kyjově na náměstí, v Boršově        
a v Bohuslavicích. Barevná světla se na nich rozsvítila s příchodem adventu    
v neděli 29. listopadu. 
Ve Vlastivědném muzeu vystavovala Jaroslava Matúšová umělecké předměty 
vyrobené ze skla metodou spékání plochého tabulového skla. Výstava byla 
doplněna ukázkou antické techniky malování horkým voskem, kterou jsme si 
mohli sami vyzkoušet.  
                
V posledním listopadovém týdnu navštívili kyjovské základní školy 
představitelé učňovských škol z Kyjova a okolí. Pedagogové a žáci učilišť      
si  povídali  se  žáky  devátých  tříd  o  učňovských  školách, o učebních 
oborech, které jednotlivá učiliště nabízejí, a také  o perspektivách, které  
po absolvování učiliště budou mít. Cílem tohoto setkání bylo přiblížit učební 
obory žákům, kteří se zanedlouho budou rozhodovat, kam půjdou dále 
studovat.  
 
Koncem listopadu probíhaly závěrečné práce na výstavbě obchodního střediska 
na Brandlově ulici. Občané zvědavě a nedočkavě pozorovali, hodnotili dění 
v prostoru, který ještě na jaře byl nevábným nevyužitým  územím. Na konci 
listopadu již bylo dokončeno parkoviště a příjezdová komunikace. Budova 
prodejního centra byla vyzdobena vývěsním štítem firmy, která zde měla 
prodávat maso a masné výrobky.  
 
Vandalové se neblaze zviditelnili: v Urbanově ulici polámali dva mladé stromy, 
které zde byly vysazeny před čtyřmi lety.  
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Prosinec 
 
3. prosince se v tělocvičně školy Dr. Joklíka uskutečnila sportovní soutěž 
kyjovských základních škol Vánoční laťka. Zapojilo se 40 dětí, vítězů školních 
kol ve skoku vysokém. V kategorii dívek zvítězila  Lucie Svobodová           
ze Základní školy Újezd, když skočila do výšky  143 cm, v kategorii chlapců 
Jakub Šlampa ze Základní školy J. A. Komenského, který zdolal laťku      
na 161 cm.  
 
3. prosince zastavili policisté v ulicích Kyjova řidiče malotraktoru.           
Při kontrole zjistili hned celou kytici hříchů tohoto muže. Nevlastnil řidičský 
průkaz, poněvadž  mu  byl  odebrán již  před  deseti  lety  ze zdravotních 
důvodů, navíc měl hodně popito, policisté mu naměřili 2,7 promile alkoholu. 
K dovršení všeho přepravnímu stroji chyběla registrační značka a nebylo 
zaplaceno povinné pojištění.  
 
Ve  Střední odborné škole  zdravotnické  a  sociální  jsme  si  mohli          
o víkendu od 11. do 13. prosince prohlédnout vánoční výstavu betlémů, 
obrázků a výrobků s vánoční tématikou. Protože byla výstava umístěna      
na chodbě v přízemí školy a v jedné z učeben, měli organizátoři perný 
víkend. Museli totiž vyčkat odchodu žákyň školy po vyučování, vše nachystat, 
nazdobit a  exponáty označit jmenovkami. V neděli večer po skončení výstavy 
museli zase vše uvést do původního stavu, protože v pondělí ráno už zase 
probíhalo vyučování. Nutno říci, že výstava byla příjemným zastavením při 
odpolední procházce, i když nejvíce lidí přišlo v sobotu dopoledne, kdy  
nakupovali a výstavu měli, jak se říká, na cestě.  
 
Ve stejném čase jsme se mohli potěšit prohlídkou dalších betlémů v průjezdu 
jednoho z domů na ulici Nětčické. Zde byly exponáty navíc doplněny obrázky 
dětí ze družiny Základní školy Újezd. Jejich práce ztvárňovaly vánoční téma 
„Nesem vám noviny“. Obrázky motivované tím, co děti dobře znají, tedy 
vánočními výjevy malého Ježíška obklopeného svými rodiči, měly jednu 
výjimku. Malý adept výtvarného umění pojal název po svém. Namaloval paní 
ve vstupních dveřích svého domu – a listonoše,  který jí podává čerstvé ranní 
noviny.  
Výstava byla úvodem pro vystoupení spojené se zpíváním před vraty 
nětčického domu. V mrazivém podvečeru se představila malá taneční skupina 
Matýsek, v jejímž čele stojí Ladislav Šimeček. Členové souboru jsou bývalými 
členy Slováckého souboru Kyjov. Jejich přáním je vystupovat formou 
scénického divadla zaměřeného na divadlo s lidovými prvky. V tomto duchu  
se neslo i jejich první představení, které se setkalo s nadšeným ohlasem     
u všech diváků. 
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Městské kulturní středisko uspořádalo 17. a 18. prosince vánoční trhy 
obohacené o kulturní program a doplněné ochutnávkou specialit z domácí 
zabijačky. Vše proběhlo v prostoru před a za Domem kultury. 
 
V prosinci se město Kyjov zapojilo do celostátního projektu Česko čte dětem, 
jehož cílem bylo podpořit u dětí čtení knih. V Kyjově čtení proběhlo v Galerii 
Čajovna, kam přišlo asi 30 dětí s rodiči. Četl jim  folklorista a moderátor 
Ladislav Šimeček, starosta města František Lukl, reportérka Televize 
Slovácko Veronika Holerová a klienti o.s. KROK.  Děti  poslouchaly  pohádky  
z knihy Krása nesmírná, která je u dětí stále oblíbená a pamatují ji i ti, 
kteří dnes z ní čtou svým dětem  a vnukům.  
 
Před Vánocemi přišlo mrazivé počasí, které potěšilo milovníky bruslení. 
Nabídka byla denně od 9 do 19 hodin v případě příhodného, tedy mrazivého  
počasí.  Děti  do  6  let  měly  vstup zdarma, nad 6 let  a dospělí platili   
20 Kč, školy 5 Kč na osobu. Mimo uvedenou dobu byl led k dispozici 
skupinám, které by si případně chtěly zahrát hokej. Pro ně byla cena ledové 
zábavy stanovena na 300 Kč za hodinu.  
 
V adventním čase se v kostele Nanebevzetí Panny Marie konal vánoční 
koncert pěveckého sboru Modráčci. Protože je sbor za léta svého působení 
dobře znám v Kyjově i okolí, bylo i tentokrát v kostele plno až do posledního 
místa, mnoho lidí stálo. Dobročinný koncert se konal pod patronátem poslance 
Parlamentu ČR Libora Ambrozka a jeho výtěžek byl věnován dětem 
z Kojeneckého ústavu v Kyjově.  
 
Ve Vlastivědném muzeu se konal seminář Malování horkým voskem. Zájemci 
se učili nanášet voskové barvy žehličkou na speciální papír a vytvářet 
nejrůznější abstraktní obrazy.  
 
Základní škola J.A. Komenského ve spolupráci s vlkošským Military muzeem 
uspořádala v prosinci v galerii Ve škole přitažlivou výstavu s názvem Od legií 
po současnost. Prostřednictvím exponátů z první     i druhé světové války, 
dokumentů, vojenských uniforem a různých drobných předmětů, které 
vojákům sloužily, se děti se seznámily      s historií i současností armády 
České republiky.  
Výstava připomněla veterány generála Ingra, Oldřicha Pechala a generála 
letectva Nedvěda. Navíc představila armádu i v „civilní“ podobě              
na fotografiích dokumentujících pomoc vojska při povodních    či přírodních 
živelných katastrofách.  
Co děti nejvíce zaujalo? Byla to výstroj současné armády, pancéřová pěst 
určená k ničení obrněných cílů aj.  
Přípravy na vánoční svátky byly již na začátku prosince v plném proudu. 
V centru města vládl shon a ruch, na náměstí blikaly barevné žárovky       
na vánočním stromě ukrývajícím ve větvích pokladničku  na dobročinné dary, 
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na tržnici i v květinářských obchodech byly k zakoupení větvičky zeleného     
a pozlaceného jmelí. Prodej stromků probíhal u prodejny Lidl na Nerudově 
ulici, na parkovišti u kina Panorama, a na Komenského ulici. Cena byla závislá 
na výšce a druhu stromu, pohybovala se od 400 Kč výše. V nabídce byly 
ponejvíce borovičky, ale i smrky a jedle.  
 
Nezbytnost, jíž je vánoční cukroví, jsme mohli buď svěřit odborníkům 
cukrářům, nebo si napéci doma sami. Druhá možnost vyšla samozřejmě 
finančně levněji, ale přesto bylo potřebné hlídat ceny u jednotlivých 
obchodníků, protože např. máslo bylo možno zakoupit jak za 25,-, tak za 
30,- Kč. Totéž se týkalo dalšího sortimentu, cukru, mouky, aj.  
 
Všechny obchody byly vánočně vyzdobeny a vábily zákazníky na pestrost 
barev občas až kýčovitou. Dalším lákadlem byly snížené ceny. Na některých 
obchodech se objevily dokonce nápisy slibující padesátiprocentní slevu 
z důvodu likvidace prodejny. Inu, obchodů přibylo, nepřibylo však zákazníků 
ochotných utrácet. Navíc vzhledem k nejisté době, kdy v domácnostech 
obchází strašidlo krize a propouštění, lidé více uvažovali nad svými nákupy. 
Podle sdělení sociálního kurátora Mgr. Řihánka se ve druhém pololetí 
letošního roku prudce zvýšil počet lidí, kteří se dostali do těžkých finančních 
problémů a dokonce přišli i o bydlení.  
  
Na Štědrý den jsme měli všechno připraveno. Otevřeny byly jen 
potravinářské obchody. Hospodyňky ještě nakupovaly čerstvé pečivo           
a poslední zapomenuté potraviny ke štědrovečerní hostině. V 15 hodin         
se v kostele Nanebevzetí Panny Marie sloužila mše určená především dětem. 
Tradiční „půlnoční“ mše se konala již ve 22 hodin.  
 
Poslední den roku neznamenal jen lenošení u televize a konzumaci obložených 
chlebíčků s vínem. V mlhavém počasí se lidem líbilo spíše v teple a pohodlí 
domovů, přesto však bylo živo na náměstí, kde probíhala Gulášpárty. Letos 
přišly stovky lidí a o zájmu svědčí fakt, že před jedenácti lety, kdy tato 
akce začínala, bylo připraveno     200 porcí guláše, letos však již 600. 
K zakousnutí se podávaly též koláčky, ke koupi bylo svařené víno a kdo chtěl, 
přinesl si občerstvení pro sebe a kamarády v podobě placatice s domácí 
slivovicí. Úderem 17. hodiny se ti, kteří vydrželi v mlhavém počasí, dočkali 
slavnostního ohňostroje.  
 
V závěru roku, kdy jsme se oddávali slavení, byli v pohotovosti strážníci 
městské policie. Události, které řešili, však nijak nevybočovaly z průměru: 
drobné krádeže, lidé pod vlivem alkoholu, neznámý hříšník o silvestrovské 
noci rozbil výlohu prodejny dárkového zboží na náměstí, opilá žena            
se domáhala polibku od policistů na dobrou noc, jinak prý nemůže spát, 
v městském parku neznámý umělec vytvořil postavy sedící na lavičce, v životní 
velikosti  a z materiálu, kterého měl všude kolem dostatek, tedy ze sněhu. 
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Státní policie pak o svátcích řešila slovní a fyzická napadení, krádeže zboží 
v obchodech, dopravní přestupky, sprejerství a krádež peněz v baru.   
 
 

OOBBYYVVAATTEELLSSTTVVOO  
 
 
Podle údajů z evidence občanů žilo v Kyjově k 31. prosinci  letošního roku 
11 650 obyvatel, z toho 5 904 žen a 5 746 mužů. Z tohoto počtu pak 
v Bohuslavicích žilo 321 žen a 316 mužů. Narodilo 98 dětí, přistěhovalo se 
155 občanů, odstěhovalo 221 a zemřelo 140.  
 
Úřednice matriky zapsaly do svých knih 1 064 narozených dětí a 468 úmrtí. 
Uzavřeno bylo 78 manželství, 55 párů bylo rozvedeno, 14 občanů si změnilo 
jméno nebo příjmení. Čísla matriky se však netýkají pouze našeho města,   
ale i dalších 12 obcí, pro které Kyjov zajišťuje matriční agendu.  
 
První dítě letošního roku v kyjovské porodnici přišlo na svět hned prvního 
ledna krátce před šestou hodinou ranní. Byla to holčička Ema Kateřina Fury 
z Hodonína. Jako první kyjovská občanka v roce 2009 se narodila Sabina 
Hrubá. Narodila se třetího ledna v 8 hodin a 33 minut. Míry této krásky 
byly 49 cm a 3 kg.  
 
Jaká čísla zaznamenalo pro letošní rok porodní oddělení kyjovské nemocnice? 
Na svět zde přišlo 548 chlapců a 517 děvčat. Z těchto dětí bylo 16 párů 
dvojčat a jedny trojčata. Služeb kyjovské porodnice využilo 161 rodiček 
z Hodonínska, 64 z Kyjova, další ženy pak byly z ostatních obcí kyjovského 
regionu, ale také z Prahy, Humpolce, Bruntálu, Ostravy, Brna,               
ze slovenského Holíče, Handlové či Brezna aj. Nejstarší rodičce bylo 47 let, 
nejmladší byla sedmnáctiletá. Nejčastěji dávali rodiče jména Jakub – 32, 
Matěj – 30, Lukáš  a Adam – 25. Z dívčích jmen vítězila Natálie – 24 dětí. 
Nejstarší občankou města Kyjova byla v letošním roce paní Božena Valušková, 
která se narodila v roce 1911. 
 
 

ZZAAMMĚĚSSTTNNAANNOOSSTT  
 
Podle údajů Ministerstva práce a sociálních věcí bylo k 31. prosinci letošního 
roku v Kyjově 6 086 ekonomicky aktivních obyvatel, tedy lidí zaměstnaných 
nebo schopných zaměstnání. V evidenci úřadu práce bylo evidováno         
725 dosažitelných uchazečů o práci. V této kategorii jsou lidé bez práce, 
kteří mohou při nabídce vhodného místa bezprostředně nastoupit             
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do zaměstnání. Nejsou sem zahrnuti lidé ve výkonu trestu  či ve vazbě, 
v pracovní neschopnosti, uchazeči navštěvující rekvalifikační kurzy, uchazeči 
pobírající peněžitou pomoc v mateřství. 
 
Volných míst bylo ke stejnému datu nabízeno pouze jedenáct, míra 
nezaměstnanosti činila 11,9%. Pro srovnání, nejnižší míra nezaměstnanosti 
v hodonínském okrese byla v Hroznové Lhotě 11,7%, nejvyšší v Nechvalíně 
30,5%, Hýslích 31,1%,. 
 
Pro lidi, kteří se dostali do tíživé finanční situace a ocitli se v hmotné nouzi, 
byl od prvního ledna zřízen institut veřejné služby. Ten spočívá ve vykonávání 
prací pro město, například při úklidu veřejných prostranství či údržbě 
městské zeleně. Po odpracování nejméně dvaceti hodin pak mohou pobírat 
určitý finanční příspěvek navíc, pokud však odmítnou, klesne jejich příjem   
na hranici existenčního minima,  tj. 2020,- Kč. Částka je velmi malá, přesto 
jsou i takoví lidé, kterým postačí a o žádnou práci nemají zájem.  
 
Je těžké posuzovat důvody, proč jsou lidé nezaměstnaní. Někteří se raději 
uskrovní a vystačí s málem, jen aby neměli povinnosti. Jiní by rádi pracovali, 
ale i když se snaží, nedaří se jim zaměstnání najít. Věk pro odchod         
do starobního  důchodu se postupně zvyšuje, ovšem pokud člověk             
po padesátce přijde o práci, najde si jinou jen výjimečně. Zaměstnavatelé 
totiž preferují lidi mladé, od kterých očekávají vysoký výkon. Navíc 
v pokročilejším věku se přidávají i různé zdravotní neduhy, které omezují 
možnost výběru vhodné činnosti. Lidé  pak nacházejí řešení v podobě odchodu 
do předčasného starobního důchodu. I když se jim výše důchodu, který     
by jim jinak náležel, dost významně krátí, přece však potom mají jistý 
příjem zajištěn. Těžko je v dnešní době mnohým rodinám, matkám 
samoživitelkám nebo lidem, kteří si vzali půjčky či hypotéku a následně přišli 
o zaměstnání… Zvyšuje se také počet lidí, kteří mají příjem tak malý, že jim 
nestačí ani zajistit základní výdaje na bydlení a pak je každá rada drahá. 
Noviny jsou plné inzerátů, nabízejících „výhodné nebankovní úvěry, bez 
nutnosti ručení, peníze ihned na ruku“.  Tajemné lichvářské společnosti, 
které slíbí modré z nebe, ale zatají, že půjčené peníze vyžadují vrátit 
v několikanásobné výši, často podvodně zařídí splácení tak, že peníze nejde 
poslat v termínu – a pak už jen vymáhají těžké úroky, dluh roste a roste… 
Smutných příběhů vídáme plno v televizi, ale můžeme se s nimi setkat i v naší 
blízkosti. Je smutno     z příběhu, který mi vyprávěla jedna žena. Před 
Vánocemi šla navštívit kyjovský kostel. U betlému se setkala se slušně 
oblečeným mužem, který plakal. Přišel o bydlení, snad kvůli dluhům, byly 
Vánoce, venku zima           a nebylo kam jít. Pozvání na kávu do restaurace 
odmítl s tím, že by spíše potřeboval horkou polévku, aby se zahřál. Paní     
si vzpomněla, že za dřívějších časů vařívaly dobročinné organizace pro chudé 
lidi polévku. Ptala se u poskytovatelů sociálních služeb, ale bylo jí řečeno,  
že v dnešní době vaření pro lidi bez domova, tak jak ho známe z filmů     
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pro pamětníky,  je ztíženo tolika byrokratickými předpisy, že je tato činnost 
prakticky nemožná.  
 
 

LLIIDDÉÉ  
 
 
26. února navštívil Centrum služeb pro seniory krajský hejtman Michal 
Hašek. Seznámil se s chodem domova pro seniory a s projektem přístavby 
nového pavilonu o kapacitě 60 lůžek.  
 
24. dubna navštívila Kyjov poslankyně Parlamentu ČR JUDr. Zuzka Bebarová-
Rujbrová. Byla přijata představiteli našeho města. 23. června jsme si 
v obřadní síni radnice na literárním podvečeru připomněli 100. výročí narození 
básníka Ivana Jelínka, kyjovského rodáka a čestného občana města Kyjova.  
 
V říjnu jsme si připomněli 90. výročí nedožitých narozenin akademického 
malíře Vladimíra Vašíčka. U příležitosti tohoto výročí připravil jeho syn, 
architekt Vladimír Vašíček, výstavu obrazů v Galerii Ve škole.  
 
Město Kyjov udělilo akademickému malíři Františku Kudláčovi Cenu starosty 
města Kyjova in memoriam za celoživotní výtvarnou, filmovou a pedagogickou 
činnost. U příležitosti 100. výročí narození  proběhla 5. listopadu v Radniční 
galerii vernisáž výstavy prací tohoto umělce.  
 
Ve dnech 13. – 15. listopadu navštívila naše město delegace z italského 
města Seravezza v čele se starostou Ettore Neri.  
Jaký byl program delegace při pobytu v našem městě? Ubytování bylo 
zajištěno v Hotelu 596 na Komenského ulici. V sobotu v dopoledních hodinách 
se uskutečnilo přijetí delegace na radnici  a poté následovala jednání          
o budoucí spolupráci postavené na výměnných pobytech školáků a             
na spolupráci v oblasti kultury. Následovala prohlídka Radniční galerie, 
informačního centra a zázemí pro cyklisty. Po slavnostním obědě v restauraci 
Gastronom očekávalo hosty hodové veselí. Ve 14 hodin přihlíželi povolování 
hodů, starosta Ettore Neri se dokonce odvážil připít si na zdar hodů ve stoje 
na zdvižené židli, jak je v Kyjově zvykem. Po shlédnutí hodového průvodu 
následovala prohlídka milotického zámku a večeře v Radniční vinárně. Večer si 
hosté nenechali ujít hodovou zábavu v Domě kultury. V neděli 15. 11.       
po snídani se hosté rozloučili a odjeli na letiště do Bratislavy a odtud domů    
do Itálie.  
Při loučení pan Ettore Neri poděkoval za skvělé přijetí, kterého se italským 
hostům dostalo a vyjádřil přání poznávat naši kulturu a tradice. 
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ŽŽIIVVOOTT  NNAA  RRAADDNNIICCII  
 
 
Na městském úřadu došlo k rozdělení odboru stavebního úřadu a územního 
plánování. Důvodem této změny byl především veliký nárůst agendy 
v souvislosti s novým stavebním zákonem. Jeho tvůrci sice slibovali 
zjednodušení, ovšem již krátce po uvedení zákona v platnost praxe ukázala 
pravý opak.  
Městský úřad má tedy nově od června letošního roku dva  samostatné 
odbory, odbor stavební úřad a odbor územního plánování. Odbor územního 
plánování pořizuje územní plány pro 42 obcí správního obvodu obce 
s rozšířenou působností. Stavební úřad povoluje stavby a provádí jiné činnosti 
související se stavební problematikou pro 27 obcí správního obvodu. Rozdělení 
agend nemělo vliv na počet zaměstnanců úřadu.  
 
V prostoru mezi radnicí a Domem kultury byly instalovány nové vitríny, které 
slouží jako úřední desky. Ty původní byly umístěny ve Zlaté uličce a v budově 
městského úřadu, v průchodu k sociálnímu odboru. Obě místa však měla 
nedostatečnou kapacitu, průchod k sociálnímu odboru se po ukončení provozu 
na radnici zamyká, čímž nebyla splněna podmínka přístupnosti po 24 hodin 
denně. Vitríny ve Zlaté uličce zase byly často terčem činnosti vandalů.     
Od dubna tedy máme úřední desku novou, splňující podmínku přístupnosti, 
osvětlení a velikosti. 
Prosklené skříňky ve Zlaté uličce nyní slouží k prezentaci zájmových spolků. 
V současnosti tu nalezneme informace Klvaňova gymnázia, Střední odborné 
školy zdravotnické a sociální, Aeroklubu Kyjov, Klubu českých turistů, 
vývěsku pohřební služby firmy Sobek a Filipovič aj. Vitríny v průchodu 
radnice k sociálnímu odboru zaplnily informační materiály z odboru sociálních 
věcí a komunitního plánování sociálních služeb. 
 
V září přijeli do Kyjova zástupci Svazu měst a obcí ČR. Sešli se,           
aby prodiskutovali problémy týkající se regionu. Hlavním bodem jednání, 
které se uskutečnilo na radnici, byla příprava konference, která se má 
zabývat finanční situací obcí v souvislosti s rostoucím deficitem státního 
rozpočtu. Stát totiž zvyšuje daně, na kterých se obce nepodílejí,           
tj. spotřební daň z paliv, tabákových výrobků, alkoholu apod. Tím státní 
pokladna získává peníze, ale pokladny obcí nikoliv.  
 

Zasedání zastupitelstva 
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16. února 
 
Zastupitelstvo schválilo prodej 58 bytů a jednalo o financování projektu 
Přírodní koupací biotop v Bohuslavicích. Dále rozhodlo o výši odměn členů 
zastupitelstva za své působení v orgánech města. Základní měsíční odměna 
zastupitele je nyní 780 Kč a zvyšuje se o další částky, pokud zastupitel 
pracuje ve výborech nebo komisích.   
 
Na schůzi zastupitelé vedli rušnou debatu o lokalitě Za Stadionem, která 
byla určena k výstavbě obytného domu. V loňském roce byla pro stavbu 
vybrána firma Falcon Reality. Protože však nedodržela podmínky smlouvy     
a nezaplatila kupní cenu za pozemek, majitel firmy do konce roku nepodepsal 
kupní smlouvu a ani nepodal podklady pro územní řízení, rozhodlo 
Zastupitelstvo o revokaci usnesení z 31. března loňského roku a  vyhlásilo 
nové výběrové řízení.  
 

23. března 
 
V březnu se Zastupitelstvo města sešlo na mimořádné schůzce, aby schválilo 
poskytnutí bezúročné půjčky 100 000 Kč občanskému sdružení KROK, které 
finanční prostředky na svoji činnost z Jihomoravského kraje a Ministerstva 
práce a sociálních věcí každoročně dostává se zpožděním, většinou           
až v polovině roku.  
Dále zastupitelé  rozhodli o poskytnutí účelového příspěvku z rozpočtu města 
ve výši 65 tisíc Kč pro sdružení obcí Region Slovácko. Finanční částka byla 
určena na  prezentaci jednotlivých měst sdružení na veletrzích cestovního 
ruchu apod.  
 

20. dubna 
 
Na dubnovém zasedání zastupitelé projednávali prodej pozemku v lokalitě   
Za Stadionem. Novým kupcem se stal Ing. Jiří Šušák. 
Dále schválili 57 smluv na prodej bytů v ulicích Nerudova, Kollárova,      
Mezi Mlaty, Lidická, Jungmannova, Janáčkova a Vrchlického a rozhodovali   
o poskytnutí dotací z rozpočtu města občanským sdružením, humanitárním 
organizacím a jiným fyzickým nebo právnickým osobám. 
  

18. května 
 
Občanské sdružení Tenis centrum Pintera obdrželo od Ministerstva školství, 
tělovýchovy a mládeže dotaci ve výši 4 miliony korun na vybudování zázemí. 
Město se na květnovém mimořádném zasedání rozhodlo financovat 7,5 miliony 
korun tuto stavbu s tím, že po deseti letech TC Pintera převede objekt     
na město. Areál bude sloužit pro potřeby tenisového centra, ale také jako 
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zázemí nově vybudovaného basebalového hřiště a víceúčelového hřiště před 
tenisovými kurty.  
 

1. června 
 
Bylo schváleno čtyřicet smluv na prodej bytů v ulicích Husova, Janáčkova, 
Mezi Mlaty, Nerudova a Lidická. Rovněž byl schválen závěrečný účet města 
Kyjova za rok 2008 a poskytnutí bezúročné půjčky ve výši 270 tisíc Kč      
pro občanské sdružení V Karanténě na uspořádání letošní divadelní pouti Mezi 
smrky. 
Dalším bodem programu byla podpora bytové výstavby a určení lokalit      
pro výstavbu. O této otázce zastupitelé hovořili již na minulém zasedání      
i při jednáních v Radě města a věnovali se jí na Hovorech s občany. 
Výsledkem bylo stanovení a schválení Zásad podpory bytové výstavby        
ve městě Kyjově.  
 
V poslední době narostl počet žádostí o umístění fotovoltaické elektrárny, 
proto zastupitelé odsouhlasili pravidla regulující umísťování těchto systémů  
na území města.  
 

22. června 
 
V červnu Zastupitelstvo zasedalo dvakrát. Na zasedání, které se uskutečnilo 
22. června, schválili dalších 24 smluv o prodeji obecních bytů v ulicích 
Lidická, Nerudova, Janáčkova, Mezi Mlaty, Husova a Jungmannova.  
 

14. září 
 
Zářijové zasedání bylo ve znamení schvalování 50 smluv o prodeji obecních 
bytů. Bylo odsouhlaseno i poskytnutí příspěvku 5% z kupní ceny bytů jako 
startovací příspěvek do společného fondu, z něhož si budou spoluvlastníci 
hradit opravy a údržbu společných částí domu, např. výměnu oken, zateplení 
apod. Tento příspěvek byl poskytnut tam, kde byty koupili všichni nájemníci, 
tedy kde město prodalo celý dům.   
Zastupitelé jednali rovněž o hospodaření města, na přetřes přišlo také 
vybudování přechodu přes železniční trať v Bohuslavicích.  
 

26. října 
 
Zastupitelstvo schválilo uzavření smluv o sdružení prostředků na společnou 
jednotku požární ochrany s obcemi Bukovany, Sobůlky a Kelčany. Schválilo 
dočasné použití částky 7,966 tis. Kč z prodeje bytů na finanční zajištění 
akce Hřiště Mlýnská – umělý trávník.  
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21. prosince 
 
Na posledním letošním zasedání zastupitelé schválili rozpočet na příští rok. 
Vzhledem k poklesu příjmů do pokladny města z důvodu hospodářské krize    
a kvůli vysokému schodku státního rozpočtu bylo nutno dělat škrty a hledat 
úspory. Uskrovnit se musely příspěvkové organizace města i město samé, 
stejně jako provoz radnice. Navzdory potížím však šel život dál. Město 
zařadilo do rozpočtu na příští rok potřebné investice, kupříkladu výstavbu 
dětských hřišť, rekonstrukci pohřebišť a investice financované ze zdrojů 
Evropské unie nebo národních projektů. Dva miliony korun z městské pokladny 
určili zastupitelé jako dotace pro příspěvkové a neziskové organizace, jejichž 
činnost byla ztížena v důsledku nepříznivé ekonomické situace. Jsou totiž 
z velké části financovány prostřednictvím sponzorských darů firmami, které 
své příspěvky omezily kvůli nepříznivé finanční situaci.  
 
Zastupitelstvo vydalo novou obecně závaznou vyhlášku o místních poplatcích. 
Účelem bylo shrnout všechny změny z minulých let do jednoho dokumentu. 
Původní vyhláška byla pro občany nepřehledná, protože byla již sedmkrát 
měněna formou dodatků a odkazů. 
 

Hovory s občany 
 
12. března se v loutkovém sále Domu kultury konaly Hovory s občany. Hosté 
těchto Hovorů, zástupci Jihomoravského kraje, byli připraveni zodpovědět 
jakékoliv otázky týkající se problematiky života ve městě. Téma zřejmě 
nebylo pro občany dostatečně přitažlivé, protože se sešla jen hrstka 
diskutujících. Ti, kteří přišli, však svými otázkami a požadavky nedovolili 
krajským radním zahálet. Zajímali se například o možnost zřízení přechodu 
přes železniční koleje na Svatoborské ulici, protože si tudy lidé často 
zkracují cestu. V minulosti těmito místy vedla silnice se závorami, byla však 
zrušena po vybudování nadjezdu.   
 
Jeden z majitelů rodinných domků z Mezivodí jménem všech obyvatel této 
ulice  žádal, aby město konečně zjistilo příčinu zaplavování sklepů páchnoucí 
splaškovou vodou. Obyvatelé jsou nuceni na vlastní nemalé náklady sklepy 
čistit a i když v poslední době proběhlo několik šetření, kdy se kontrolovalo, 
zda nepropouští vodovodní řad nebo kanalizace, nic nebylo vyřešeno. V úvahu 
se brala i možnost pronikání spodní vody, prosakování vody z Kyjovky nebo 
únik z teplovodního potrubí, ale jediným výsledkem bylo 200 000 Kč, které 
město zaplatilo za hledání závady.  
 
Hovorům s občany předcházelo výjezdní zasedání Rady Jihomoravského kraje, 
které se 12. března konalo na území hodonínského okresu, tedy i Kyjova. 
Radní v doprovodu představitelů města prošli místa, která pro Kyjov 
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znamenají problémy k řešení. Jsou to především křižovatky, na nichž        
se plánuje vybudování kruhových objezdů pro větší plynulost dopravy.  
Dále hosté navštívili Vlastivědné muzeum, Domov Horizont, Centrum služeb 
pro seniory, nemocnici, Klvaňovo gymnázium a Střední odborné učiliště       
na Havlíčkově ulici. Seznámili se s místní komunikací v lokalitě               
Pod Kohoutkem, která je ve správě Jihomoravského kraje. Jedná se o velmi 
frekventovanou komunikaci, spojnici mezi  Boršovem a nemocnicí.            
Na boršovské straně cesty se nachází průmyslová zóna s firmami, v nichž   
je zaměstnáno mnoho lidí. Stále palčivěji zde v posledních letech roste 
potřeba zajistit jejich bezpečnost vybudováním chodníků podél vozovky.   
 
Další setkání na Hovorech s občany proběhlo v říjnu. Vedení města ví,       
že městské části mají své specifické problémy, které je nutno řešit. Proto 
Hovory pořádá nejen v Kyjově, ale i v Boršově a Bohuslavicích. V Boršově 
občany především zajímalo řešení situace se hřbitovem, v Bohuslavicích pak 
byly na programu opakující se diskuse o kanalizaci a koupališti.  Obyvatele 
Nětčic zase dlouhodobě tíží  nedostatek zastávek městské hromadné 
dopravy. Nětčice se rozrostly do šířky, jediná zastávka je u Obecního domu 
a tak by lidé rádi uvítali městský autobus také  v prostoru u pálenice.  
 
 

Finanční hospodaření města 
 
Závěrečná zpráva o činnosti města za rok 2009 vyhodnotila  hospodaření jako 
méně úspěšné. Došlo k velkému propadu daňových příjmů (cca 20 000 tis. 
Kč). Proto během roku muselo město několikrát přistoupit k úsporným 
opatřením. Šetřilo se, kde se dalo, přesto se nepodařilo výdajovou část 
rozpočtu dodržet. Důsledkem byl nedostatek prostředků  na  účtu  a  
neuhrazené faktury  ve výši 6 130 tis. Kč, které musely být přesunuty do 
následujícího roku.  
Pohledávky vůči městu po lhůtě splatnosti činily k 31. 12. 2009 743 252,- 
korun. Převážnou část z této sumy činily pohledávky za svoz tuhých 
komunálních odpadů. 
 
V letošním roce město nepřijalo žádný investiční úvěr ani půjčku. Celková 
výše nesplacených úvěrů a půjček města dosahovala částky 79 943 tis. Kč, 
z toho připadlo na nesplacené úvěry 59 834 tis. Kč, zůstatky z nesplacených 
půjček ze Státního fondu životního prostředí České republiky k 31. 12. 2009  
činily 20 109 tis. Kč. 
 
Město provozuje vedlejší činnost, jíž je bytové hospodářství a správa 
ubytovny na Havlíčkově ulici. 
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Městské byty spravovala firma Bytasen, spol. s r.o. Výsledek hospodaření 
s byty po zdanění činil 1 864 882,68 korun, přičemž náklady dosáhly částky 
3 692 306,15 Kč, celkové výnosy 6 056 793,29. Z těchto čísel náklady      
na opravy a údržbu bytů činily 2 450 455,02 Kč, příjmy z nájmu 
5 943 366,- Kč. 
  
Pokud se týká ubytovny, činily náklady v letošním roce 931 220,57 Kč, 
výnosy 1 055 956,64. Výsledek hospodaření po zdanění dosáhl 99 686,10 
korun. 
Na opravy a údržbu ubytovny byla letos vynaložena částka 43 805,06 korun.  
 
 

Vybrané příjmy v roce 2009 v Kč: 
 

Daň z příjmů fyzických osob ze závislé činnosti a funkčních požitků 20 554 238 

Daň z příjmu fyzických osob ze samostatné výdělečné činnosti 6 080 934 

Daň z příjmu fyzických osob z kapitálových výnosů (vybíraná srážkou 
podle zvláštní sazby) 1 656 538 

Daň z příjmů právnických osob 20 686 785 

Daň z přidané hodnoty 40 249 101 

Daň z nemovitostí 7 388 700 

Poplatek za likvidaci komunálního odpadu 4 591 675 

Poplatek ze psů 247 686 

Poplatek za užívání veřejného prostranství 345 594 

Poplatek za provozovaný výherní hrací přístroj 1 519 007 

Odvod výtěžku z provozování loterií 1 398 689 

Správní poplatky 9 566 595 

Příjmy z poskytování služeb a výrobků - nájem honitby Chromý 155 395 

Příjmy z poskytování služeb a výrobků - stolkový prodej 73 710 

Příjmy z parkovacích automatů 3 810 066 

Příjmy z koupaliště – vstupenky 626 320 
Příjmy z pronájmu hrobových míst, správa pohřebišť 589 992 

Příjmy z  pronájmu vitrín 14 543 

Příjmy - prodej čísel popisných 6 214 

Příjmy - služby pultu centrální ochrany 601 510 

Příjmy z prodeje zboží -turistické informační centrum 123 933 

Příjmy  - zisk z lesů 926 604 

Příjmy z pronájmu pozemků 691 221 
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Příjmy z pronájmu  - ubytovna stadion 210 855 

Příjmy z pronájmu - nebytové prostory 5 736 238 

Příjmy z pronájmu  - EKOR, kompostárna 1 328 493 

Příjmy z pronájmu  - chata na Kameňáku 28 208 

Příjmy z úroků 809 936 

Přijaté sankční platby - dopravní přestupky 2 073 005 

Přijaté sankční platby - pokuty vybrané přestupkovou komisí  59 450 

Přijaté sankční platby - pokuty vybrané MP, pokutové bloky, parkovací 
automaty  503 872 

Přijaté sankční platby - pokuty vybrané doprava, občanské průkazy a 
pasy 57 100 
Přijaté nekapitálové příspěvky a náhrady - zpětný odběr odpadů - 
EKO-KOM 856 411 

Přijaté nekapitálové příspěvky a náhrady - zpětný odběr odpadů  3 832 

Příjmy z prodeje pozemků  6 446 548 

Příjmy z prodeje ostat.nemovitostí – bytů 64 191 853 

Příjmy z prodeje ostat.nemovitostí- č.p.62 2 120 000 

Transfery ze státního rozpočtu - příspěvek na péči 176 394 000 

Transfery ze státního rozpočtu - pomoc v hmotné nouzi 38 000 000 

Dotace ze státního rozpočtu - výsadba melioračních dřevin 102 250 

Dotace ze státního rozpočtu - oprava kostela 200 000 

Transfery od krajů - ZUŠ - národní soutěž 180 000 

Dotace od Jihomoravského kraje - Městské kulturní středisko - 
Kyjovské letní slavnosti 100 000 

Dotace od Jihomoravského kraje - Městské kulturní středisko - JSDH 120 000 
Dotace od Jihomoravského kraje - Městské kulturní středisko - 
Vyletěla holubička 15 000 

Dotace - dětské hřiště 62 000 

Dotace od Jihomoravského kraje – JSDH 205 076 

Dotace z VPS - rekonstrukce fotbalového hřiště ul. Mlýnská 9 000 000 

Dotace od mezinárodních institucí - Kanalizace Bohuslavice 500 006 

Transfer ze státního rozpočtu - volby do Evropského parlamentu 260 000 
 
 
 
 

Vybrané výdaje města v roce 2009 v Kč 
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Mateřská škola Střed – provoz 994 000 

Mateřská škola Za Stadionem – provoz 782 000 

Mateřská škola Nádražní – provoz 946 000 

Mateřská škola Boršovská – provoz 763 500 

Základní škola a mateřská škola Dr. Joklíka – provoz 4 549 300 

Základní škola J.A.Komenského – provoz 3 500 000 

Základní škola Újezd – provoz 2 961 000 

Základní škola Bohuslavice – provoz 1 047 000 

Základní umělecká škola – provoz 387 000 

Městská knihovna – provoz 4 554 300 

Městské kulturní středisko – provoz 5 650 000 

Městské kulturní středisko - Kyjovské letní slavnosti 100 000 

Městské kulturní středisko -  Vyletěla holubička 15 000 

Žalmanův folkový Kyjov 95 200 

Doprava - krytý bazén Ratíškovice 20 000 

Rondel Palackého-Brandlova - spoluúčast - kruhový objezd 4 877 843 
Městský stadion - ochranné sítě za brankami, oplocení tréninkového 
hřiště 74 320 

Oprava omítky kostela, dotace ze státního rozpočtu  200 000 

Oprava omítky kostela  60 000 

Zázemí Letního kina, vesnička dětí 4 161 323 

Dětské hřiště v městském parku 1 085 074 

Nákup budovy Nerudova 979  2 632 075 

Ubytovna - protipožární dveře, zateplení 507 313 

Parkovací automaty - opravy a údržba 56 219 

Vybavení sběrného dvora  513 117 

Zvýšení kapacity kompostárny  1 430 369 

Úpravy smuteční síně 416 500 

Úřední deska 149 500 

Plošná deratizace  149 669 

Očista města 1 341 884 

Strojní čištění vpustí 119 640 

Očista města - svoz odpadu, koše 565 501 

Očista chodníků 139 950 

Opravy chodníků,parkovišť 1 414 996 

Jarní úklid města 29 522 

Likvidace organického odpadu v kompostárně 245 002 
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Likvidace černých skládek na katastru města 65 450 

Údržba městské zeleně 3 950 686 

Opravy chodníků  1 249 020 

Chodníky, parkoviště - nákup materiálu 1 160 046 

Uložení odpadů na skládku Těmice 2 996 868 

Odvoz odpadů z popelnic a kontejnerů 131 334 

Odvoz odpadů od občanů 1 752 915 

Provoz sběrného dvora 215 788 

Ostatní odpady 568 219 

Odpady hřbitov 59 869 

Letničky, trvalky, nová zeleň 534 528 

Výdaje na dopravní územní obslužnost 2 132 439 

Odměny zastupitelům, členům výborů 2 611 034 

Konzultační, poradenské a právní služby 1 065 697 

Pohoštění 263 637 

Věcné dary 165 265 

Bankovní poplatky 170 902 

Telefony, internet 929 009 

Daň z převodu nemovitosti 2 460 003 

Daň z nemovitosti 158 912 

Poštovné 1 177 436 
 
 
 
 

Dotace z rozpočtu města 
 
Město letos poskytlo granty nejrůznějším spolkům a organizacím, které 
oživují dění v Kyjově. Zájem byl veliký a z důvodu omezených prostředků 
nebylo možno uspokojit všechny žadatele. Žádosti byly rozděleny do čtyř 
skupin podle účelu: sport a volnočasové aktivity, sociální oblast, kultura a 
vzdělávání,  zájmová oblast. 
 
 

Sport a volnočasové aktivity 
   

1. FC Kyjov, o.s. 
Činnost mládežnických mužstev oddílu 
kopané 200 000 

Atletický klub Kyjov 47. ročník Štěpánského běhu v Kyjově 5 000 
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Atletický klub Kyjov Sportovní a zájmová činnost  mládeže 15 000 

AVZO ČR STČ ZO Kyjov 
Propagace města, závod v biketrialu "O 
kyjovský pohár" 15 000 

Cyklo klubDacom Pharma Kyjov 
Velká cena Kyjovkého slovácka, 
podpora mládeže 60 000 

Dům dětí a mládeže Kyjov Turnaj v sálové kopané 2 000 
Dům dětí a mládeže Kyjov Podpora a rozvoj sportovního aerobiku 3 000 
Hokejbalový klub Kyjov, o.s. Provoz hokejbalové sezóny 15 000 
Junák - svaz skautů a skautek 
ČR, Kyjov 

Celoroční činnost svazu skautů a 
skautek 2 000 

KROK, o.s. 
Plavecký matatón aneb Kdo plave, ten 
se neutopí 2 000 

Oddíl atletiky - sluchově 
postižení 

Turnaje pro žáky kyjovských 
základních škol 15 000 

Sbor dobrovolných hasičů Kyjov Podpora činnosti kroužku Dráčci 4 000 
Slovácký běžecký klub Kyjov, 
o.s. 

Závod Bukovanský mlýn, účast na 
soutěžích 9 000 

Sportovní klub CLUBS baseball 
Kyjov Činnost mládeže Clubs baseball Kyjov 10 000 
Svaz tělesně postižených v ČR, 
m.o. Kyjov 

Sportovní činnost osob s tělesným 
postižením-kuželky 2 000 

Školní sportovní klub při ZŠ 
Újezd, moderní gymnastika Činnost oddílu moderní gymnastiky 8 000 

Tenis centrum Pintera Kyjov 
Tenisové turnaje 2009 a náklady na 
údržbu kurtů 40 000 

Tenisový klub Kyjov - Ing. 
Lecián 

Rozvoj tenisu v Kyjově, turnaj "O 
pohár  města Kyjova" 35 000 

TJ Jiskra Kyjov, basktebalový 
oddíl Rozvoj mládežnické košíkové 200 000 
TJ Jiskra Kyjov, odbor Klubu 
českých turistů 

Kyjovská padesátka, Štěpánský pochod 
a další 7 000 

TJ Jiskra Kyjov, oddíl kuželek 
Memoriál Petra Svobody, podpora 
činnosti oddílu 5 000 

TJ Jiskra Kyjov, oddíl zrakově 
postižených sportovců Podpora sportu zrakově postižených 5 000 
Součet   659 000 
 
 

Sociální oblast 
   

Centrum pro rodinu Hodonín Projekt Osobní asistence 10 000 

Charita Kyjov 
Kontaktní centrum - víceúčelová drogová 
služba 60 000 

Charita Kyjov 
Domácí hospicová služba - Domácí hospic 
David 20 000 

Charita Kyjov 
Nízkoprahový klub Wu-Wej pro děti do 
15 let 27 000 

MŠ a ZŠ Za humny, Kyjov Akce Prevence není nikdy dost + Běh 5 000 
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zdraví 
KROK, o.s. Poradenství pro veřejnost 115 000 
Omega plus Kyjov, o.s. Provoz humanitárního střediska 8 000 
Sjednocená organizace 
nevidomých a slabozrakých Nájem prostor na rok 2009 14 560 
Svaz tělesně postižených v 
ČR, místní organizace Kyjov 

Sociální poradenství a sociálně aktivizační 
činnost 8 000 

Svaz tělesně postižených v 
ČR, místní organizace Kyjov 

Rekondiční pobyt pro osoby s tělesným  
postižením 8 000 

Svaz tělesně postižených v 
ČR, místní organizace Kyjov Nájem prostor na rok 2009 5 000 
Součet   280 560 

Oblast kultury a vzdělávání 

Česká křesťanská 
akademie, skupina Kyjov 

Česká křesťanská akademie občanům 
města 3 000 

Český svaz bojovníků za 
svobodu Podpora plánovaných úkolů roku 2009 2 000 

Dům dětí a mládeže Kyjov Soutěž Minimiss 2009 3 000 
Farní sbor Československé 
církve evangelické Adventní nešpor 2 000 
Galerie Doma - manželé 
Ježovi Výstavní činnost 35 000 
Junák - svaz skautů a 
skautek, středisko Kyjov 

Pamětní tisk Almanachu k 90. výročí 
Junáka v Kyjově 15 000 

Klvaňovo gymnázium Kyjov 
První promoce Univerzity třetího věku v 
Kyjově 10 000 

Komorní orchestr města 
Kyjova 

Nákup notového materiálu a prostředků 
na činnost 30 000 

Kulturně-historická 
společnost Bohuslavice 

Rekonstrukce bohuslavického lidového 
kroje 15 000 

Kyjovánek, o.s. Příspěvek na činnost souboru 35 000 

Kyjovské Slovácko v pohybu 
Vydání publikace MUDr. Jiřího Dunděry 
"Hrstka osudů" 15 000 

Malovaný kraj, Břeclav 
Podpora vydávání národopisného a 
vlastivědného časopisu 15 000 

Mgr. Jiří Svoboda Hudební setkávání 5 000 
Moravsko-slezská 
křesťanská akademie Kyjov 

Cyklus deseti přednášek, besed, výstav a 
koncertů 3 000 

MUDr. Marie Pavlíková Výstava fotografií 2009 - Současná Keňa 2 000 
Jančovka, o.s. Jančovka 2009 30 000 

Omega plus Kyjov, o.s. 
Setkání vozíčkářů a Koncert lidí dobré 
vůle Velehrad 4 000 
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OPONA, o.s. Kyjovský divadelní podzim 2009 20 000 
OPONA, o.s. Divadelní  představení Havrane z kamene 2 000 
Sdružení přátel Slováckéh 
souboru Kyjov Slovácký soubor Kyjov - činnost 90 000 
Sdružení rodičů a přátel 
Kyjovánku II 

Příspěvek na činnost souboru Kyjovánek 
II 35 000 

Sjednocená organizace 
nevidomých a slabozrakých Vydávání časopisu "Očko z Kyjova" 5 000 

Tetky z Kyjova, o.s. 
Propagace města, regionu, materiálové a 
techn.náklady 15 000 

TJ Sokol Bohuslavice Kulturní činnost v roce 2009 10 000 
V karanténě, o.s. Mezi smrky - divadelní pouť 2009 5 000 

V karanténě, o.s. 
Mašíruju na Francůza - bohuslavské 
legendy 5 000 

Wladimir Abramuszkin Historické dny na mlýně 2009 8 000 
Součet   419 000 
 
 
 

 

 
 
Zájmová činnost 

 
  

Český svaz včelařů, z.o. 
Kyjov 

Provozní činnost, podpora začínajících 
včelařů 8 000 

Kamarád, o.s. 
Provoz Mateřského centra Kamarád v 
Kyjově 10 000 

Český svaz chovatelů, z.o., 
Kyjov 

Provoz klubovny Kroužku mladých 
chovatelů 10 000 

Český svaz chovatelů, z.o., 
Kyjov 

Účast mladých chovatelů na okresní a 
celostátní soutěži 5 000 

Český svaz chovatelů, z.o., 
Kyjov 

5. okresní Výstava zvířat mladých 
chovatelů 5 000 

Český svaz chovatelů, z.o., 
Kyjov 

Místní výstava zvířectva - Letní slavnosti 
a dožínky 5 000 

Klub maminek Kyjov 
Pravidelné setkávání dětí a maminek na 
mateř.dovolené 22 000 

MŠ a ZŠ Za Humny, Kyjov Bezpečně na koloběžce, na kole 5 000 
Klub kyjovských koňáků, 
o.s. Den koně 2009  31 000 
Součet   101 000 
 

Dětská hřiště 
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Ve městě máme 22 dětských hřišť a 13 sportovišť. Aby byla zajištěna 
bezpečnost dětí, musí být všechny dřevěné i kovové prvky pravidelně 
kontrolovány a obnovovány. Z toho důvodu město vydává každoročně nemalé 
prostředky na provoz, údržbu a opravy hřišť.  
Na konci dubna bylo prakticky ze dne na den zrušeno dětské hřiště 
v městském parku. Pískoviště, houpačky, skluzavka a dřevěné prolézačky,  
vše bylo najednou pryč.  Kolemjdoucí  nevěřícně  zírali  na volnou plochu, 
v níž zbyly pouze stopy po pískovišti. Proč tomu tak bylo? Revize ukázala 
špatný stav dřevěných atrakcí a požadavek byl nekompromisní: zrušit.       
Při zajišťování nového hřiště město vyvolalo diskusi s těmi, kterých          
se existence dětského hřiště týká nejvíce, tedy s matkami malých dětí. 
Mateřské centrum Kamarád uspořádalo na svých webových stránkách anketu 
s požadavkem návrhů na podobu nové hrací plochy. Protože se ženy          
se ochotně vyjadřovaly, mohl být v krátké době pořízen projekt a vybrána 
firma, která vše během tří měsíců uvedla z papírové podoby do podoby 
reálné. Ke smutku dětí byla  zrušena i malá fontánka s jezírkem v těsné 
blízkosti hřiště; hlas maminek byl totiž navzdory přáním jejich ratolestí 
hodně silný. Šlo o to, že děti „holdovaly“ činnostem, pro které jejich rodiče 
neměli pochopení. Házet do jezírka písek a listí, lovit z vody větvičky nebo 
jimi vodu „míchat“, zmáčet se až po lokty při zkoumání hloubky dna    či 
nechat si padat na hlavu „pravé perly“ z vodotrysku, dle dětí skvělé 
disciplíny, dle rodičů ovšem nikoliv.  
Děti naštěstí rychle zapomenou a nadchnou se pro nové. Hned po dokončení 
stavebních prací „uvedly hřiště do zkušebního provozu“. Zaplnily hřiště již 
před oficiálním otevřením a k radosti všech, kteří se na jeho stavbě podíleli, 
byl o nové atrakce hojný zájem až do pozdních a chladných listopadových 
dní.  
Bohužel, došlo i k nemilé události: jednoho blíže neurčeného dne, kdy se na 
hřišti vše ještě skvělo novotou, byl v ranních hodinách v dětské houpačce 
nalezen hluboce spící narkoman. I sprejeři přišli… To vyvolalo diskuse         
o zabezpečení nejenom tohoto hřiště, ale i jiných a také celého parku, neboť 
pod rouškou tmy se daří různým živlům. V prostoru nového hřiště bylo 
zřízeno osvětlení, aby z přilehlé ulice Svatopluka Čecha bylo vidět, zda se 
v nočních hodinách na hřišti nedějí nepravosti. 
 

Místní komunikace, veřejné osvětlení 
 
Údržba komunikací znamená neustálou, přímo sisyfovskou práci. Pokud budu 
jmenovat větší práce, byly letos rekonstruovány chodníky na ulicích Ivana 
Javora, Urbanova, Strážovská a v Bohuslavicích. Namísto neustále se 
viklajících dlaždic, které při velkém dešti rády označí naše nohy až do výše 
kolen, byla položena dražší, ale lepší zámková dlažba.  
Abychom se v ulicích města mohli pohybovat i po setmění, je nutno udržovat 
v pořádku pouliční svítidla. Letos jich bylo z důvodu koroze  a opotřebení 
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vyměněno třicet kusů. Rovněž bylo pořízeno pět nových stožárů veřejného 
osvětlení. 
 

Odpadové hospodářství 
 
Výsledkem našeho způsobu života je velké množství odpadu. V letošním roce 
jsme ho  „vyrobili“  4 864 tun, náklady spojené s likvidací činily 5 849 tisíc 
Kč. Vytřídili jsme 234,75 tun papíru, 124,46 tun skla, 77,61 tun plastů     
a 210,01 tun kovů. Ne všechno jsme však vytřídili a ne všichni lidé jsou 
ochotni se tříděním zabývat. K odložení pak slouží popelnice a kontejnery,  
do nichž jsme letos vyhodili 3 281,1 tun směsného komunálního odpadu.  
 
V ulicích města se letos objevily nové zelené odpadkové koše, které mají 
sloužit k odložení drobných odpadů. Pro někoho není problémem papír či sáček 
uložit do tašky a doma dát do koše, nebo použít popelnici postavenou        
na okraji chodníku. Jiný odhodí to, co již nepotřebuje, třeba i do trávy 
vedle onoho nového odpadkového koše. Tu pak je každá rada drahá. Těžké je 
také pořízení s některými majiteli drobných firem v centru města, kteří 
odpadkové koše používají namísto popelnic, za které by museli zaplatit.  
 

Městské lesy 
 
V městských lesích bylo letos vytěženo celkem 3 579 m3 dříví, z toho        
2 752 m3 jehličnatého a 827 m3 listnatého. Výnosy z lesního provozu činily 
882 000 korun.  

Památková péče 
 
Památník obětem 1. a  2. světové války u Klvaňova gymnázia byl v březnu 
letošního roku doplněn o vzpomínku na rumunské osvoboditele našeho města. 
Potřeba této upomínky vyplynula ze skutečnosti, že   do Kyjova v dubnu roku 
1945 přišli rumunští vojáci. 
Pamětní deska byla očištěna o obnoveno písmo. Protože však bylo provedení 
nekvalitní, musela být v červnu provedena oprava v rámci reklamace díla.  
 
V červnu byla rovněž provedena oprava pomníků na ulici Tyršova v Kyjově     
a v Bohuslavicích u budovy mateřské školy.  
 

Informační centrum 
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V letošním roce navštívilo informační centrum více než 16 tisíc lidí. Služeb 
nabízených cyklistům využilo 690 zájemců. Z těchto čísel vidíme, že centrum 
se za krátkou dobu své existence již vžilo a jeho existenci vnímáme jako 
samozřejmou. Nakupujeme si v něm propagační materiály týkající se města   
a okolí, necháváme si zde úředně ověřit podpisy na důležité listiny            
a využíváme další služby. 
Pracovníkům informačního centra se letos dostalo uznání kvality jejich práce. 
Ocenění „za nejaktivnější turistické informační centrum v Jihomoravském 
kraji“ převzali zástupci města přímo z rukou hejtmana Jihomoravského kraje.  
Dalším úspěchem a povzbuzením bylo udělení titulu Image Informační centrum 
a Profi Informační centrum 2009 v Jihomoravském kraji. Jednalo se          
o celostátní internetovou anketu, do níž  mohla široká veřejnost udělit hlas 
informačnímu centru, které je podle nich co do kvality poskytovaných služeb 
tím nejlepším.  
 
Prostory ve dvoře informačního centra se 23. května staly startem         
pro Putování po blatnických búdách, cyklistickou akci, která byla uspořádána 
ve spolupráci města s Nadací Partnerství. Protože program Putování byl velmi 
zajímavý, natočila o něm Česká televize zpravodajský pořad a ten zařadila   
do svého vysílání.  
 
Informační centrum nabídlo letos novou službu, předprodej vstupenek        
do Národního divadla Brno. Pro vstupenky do Janáčkova, Mahenova divadla   
a Reduty tak nemusíme až do Brna. Můžeme si je nyní zakoupit či rezervovat 
přímo v Kyjově.  
 

Městská policie 
 
Na webu městské policie přibyla nová stránka nazvaná Úsměv. Dokladuje,   
že práce strážníků není jen ono neoblíbené připevňování „botiček“ na kola 
automobilů špatně zaparkovaných. Jaká oznámení přijali kyjovští městští 
strážníci? Cituji: 
 
Oznámení, že na sídlišti Klínky dělají nepořádek tři, nejspíše podnapilí, 
mladíci. Na místě zjištěny tři děti ve věku deseti let, které si hrály        
na schovávanou. 
 
Na žádost Policie ČR vyjela hlídka na ulici Jalovcovou k požáru auta.        
Na místo přijeli také hasiči dobrovolní i profesionální. Všichni mužové pak    
na místě zjistili, že v motoru pouze vařila voda v chladiči, což řidička 
vyhodnotila jako požár. 
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Oznámení vystrašeného muže, že v areálu Kyjovanu v Boršově pobíhá nějaký 
muž s kapucí na hlavě. Na dotazy nereagoval, byl zmatený a vzal do rukou 
kámen a hůl. Oznamovatel měl strach o svůj život.  
Hlídka na místě zjistila, že se jednalo o vrátného, který se s klíčem v ruce 
snažil zastavit vodu z prasklého potrubí. 
 
Na služebnu Městské policie se dostavil muž, který uvedl, že na plotě        
u jednoho z paneláků na ul. Jungmannova je pověšen podezřelý předmět. 
Mělo by se jednat o kanystr s neznámým obsahem. Proto  na něj raději 
nesahal. Hlídka na místě zjistila, že se jedná o ptačí budku vyrobenou 
z plastové nádoby, tudíž civilní obyvatelstvo nebylo ohroženo. 
 
Na služebnu oznámil občan, že z okna v jejich domě křičí nějaký muž,       
že skočí z okna dolů. Na místě zjištěno, že došlo k nedorozumění. Volal 
z okna dolů na manželku, která neměla klíče, zda je má hodit oknem, nebo 
„skočit dolů“ a otevřít. Situace byla vyjasněna, všechno v pořádku. 
 
Oznámení uvědomělého občana – anonyma, že v prostoru vinic mezi Kyjovem  
a Kostelcem lezou dva mladíci po sloupu vysokého napětí.  Po příjezdu hlídky 
bylo zjištěno, že se jednalo o dva muže, kteří železnou konstrukci sloupu 
natírali.  
 
Inu, život je úsměvný… 
 
Co dalšího řešili městští strážníci v ulicích našeho města? 
 
Například podivnou příhodu s autem zaparkovaným napříč silnice v ulici Koliba. 
K vozidlu, v němž dokonce byly i klíčky od zapalování, se nikdo nehlásil. 
Později vypátrali a kontaktovali majitele z Brna, který však uvedl,           
že automobil již  před několika měsíci prodal neznámému muži. Jak           
to dopadlo? Brňan si nakonec pro vůz přijel a odvezl ho. 
 
Jindy zase strážníci uklidňovali dva rozvášněné muže, kteří se nemohli 
dohodnout, kdo přespí u ženy, která jim věnovala svoji přízeň, jednomu       
v minulosti, druhému v době přítomné. Jejich diskuse byla tak náročná,     
že jeden z nich nakonec musel vyhledat ošetření v nemocnici.  
Kdo u krásné divy nakonec přespal, jsme se  nedověděli. Jisté však bylo,   
že se oba kohouti museli zpovídat u správního orgánu města, kam jejich ruční 
vyřizování sporu předali strážníci.  
 
29. června v poledních hodinách byli strážníci přivoláni na autobusové 
nádraží,  kde se v keřích usídlil včelí roj. Byli přivoláni i hasiči. Ti včely 
odstranili pomocí speciálního vysavače, zbytek roje pak zlikvidovali pomocí 
chemických prostředků. Po půlhodině museli na autobusové nádraží přijet 
znovu, neboť na střeše nástupiště se objevil další roj. 
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13.9. se stal kuriózní případ v Bohuslavicích. V 8.20 hodin bylo přijato 
oznámení, že vozovka od vlakového nádraží až ke kostelu je něčím znečištěná 
a poškozená. Hlídka na místě zjistila, že pan R.Z. v noci táhl betonovou 
garáž od vlakového nádraží ke kostelu, ale ta se během dopravy začala 
rozpadávat, až se rozpadla úplně. Jelikož panu R. Z. garáž nepatřila, pouze 
předběžně s majitelem hovořil o případném odprodeji, byl podezřelý i 
z krádeže. Věc byla předána Policii České republiky. 
 
Pořádek ve městě se někdy zajišťuje těžce. Strážníci městské policie udělili 
pokutu opilému mladému muži, který do našeho města přicestoval             
až z Olomouce a choval se nepřístojně. Po dvaceti minutách stejný muž budil 
pohoršení v centru města znovu, proto strážníci udělení pokuty zopakovali. 
Zda návštěvníkovi našeho města dvojnásobné „ocenění“ jeho aktivit stačilo, 
již záznamy městské policie neuvedly.  
 
Z dalších událostí pak městští policisté řešili krádeže v prodejnách potravin, 
pohozené injekční stříkačky v parku u kaple sv. Martina, proříznuté 
pneumatiky  zaparkovaného taxíku, vytopený byt  na Tyršově ulici, vloupání 
do automobilu, výtržnosti opilých mužů a žen. Při Kyjovských letních 
slavnostech hlídky kontrolovaly dění  na jarmarku, v noci pak okolí Letního 
kina, kde probíhal Žalmanův folkový Kyjov.  
 
Městská policie na svých webových stránkách uveřejnila anketu pro občany. 
Mohli se vyjadřovat k faktu, že lidé bez domova v zimních měsících 
vyhledávají přístřeší v čekárnách na autobusovém nebo vlakovém nádraží.    
Na dotaz „Vadí – nevadí vám, že se v čekárně na vlakovém a autobusovém 
nádraží zdržují party výrostků a bezdomovci, kteří nikam necestují a zde 
přespávají?“ odpovědělo  20 lidí, že nevadí, 159 lidem vadí a dva nevěděli. 
Další anketou pak bylo téma „Měli by strážníci městské policie měřit rychlost 
v obci?“ 79 hlasujících tvrdilo, že by měli měřit, 37 bylo proti a dva 
nevěděli. Dotazem samozřejmě byla míněna rychlost jízdy motorových 
vozidel.   
 
K práci strážníků městské policie patří i odchyt zatoulaných psů. Psi sice 
nesmějí po městě volně pobíhat, přesto se s nimi v ulicích často setkáváme    
a městští policisté jich odchytí během roku až padesát. Malá část se poté 
vrátí svým majitelům, většina však zůstává a město musí řešit, kam          
je umístit. Jedinou možností je psí útulek, který ovšem ve městě není a jeho 
zřízení by bylo příliš nákladné. Proto město i okolní obce, které týž problém 
trápí snad ještě více, využívá variantu jednodušší: přispívají finančně        
na provoz stávajícího útulku v Hodoníně. Kyjov má  pro potřeby odchytu psů 
v Hodoníně dlouhodobě vyhrazené dva kotce, kde pobyt jednoho psa přijde 
městskou pokladnu průměrně na dva tisíce korun. 
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V letošním roce byla mezi městem Kyjov, Zdravotnickou záchrannou službou 
Jihomoravského kraje a Policií České republiky uzavřena dohoda, která řeší 
mnohaleté problémy s opilými lidmi. Doposud byla praxe taková, že pokud byl 
městský strážník přivolán k opilému člověku, který byl třeba jen drobně 
zraněn či ležel na ulici, musel  vždy přivolat sanitku rychlé záchranné pomoci. 
Sanitka pak převezla dotyčného do nemocnice k vyšetření zdravotního stavu, 
takže  docházelo ke zneužívání zdravotnické pomoci. 
Od letošního roku vyšla v platnost novela zákona o obecní policii, která 
dovoluje strážníkům městské policie doprovázet podnapilé osoby při převozu 
do záchytné stanice. Pokud tedy lékař rozhodne o převozu, nemocnice 
poskytne sanitní vůz s řidičem a v doprovodu strážníka městské policie je 
opilý převezen do záchytné stanice v Brně.  Město  za  poskytnutí  této 
služby  zaplatí nemocnici částku 2 500 Kč a stejnou sumu pak vymáhá       
na delikventovi. 
 

IINNVVEESSTTIIČČNNÍÍ  AAKKCCEE  VVEE  MMĚĚSSTTĚĚ  
 
 

Zázemí Letního kina 
 
V prostoru za promítacím plátnem Letního kina se nacházel dřevěný objekt, 
který sloužil při akcích pořádaných v tomto areálu. Protože již byl 
v nevyhovujícím technickém stavu, přistoupilo město ke stavbě nové zděné 
budovy. Aby byla využita nejenom jako zázemí pro umělce při vystoupeních, 
ale sloužila celoročně, přestěhovaly se do jejích prostor oddíly ze zrušené 
„dětské vesničky“ na Brandlově ulici. Stavbu město pořídilo nákladem 
4 161 323 korun a na rozdíl od jiných investic nebyla na tuto akci 
poskytnuta žádná dotace.   
 

Biotop Bohuslavice 
 
V letošním roce byla zahájena a také dokončena výstavba přírodního 
koupacího biotopu v Bohuslavicích na místě původního koupaliště. Biotop je 
tvořen dvěma částmi: koupací nádrží a regenerační biologickou částí, která 
slouží k úpravě vody. Celkové náklady na výstavbu činily 6,8 milionu korun, 
z toho 4,8 milionu tvořila dotace z Regionálního operačního programu 
Jihovýchod. Práce byly dokončeny až v podzimních měsících, což znamenalo, 
že milovníci vody museli letošní sezónu oželet.  
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Fotbalové hřiště ul. Mlýnská v Kyjově 
 
Prostor na ulici Mlýnské v minulosti sloužil Uhelným skladům pro uložení zásob 
uhlí. Poté zde bylo travnaté hřiště, které využívaly ke svým hrám děti 
z okolí. Letos se podařilo získat 9 milionů korun  od Ministerstva financí 
České republiky a tak byl celkovým nákladem 18 milionů korun na hřišti 
položen umělý povrch pro kopanou, vybudována tréninková plocha a upraveno 
okolí. Hřiště bylo odvodněno a aby bylo možné je využívat po většinu roku, 
byl celý areál vybaven umělým osvětlením.  
 

Zateplení budovy a sportovní areál - Základní škola 
Dr.Joklíka 

 
Před dvěma lety byl na škole proveden energetický audit, jehož výsledky 
nebyly vůbec lichotivé. Budova z počátku 80. let vykazovala velké tepelné 
ztráty, což znamenalo každoroční zbytečně vysoké náklady na vytápění 
budovy. Proto bylo rozhodnuto o rekonstrukci ve stejném rozsahu jako 
v případě školy na Újezdě, tedy o výměně všech oken za kvalitnější           
a následném zateplení celé budovy školy. Budoucí roční předpokládaná úspora 
byla auditorem vyčíslena na cca 490 tisíc korun. Aby mohlo být prvního září 
vše hotovo, dostaly děti vysvědčení již 19. června a prodloužily si prázdniny 
o dva týdny.  
 
Celkové výdaje dosáhly částky 22 154 861 Kč, z toho dotace z prostředků 
Evropské unie činila 15 311 413 Kč a příspěvek Státního fondu životního 
prostředí 900 671 Kč. Vnější plášť budovy byl zateplen polystyrénovými 
obklady, původní dřevěná okna byla nahrazena plastovými. Vyměněny byly     
i všechny ocelohliníkové dveře, střechy pavilonů dostaly novou hydroizolaci    
a klempířské prvky.  
 
Současně s prací na rekonstrukci školy Dr. Joklíka bylo v jejím areálu 
vystavěno nové víceúčelové hřiště. Školáci i děti z připojené mateřské školy 
dostali k dispozici moderní sportoviště, ke kterému patří tři samostatná 
sportovní hřiště s umělým povrchem pro házenou, malou kopanou, tenis, 
basketbal či volejbal, stometrovou běžeckou dráhu, dvě dětské lezecké stěny 
a šplhací lanovou pyramidu, prostor pro skok do dálky a vrh koulí, dráhu   
pro kolečkové brusle. Kolem všech hřišť byly vybudovány nové chodníky       
a kryté terasy pro diváky. Stavební práce byly oproti odhadu náročnější,    
a tedy i dražší. Z původních plánovaných 17 milionů korun se celkové náklady 
vyšplhaly až na 20 779 729 Kč. Z této částky činila dotace Regionálního 
operačního programu NUTS 11 546 274,60 Kč, zbytek uhradilo město.  
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Na otevření nového sportovního areálu se 24. září sešli představitelé města, 
zástupci dodavatelské firmy MSO Kyjov, zaměstnanci školy a samozřejmě 
děti, pro které bylo hřiště vybudováno. Slavnost ozdobila svojí účastí Lucie 
Škrobáková, významná česká atletka, běžkyně specializující se na překážkové 
běhy, držitelka národních rekordů v běhu na 100 metrů překážek a nositelka 
stříbrné medaile z halového mistrovství Evropy. 
 

Kruhová křižovatka 
 
Po čtyřech letech přípravných prací jsme se dočkali stavby kruhové 
křižovatky ulic Palackého – Brandlova – Havlíčkova. Zhotovitelem byla        
na základě výběrového řízení určena firma STRABAG, která nabídla nejnižší 
cenu. Vlastní stavbu křižovatky včetně  přeložky inženýrských sítí ve výši cca 
11,6 mil. Kč financoval Jihomoravský kraj, město Kyjov vydalo ze své 
pokladny  cca 4,7 mil. Kč na stavební úpravy  navazujících místních 
komunikací, nové chodníky, veřejné osvětlení, terénní úpravy, osetí trávníků  
a výsadbu stromů. Stavba byla zahájena 15. června, plná uzavírka 
křižovatky trvala od 3. července až do 15. října. 
  
V souvislosti se stavbou byla zastávka autobusové dopravy z Palackého ulice 
přemístěna k faře na ulici Dobrovského a zastávka z Brandlovy ulice byla 
přestěhována na ulici Nětčickou ke smuteční síni.  
 
Uzavírka se mnohým řidičům nelíbila a zprvu, než zemní práce pokročily, 
projížděli křižovatku navzdory zákazu. V některých dnech však jejich snahám 
zabránila přítomnost dopravní policie. Pak jsme mohli na Palackého ulici 
pozorovat auta přijíždějící od fary, jejichž řidiči, jakmile spatřili            
na křižovatce výrazné reflexní žluté vesty policistů, vzápětí „nenápadně“ 
zastavovali a otáčeli se zpět.  
Situaci v Palackého ulici komplikoval i ruch u muzea, kde těžké nákladní 
automobily přivážely materiál pro přístavbu budovy a aby toho ještě nebylo 
dost, stejný stavební ruch byl i na protější straně ulice naproti muzeu, kde 
majitel zbořil starý dům a stavěl nový. Těžký úděl tedy měli chodci, neboť 
na obou stranách ulice a ve stejném úseku byly chodníky zataraseny 
s doporučením, aby chodci přešli na druhý chodník. Nu, vydrželi jsme to      
a v pátek 16. října mohl být kruhový objezd oficiálně otevřen.  
 
 

Obchodní centrum Penny 
 
Obchodní středisko Penny bylo vybudováno na problematickém místě. 
V minulosti se zde nacházel lignitový důl, takže podzemí je protkáno spletí 
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chodeb zasahujících nejen pod Brandlovu ulici, ale i do širšího okolí. Prázdné 
štoly pod ulicemi se občas přihlásí o slovo a způsobí nepříjemnou událost. 
Před lety se přihodilo majiteli jednoho z domů  na Brandlově ulici, že svou 
zahradu našel ráno o metr níže, než byla předešlého dne večer. Vzniklou 
jámu poté muselo zavézt nákladní auto deseti fůrami zeminy. Problémy byly 
na přelomu 70. a 80. let  i v prostoru dnešního sídliště U Vodojemu, kde se 
při výstavbě školy sesunula  stěna ještě nedokončené tělocvičny. Není tedy 
divu, že  stavbě nynějšího obchodního centra musela předcházet složitá 
příprava.  
 
Při počátečních zemních pracích bagry na staveništi nečekaně odkryly jeden 
ze vstupů do podzemí. Zástupci města, báňského úřadu a nástupnické firmy 
lignitových dolů se proto sešli a rozhodli zasypat štolu tak, aby další pohyby 
půdy nebyly možné. Poté mohly práce dále pokračovat až do 18. prosince, 
kdy byla prodejna otevřena. Už od pondělí 14. prosince v našich poštovních 
schránkách avizovaly zahájení prodeje letáky s tvrzeními o nejvýhodnějších 
cenách a centrem města projížděl automobil s reklamním  poutačem. Zvědavci 
přišli nakoupit hned o prvním dnu a pochvalovali si především možnost 
pohodlného parkování. Frontu na vozíky si lidé vystáli s humorem, vzpomínali 
na „doby minulé, kdy jsme stáli frontu na všechno“. Při nakupování bylo nutno 
být ostražitý, protože u některého zboží ceny v regálech neodpovídaly cenám 
markovaným u pokladny. Rozdíly byly většinou v neprospěch kupujícího, což 
pokladní zdůvodňovaly tím, že „tam je to špatně“. Pak bylo na rozhodnutí 
zákazníka, zda přijme cenu vyšší oproti očekávané, nebo zboží vrátí. 
 
Stavba Penny marketu i kruhové křižovatky probíhala současně a  podléhala 
bedlivé pozornosti nás všech. Komentovali jsme postup prací, hodnotili, 
odhadovali jsme, kdy už bude hotovo. Se stejnou zvědavostí jsme pozorovali 
průběh úprav na křižovatce v těsné blízkosti nového obchodního střediska. 
Odhadovali jsme, kudy povedou chodníky, kontrolovali jsme, zda jsou správně 
široké příjezdy ke kruhovému objezdu. Projevovali jsme obavy o panelový dům 
v blízkosti křižovatky, když se ukázalo, že bagry nemilosrdně ukously velkou 
část svahu, na němž čtyřicetibytový dům stojí.   
 
Po dokončení křižovatky a obchodního střediska byli obyvatelé domů  na ulici 
Tyršově nemile překvapeni. Penny market jim vyrostl prakticky „za zády“, 
přesto byli nuceni si cestu za nákupem komplikovat přecházením 
frekventované  silnice na protilehlou stranu, tedy k ulici U Sklepů. V tomto 
případě se však ukázala stará pravda o cestách, které mají určit lidé, nikoliv 
projektanti. Složité přecházení tam  a zpět lidé ignorovali a volili cestu 
nejjednodušší, tedy přímou. Svědectvím byla pěšina vyšlapaná v krátké době 
podél domů. Navzdory blátu vedla přímo k parkovišti před obchodem.  
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BBOOHHUUSSLLAAVVIICCEE  
 
 
27. června proběhl před budovou základní školy v Bohuslavicích pietní akt    
a vzpomínkový pořad u příležitosti slavnostního odhalení pamětní desky JUDr. 
Oldřichu Peclovi, rodákovi z Bohuslavic, který byl jedním z popravených 
v procesu s Miladou Horákovou. Akci pořádala Kulturně-historická společnost 
Bohuslavice ve spolupráci s městem Kyjov. Přítomni byli zástupci Senátu       
a Parlamentu ČR, Jihomoravského kraje, okolních obcí a další významní 
hosté.  
Pamětní desku zhotovil akademický sochař Otomar Oliva z Velehradu,         
o finanční náklady na její zhotovení se podělilo město Kyjov s Nadací Zdeňka 
Bakaly. 
 
Bohuslavičtí se v loňském roce konečně dočkali nové kanalizace. Letos,  po 
roce zkušebního provozu, kdy se nevyskytly žádné závady, byla  kanalizace 
uvedena do trvalého provozu. Na základě smlouvy se provozovatelem stala 
společnost Vodovody a kanalizace Hodonín, a.s. Po všech nepříjemnostech 
spojených s rozkopanými ulicemi přišel letos na řadu úklid, tedy úprava 
bohuslavických ulic a uliček, chodníků a vozovek tak, aby se zahladily stopy 
po výkopech. 
 
Problémem, který se zatím nepodařilo vyřešit, je spojení bohuslavické části 
zvané Pod Starú horú s centrem obce. Tato část vsi je  oddělena železniční 
tratí a chodci mají výběr ze dvou špatných možností: buď přecházet přes 
koleje na nechráněném přejezdu nebo jít po okraji poměrně frekventované 
silnice. V úseku silnice od okraje obce až k fotbalovému hřišti je sice 
omezena rychlost vozidel, ale přesto je zde pro pěší nebezpečno.  
Město navrhovalo zbudování chodníku, jenže k tomuto opatření zazněly ihned 
námitky: lidé by si zacházeli, chodník by nevyužívali.  
Další možností by bylo vybudování chráněného železničního přejezdu, což 
vyžaduje finanční zajištění a spolupráci s Českými drahami. Pro letošní rok 
vše zůstalo jen na úrovni přání obyvatel Bohuslavic i zástupců města. 
 
 

SSOOCCIIÁÁLLNNÍÍ  SSLLUUŽŽBBYY  AA  ZZDDRRAAVVOOTTNNIICCTTVVÍÍ  
 

Centrum služeb pro seniory 
 
Finanční potíže státní pokladny a silné omezení rozpočtů sociálních zařízení 
dolehly i na kyjovské Centrum služeb pro seniory. Oproti loňským osmi 
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milionům korun dostalo toto zařízení sumu téměř poloviční, proto bylo nutno 
hledat úspory, kde se dalo. Od března došlo k nepopulárnímu zdražení 
služeb, kdy byla zvýšena cena za ubytování o dvacet procent, a zdražilo      
i stravné. Za celodenní stravu nyní senioři zaplatí 126,- Kč, při požadavku 
dietní stravy je taxa ještě vyšší, tj. 134,- Kč za jeden den. Někteří 
obyvatelé Centra  pak museli z finančních důvodů vynechat přesnídávku nebo 
druhou večeři. Úspory postihly i zaměstnance; třem z nich byl zkrácen 
pracovní úvazek na polovinu. 
 
Vedení ústavu se, pokud se týká financí, „má co ohánět“. Stát platí pouze 
rutinní péči a na ostatní činnosti si Centrum služeb pro seniory musí 
zajišťovat finanční prostředky z jiných zdrojů. Pak přicházejí  na řadu 
příspěvky od sponzorů nebo výtěžky z benefičních akcí. Jedním z vítaných 
letošních příjmů byl například výtěžek z novoročního koncertu Komorního 
orchestru města Kyjova a pěveckého sboru Carmina Vocum. Do pokladny 
Centra služeb pro seniory přinesla tato akce částku 6 250 korun.  
 

Domov Horizont 
 
Prvního srpna byla zahájena výstavba Podporovaného bydlení, pěti 
dvoulůžkových pokojů s kompletním zázemím. Zde budou klienti Domova 
samostatně bydlet tak, jako bydlí běžní lidé. Budou se zde učit zvládat     
co nejvíce činností, tj. samostatně nakupovat, připravovat si jídlo, prát 
prádlo apod. a tím také poznávat hodnotu věcí, které dříve dostávali zdarma. 
Dokončení stavby je naplánováno na jaro příštího roku.  
 
Stravování uživatelů v domově Horizont je zajištěno celodenní, tj. snídaně, 
přesnídávka, oběd, svačina, večeře, podle potřeb uživatele je možnost 
přípravy druhé večeře. V roce 2009 byla cena této služby na 100,- Kč       
u osob do 12 let věku, nad 12 let pak  125,- Kč. V kuchyni pracovalo osm 
kuchařů, tři pomocní kuchaři, jedna skladnice a jedna nutriční terapeutka.  
  
Na zdravotní stav klientů Domova Horizont dohlížejí praktičtí lékaři, kteří 
mají v ústavu své pravidelné ordinační hodiny. O víkendech a svátcích jsou 
dostupní telefonicky. Do zařízení pravidelně minimálně jedenkrát do měsíce 
docházejí též specialisté, diabetolog a psychiatr. V rámci péče o klienty jsou 
zajištěny preventivní prohlídky. Při zabezpečení další odborné lékařské péče 
se v letošním roce uskutečnilo 905 vyšetření ve specializovaných ambulancích 
Nemocnice Kyjov a 27 vyšetření v Hodoníně a Brně.  
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Nemocnice 
 
K vybavení kyjovské nemocnice v letošním roce přibyly nové laserové 
přístroje, které zkvalitnily péči o pacienty na chirurgii, urologii  a očním 
oddělení. Jedním z těchto přístrojů byl diodový pulsní laser určený         
pro pacienty, kterým způsobují problémy křečové žíly. Díky novému laseru   
se zkrátila doba rekonvalescence, neboť zákrok lze nyní provést ambulantně. 
K dalšímu novému vybavení přibyla laparoskopická věž na chirurgii             
a ultrazvukový přístroj sloužící k vyšetření na centrálním pracovišti 
radiodiagnostického oddělení.  
Oční oddělení nemocnice dostalo nový moderní přístroj na ošetření oční 
sítnice, který dokáže snížit riziko oslepnutí u pacientů s cukrovkou a který 
oproti předchozímu přístroji výrazně snižuje celkovou zátěž pacienta, neboť 
zkracuje dobu zákroku. 
Péče o malé pacienty dětského oddělení byla zkvalitněna pořízením infúzní 
pumpy, která pomáhá k přesnému dávkování infúzí.   
 
Nemocnice úzce spolupracuje s obcemi kyjovského regionu, pro něž poskytuje 
zdravotnickou péči. V letošním roce díky finančním darům obcí zakoupila pro 
dětské oddělení přístroje na monitorování životních funkcí novorozenců 
v celkové částce překračující půl milionu korun. Vedení nemocnice si 
spolupráce velmi váží a starostové  obcí zase chválí skutečnost, že vidí 
konkrétní výsledek finančního příspěvku.  
 
Od loňského roku pokračovala jednání o zřízení míchárny cytostatik          
na onkologickém oddělení kyjovské nemocnice. Projekt podpořily finančními 
příspěvky obce Kyjovska, Veselska, a také firma Vetropack Moravia Glass. 
Celkově byla shromážděna částka téměř 1,8 mil. Kč   a protože i krajské 
orgány předběžně vyslovily souhlas, nic nestálo v cestě k uskutečnění.      
Nic – ovšem až do krajských voleb. Nové vedení kraje bylo názoru opačného 
a zprávy z jednání i diskuse v denním tisku podobaly se houpačce. Míchárna 
bude – míchárna nebude, a když konečně Jihomoravský kraj definitivně 
rozhodl a míchárnu bez udání důvodu zamítl, nezbylo než se podřídit. Rada 
města Kyjova na svém zasedání ze dne 12. 1. 2009 vydala následující 
usnesení:  
 
Rada města Kyjova po projednání (9,0,0) se s podivem a nelibostí seznámila 
s rozhodnutím Rady Jihomoravského kraje ve věci neodůvodněného zamítnutí 
investiční akce v Nemocnici Kyjov – míchárna cytostatik. Domníváme se,      
že nově zvolená Rada JMK s největší pravděpodobností nevěděla               
o předchozím souhlasu v této věci. Chtěli bychom upozornit, že na tuto 
investiční akci přispěly ze svého rozpočtu obce Kyjovska a Veselska. Věříme, 
že tento politováníhodný omyl bude  bezodkladně napraven a vztahy územních 
samospráv budou stejně bezproblémové a vzájemně aktivní jako tomu bylo 
doposud. 
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Po definitivním zamítnutí míchárny nastaly v Kyjově obavy o osud 
onkologického oddělení. Krajští radní však slíbili, že jeho rušení není v plánu 
a péče o onkologické pacienty v kyjovské nemocnici bude pokračovat nadále.  
 
Další jednání vedení nemocnice se zřizovatelem se týkala dlouhodobého 
problému, jímž je nutná rekonstrukce interního oddělení. Letos se podařilo 
dohotovit projektovou dokumentaci, ovšem uskutečnění rekonstrukce zůstalo 
zatím v nedohlednu. 
 

Kojenecký ústav 
 
Kojenecký ústav se letos zapojil do projektu mezinárodních adopcí. Dětem, 
pro které se nepodařilo zajistit náhradní rodiče v České republice, se hledá 
rodina v jiných státech. Jeden chlapeček z kyjovského kojeneckého ústavu  
letos našel nový domov až v Dánsku. 
 
 

ŠŠKKOOLLSSTTVVÍÍ  
 
 
Termíny školních prázdnin v roce 2009: 
 
do 4. 1. 2009   vánoční  
30. 1. 2009   pololetní 
23. 2. – 1. 3. 2009  jarní 
9. 4.- 10. 4. 2009  velikonoční 
1. 7. – 31. 8. 2009  letní 
29. 10. – 30.10. 2009 podzimní 
od 23. 12. 2009  vánoční          
 
 
Každoročně v závěru školního roku jsou nejlepší žáci kyjovských škol přijati 
na radnici, kde přebírají z rukou starosty a místostarosty města ocenění za 
úspěchy na různých soutěžích a olympiádách. Stejně tomu bylo i letos. 
Společně se zástupci svých škol, třídními učiteli a řediteli,  se 16. června 
sešli v atriu kyjovské radnice na slavnostním odpoledni, kde kromě žáků 
základních škol přebrali ocenění i úspěšní žáci základní umělecké školy za 
umístění v národních soutěžích a ústředních kolech. Letos se slavnost týkala 
28 dětí. Získaly ocenění za nejlepší  prospěch, vzorné chování či 
reprezentaci školy, za přístup ke spolužákům nebo účast na soutěžích a 
olympiádách.  
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Byli to tito žáci: 
 
Základní škola Bohuslavice: Eva Doležalová, Pavlína Průšová a Marek Doležal 
 
Základní škola a Mateřská škola Dr. Joklíka: Tomáš Tesařík, Lukáš Hlucký, 
Jan Štangler, František Hlaváč, Barbora Čechová a Jan Krýsa. 
 
Základní škola J.A. Komenského: Martina Gardoňová, Martin Vašulka, Iva 
Orlová, Romana Slezáčková, Alžběta Doležalová, Olga Kyněrová   a Jana 
Ingrová. 
 
Základní škola Újezd: Klára Kašná, Marek Mündl, Miriam Svobodová, Petr 
Kotlařík, Jakub Šůstek a David Lecián.   
 
Základní umělecká škola: 
Aneta Horáková  za 2. místo v okresním kole národní soutěže ZUŠ   ve hře 
na lesní roh, Jakub Grufík za 1. místo v krajském kole národní soutěže ZUŠ 
ve hře na trubku a za 3. místo v Mezinárodní interpretační soutěži 
žesťových nástrojů Brno 2009, Zbyněk Pavluš za 1. místo v ústředním kole 
soutěže ZUŠ ve hře na baskřídlovku a za 1. místo v Mezinárodní 
interpretační soutěži žesťových nástrojů Brno 2009, Mikuláš Araya za 2. 
místo malé cimbálové muziky, kde je primášem, v ústředním kole soutěže 
ZUŠ v Kyjově, Tomáš Buchlovský za 4. místo v ústředním kole národní 
soutěže ZUŠ ve zpěvu v Turnově a Robin Červinka za 1. místo cimbálové 
muziky, v níž je primášem, v ústředním, tedy celostátním kole soutěže 
základních uměleckých škol. 
 
Poděkování se dostalo také učiteli Základní školy J. A. Komenského       
Mgr. Eduardu Cvrkalovi, který obdržel medaili Ministerstva školství, mládeže 
a tělovýchovy 2. stupně za mnohaletou činnost sbormistra dětského 
pěveckého sboru Modráčci.  
 
 
 
Ve školách jsou žáci pilní a svědomití, ale i nedbalí, kteří přidávají učitelům 
vrásky na čela.  Nešvarem, se kterým v posledních letech pedagogové na 
základních školách neúspěšně bojují, je záškoláctví neboli úmyslné 
zanedbávání školního vyučování.  Některé děti se snaží vyhnout zkoušení 
z důvodu velkého stresu, který nedokážou překonat. Jiné nejsou doma vedeny 
k plnění svých povinností, a když se jim nechce, do školy nejdou. Stávají se i 
případy, kdy rodiče využívají své děti na hlídání nemocných mladších 
sourozenců, jiní zase opakovaně nedodržují povinnost omluvit nepřítomnost 
svého dítěte. Často prohřešky svých potomků kryjí a uchylují se 
k nerůznějším výmluvám.  
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Se záškoláctvím se setkávají také učitelé na  učňovských školách. Ráno sice 
mladí hříšníci jdou do školy, ale při nejbližší příležitosti z vyučování odejdou. 
Pak mají spoustu volného času a můžeme je vidět v dopoledních hodinách 
samotné nebo ve skupinkách v ulicích města či v městském parku, kde 
znuděně posedávají na lavičkách. Trest v podobě vyloučení ze školy se 
v jejich případě míjí účinkem. Vysvobození z pout povinností je totiž právě 
to, co chtějí. Prázdniny se jim zdají krátké a chtěli by je mít stále. Na 
známkách jim nezáleží, úvahami o své budoucnosti se vůbec nezabývají,                
a o zaměstnání neuvažují. Mnoho jich pochází ze sociálně slabých rodin, kde 
jim slouží za příklad rodiče, kteří se programově vyhýbají práci. Nemají 
žádnou kvalifikaci a jejich výdělek by byl jen o málo vyšší než sociální 
příspěvky, které dostanou, aniž by přitom museli dodržovat povinnosti 
vyplývající ze zaměstnání.  
 

Základní škola Újezd 
 
Zápis do prvních tříd základních škol se letos konal 5. a 6. února. Ten 
letošní se týkal dětí narozených v září až prosinci roku 2002 a lednu až 
srpnu 2003. V základní škole Újezd byl připraven zápis s mottem „Medvídek 
Pú jde se mnou do školy“. Děti vstoupily vyzdobenou branou do třídy, zde 
pak na ně čekaly paní učitelky s různými zábavnými úkoly, přednesem 
básničky nebo zpěvem písničky. Dalšími dovednostmi, kterými se děti 
pochlubily svým budoucím učitelkám, bylo skládání puzzle, poznávání 
geometrických tvarů, mnozí již uměli i poznat písmena a číst. V další části 
pak na děti čekaly pastelky. Jimi malovaly oblíbenou postavu, což byly  
většinou maminky, princezny, ale i tatínkové či fotbalisté. V rámci zápisu 
proběhly i talentové zkoušky do předmětu Rozšířená výtvarná výchova.  
 
Z událostí, jež se odehrály v tomto roce a byly zaznamenány v kronice školy, 
zapisuji především ty, jimiž se každá škola ráda chlubí, tedy úspěchy 
v soutěžích a olympiádách:  
 
18.3. se ve škole na Újezdě konalo okresní kolo zeměpisné olympiády, na níž 
se Vilém Navrátil umístil na prvním místě a proto 14. dubna reprezentoval 
školu i v krajském kole. Vilém zvítězil také v okresním kole dějepisné 
olympiády a postoupil do krajského kola, které  se konalo v Brně.  
 
25.3. se Jakub Šůstek zúčastnil krajského kola matematické olympiády, kde 
se v těžké konkurenci žáků gymnázií umístil na pátém místě z 33 soutěžících. 
 
Přelom května a června je obdobím školních výletů, které jsou vlastně 
odměnou za celoroční snažení. Vybaveni batohem, do kterého starostlivé 
maminky připravily vydatnou svačinu, v peněženkách kapesné na zmrzlinu      
a suvenýry z cesty – a hurá do autobusu připraveného ráno před školou! Cílem 
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většiny výletů je poznávání velkých měst, památek či přírody. Letos děti    
ze školy Újezd jely například do Lednice, Valtic, Buchlovic, Brna, Slavkova. 
Poznaly hrad Buchlov, Veveří, malé děti navštívily ZOO v Hodoníně, 9. třídy 
pak   ve středu 27. května po vyučování odjely do Zábřehu na Moravě. Jak 
praví kronika školy, „setrvaly tam až do soboty“, tedy do 30. května. 
 
Jak probíhal konec školního roku ve škole Újezd podle kroniky školy?       
25. června se vracely učebnice, v následujících dnech se uklízelo a pan 
školník Gebauer s panem učitelem Masaříkem opravovali šatny. Odpoledne  
25. června  se sešli žáci 9. tříd s rodiči a učiteli v hudebním sále na 
rozloučení se školou. Dostali pamětní listy a vystoupili s programem, který   
si sami připravili. Poté následovala diskotéka, na kterou se všichni mladí 
nejvíce těšili.  
26. června žáci I. stupně navštívili kino Panorama, kde se promítala pohádka 
Peklo s princeznou.  
30. červen je dnem, kdy se ve školách sejdou svátečně oblečené děti i 
učitelé a učitelky. Kytičky a kytice vyjadřují poděkování, rozdávají se 
vysvědčení. Jak už to bývá a jak to i všichni pamatujeme, vysvědčení vyvolá 
u někoho úsměv, u jiného slzy. Pak ještě do školní jídelny pro balíček 
s čerstvě usmaženým řízkem a krajícem chleba, k tomu paní kuchařky přidají 
cukrovinku, a pak již co nejrychleji domů, vždyť jsou krásné dva měsíce 
volna! Děti vyběhnou ze školy, učitelé se sejdou ve sborovně při závěrečném 
posezení a pak také odejdou domů. Ve dvanáct hodin se škola utiší. Občas se 
rozlehne po chodbách klapot kroků – to nejspíš malíři či opraváři obhlížejí, do 
čeho je potřeba se pustit hned druhého dne. Jsou prázdniny… 
  

Základní škola J. A. Komenského 
 
Dění ve škole popsal ředitel školy  PaedDr. Navrátil v úvodu výroční zprávy, 
která je shrnutím činnosti školy ve školním roce 2008/2009 a kterou, 
s dovolením, ocituji: 
 
Výuka podle Školního vzdělávacího programu KÁJA postoupila do druhých     
a sedmých tříd. Směšování dvou koncepcí výuky přináší drobné problémy,    
se kterými se musí učitelé postupně vyrovnávat. Stále pokračuje snaha       
o modernizaci výuky, používání aktivujících metod a forem práce se žáky. 
Pokračuje i vzájemné předávání zkušeností mezi učiteli formou vzájemných 
hospitací.  
Dalším faktorem je prudká modernizace pomůcek  a celkového prostředí 
školy. Nově přibyla interaktivní tabule, mnoho počítačů přímo ve třídách 
s připojením ke školní síti i k internetu, množství výukových programů, 
bezdrátová učebna, nová učebna fyziky, několik datových projektorů, 
multimediální učebna… Takové vybavení vyžaduje od učitelů zvládnout obsluhu, 
objevit všechny možnosti této techniky.  
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Vývoj ve společnosti, příklon k extremistickým hnutím, nedostatečné 
vědomosti nastupující generace z novodobé historie nás nutí hledat nové 
metody,  jak tento nebezpečný jev zvrátit. Přicházíme s projektem besed 
s osobnostmi. V tomto školním roce jsme uspořádali besedu se starostou 
města Kyjova Mgr. Františkem Luklem o rozvoji a potřebách našeho města, 
s paní Lýdií Cejpovou o průběhu a důsledcích roku 1968 na její rodinu. 
Učitelé dějepisu zorganizovali exkurzi žáků do koncentračního tábora 
Osvětim. Další besedy na téma holocaust, druhá světová válka a její 
důsledky na vývoj v naší vlasti budou pokračovat v příštím školním roce. 
Nezůstáváme nic dlužni našemu úsilí o rozvoj kulturních aktivit ve škole. 
V Galerii Ve škole proběhly tři významné výstavy, Modráčci obhájili pověst 
vynikajícího dětského pěveckého sboru na několika soutěžích a reprezentovali 
Jihomoravský kraj na celostátní přehlídce sborů. Zahájili také natáčení 
dalšího hudebního nosiče. Sbormistr Eduard Cvrkal byl za dlouhodobé 
vynikající vedení sboru vyznamenán ministrem školství České republiky medailí 
2. stupně. 
Náš zřizovatel, město Kyjov zkrátil náš provozní rozpočet o deset procent 
jako důsledek ekonomické krize. Z toho důvodu nemohly být provedeny 
všechny plánované opravy a investiční akce. 
  
Jako v jiných letech i letos probíhalo mnoho akcí, soutěží, sportovních 
utkání, exkurzí, besed, výletů apod. Jenom jejich výčet by zabral mnoho 
místa. S většinou akcí je veřejnost průběžně seznamována prostřednictvím 
webových stránek školy. 
 
 
K hodnocení činnosti školy zbývá jen doplnit, že školní pěvecký sbor Modráčci 
se 24. dubna zúčastnil Krajské postupové přehlídky školních dětských 
pěveckých sborů Jihomoravského kraje v Brně a dosáhl zde velkého úspěchu. 
Ze všech kategorií a účastníků byli porotou vybráni právě Modráčci jako 
nejlepší a oceněni  Zlatým pásmem s postupem do Celostátní přehlídky 
v Rychnově nad Kněžnou ve dnech 29. – 31. 5. 2009. I zde pak obhájili 
pověst vynikajícího sboru. 
 
V říjnu ve škole J.A. Komenského uvítali návštěvu dětí a pedagogů ze 
spřáteleného polského Jozefówa. Aby se děti mezi sebou neostýchaly hovořit 
v cizím jazyce, připravili pro ně dospělí na úvod pobytu jazykové hry, které 
je nenásilnou formou uvedly do cizojazyčné komunikace. Společným 
dorozumívacím jazykem českých a polských dětí byla angličtina. V případě,  
že znalost anglických výrazů nepostačovala, využily děti podobnosti češtiny   
a polštiny.   
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Základní škola Dr. Joklíka 
 
V tomto roce, pro školu Dr. Joklíka plném změn, uvítala v září žáky 
využívající služeb školní jídelny další změna, jíž bylo pořízení nového 
elektronického systému výdeje obědů. Každý strávník si u vedoucí stravování 
zakoupil čip, jehož přiložením ke snímači umístěnému u výdejního okýnka se 
prokazuje personálu kuchyně se svým nárokem na oběd. Současně s touto 
změnou bylo ve školní jídelně zavedeno bezhotovostní placení obědů. 
 
Škola Dr. Joklíka se zaměřuje na výuku dětí ve třídách se sportovním 
zaměřením. Od září letošního roku začala spolupracovat s Tenisovou školou 
Pintera a zřídila hodiny tenisu pro žáky 1. a 2. tříd. 
 
 

Základní umělecká škola 
 
V březnu proběhlo v Kyjově oblastní kolo národní soutěže v komorním zpěvu. 
Soutěž pořádá Ministerstvo školství ve tříletém intervalu a její organizace 
letos připadla právě na naše město. Přijely děti ze Znojma, Vyškova, Blanska 
a dalších moravských měst, aby soutěžily o postup do celostátního kola, 
které se uskutečnilo o měsíc později v Turnově. Přihlásilo se 104 sólistů      
a 55 adeptů zpívajících v komorních zpěvech (dueta apod.), takže konkurence 
byla opravdu veliká. Přesto zaznamenala kyjovská základní umělecká škola 
skvělá umístění. 
 
Adéla Coufalová získala 1. místo v kategorii nejmladších, ve II. kategorii 
uspěla Sabina Fraňová s 2. místem a Tomáš Borýsek s Jindřichem 
Hochmanem zaujali třetí místo. Tomáš Buchlovský ve III. kategorii zvítězil  
a postoupil do ústředního kola. 
Aneta Brhelová a Klára Hochmanová získaly druhé místo ve II. kategorii 
komorního zpěvu, Barbora Šalšová 2. místo a Michaela Moravčíková třetí 
místo v V. kategorii. Kristýna Sadílková získala čestné uznání v V. kategorii. 
 
Další záznam do pomyslné knihy úspěchů přidali žáci kyjovské základní 
umělecké školy, kteří se zúčastnili soutěže ve hře na dechové nástroje. 
Zbyněk Pavluš se stal vítězem okresního kola v Hodoníně, krajského kola 
v Brně a navíc přidal i metu nejvyšší, první místo v ústředním kole           
ve Vysokém Mýtě. 
 
Ve dnech 2. a 3. května se v Kyjově konalo celorepublikové kolo soutěže žáků 
základních uměleckých škol v sólové a komorní hře na lidové nástroje          
a soutěže folklórních souborů. Přijelo téměř sedm stovek dětí z celé 
republiky. Protože soutěžících bylo velké množství, probíhala soutěžní 
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vystoupení ve všech sálech Domu kultury. Cimbálová muzika kyjovské základní 
umělecké školy získala druhé místo v I. kategorii cimbálové a hudecké muziky 
a dále získala též první místo v kategorii III.  
Celá akce vyžadovala pečlivé organizační zajištění. Stravování pro účastníky 
soutěže zajistily kuchařky ve školní jídelně v základní škole Újezd. 
 

Klvaňovo gymnázium 
 
24. ledna se konal tradiční ples Klvaňova gymnázia, letos s pořadovým číslem 
53.  Protože je na škole velké množství tancechtivých dívek a hochů, nemá 
pořadatel, tedy škola, nikdy nouzi o návštěvnost. Organizace plesu je vždy 
záležitost náročná a s jeho přípravou je potřeba začít s ročním předstihem. 
Jen tak je totiž možno zajistit správnou kapelu pro hudební produkci,       
ale i věc nejdůležitější, jíž je pronájem prostoru estrádního sálu Domu 
kultury. Již v únoru letošního roku totiž byly všechny sobotní termíny roku 
2010 zadány. Z tohoto důvodu byla tradice porušena a padlo rozhodnutí: ples 
Klvaňova gymnázia v roce 2010 bude v pátek. Nutno ještě dodat, že s tím 
letošním byli všichni účastníci více než spokojeni. Skvělá byla hudba, 
tombola, program, pořadatelé i služby restaurace Gastronom.  
 
Maturitní zkoušky na gymnáziu letos proběhly v týdnu od 25. do 28. května. 
Z počtu 81 maturantů 41 prospělo s vyznamenáním  a 40 prospělo, jeden žák 
nebyl ke zkoušce připuštěn. Tři žáci konali maturitní zkoušku v odloženém 
termínu a složili ji úspěšně. 98% maturantů bylo přijato na vysoké školy.  
 
Od září letošního roku bylo přijato 30 žáků na osmileté studium a 60 žáků  
na studium čtyřleté. V minulých letech byl poměr opačný, což bylo často 
předmětem kritiky učitelů základních škol. Z pátých tříd totiž odcházeli     
do gymnazijních lavic tahouni s výborným prospěchem a laťka vědomostí     
ve vyšších třídách základních škol se tak snižovala.  
 
V pátek 2. října byla slavnostně zahájena výuka v nových učebnách 
vybudovaných v podkroví budovy bývalé chlapecké školy Klvaňova gymnázia. 
Práce na rekonstrukci, které započaly v loňském roce a oproti očekávání    
se protáhly až do podzimu roku letošního, přinesly ředitelce školy Renátě 
Soukalové mnoho nepříjemných starostí. Narušená statika, zpráchnivělé 
stropy, hrozba zřícení celé budovy, to vše bylo nutno co nejdříve vyřešit, 
aby mohl být splněn původní účel rekonstrukce, zbudování nových učeben 
v podkroví. Stavaři měli činnost ztíženu tím, že provoz školy nemohl být 
přerušen, ale jen omezen. Nakonec všechno dobře dopadlo. Zedníci zpevnili 
základy, vadné stropy nahradili novými a v půdním prostoru vystavěli nové 
učebny. Našly se i peníze na zakoupení nových stolů, židlí a dalšího vybavení.  
Další etapou plánů údržby jsou opatření proti zemní vlhkosti, která 
nepříjemně narušuje fasádu školy,  potřebná je také výměna oken, jež jsou 
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ve špatném stavu. To vše vyžaduje nemalé finanční prostředky, proto 
nezbývá než vedení školy držet palce v jeho úsilí o to, aby budova gymnázia 
byla kráskou opečovávanou a mladistvou, jíž by její rok narození 1901 nikdo 
nehádal.   
 

Základní škola a mateřská škola, Kyjov, Školní ul.   
 
Nutnost šetřit na energii za vytápění budovy přivedla školu nejprve k výměně 
oken za plastová, letos pak práce pokračovaly zateplením pláště budovy. 
Škola současně získala  novou fasádu a co je hlavní, již po výměně oken 
v minulém roce účetní knihy zaznamenaly snížení nákladů na topení o třetinu.  
 

Střední odborné učiliště 
 
Tři žáci ze Středního odborného učiliště, budoucí zedničtí mistři Radek Elbl, 
Marek Balaštík a Martin Blažek, se zúčastnili celostátní soutěže Machři 
roku, která je určena žákům učňovského školství v oborech zedník, truhlář   
a instalatér. Teoretická část soutěže obsahovala vědomostní kviz, 
v praktické části pak měla družstva     za úkol postavit obloukovou klenbu 
z cihel ve stanoveném časovém limitu. Jako nejlepší vyhodnotila odborná 
porota práci chlapců z Kyjova. Díky tomu do učiliště na Havlíčkově ulici 
putovaly nejen zlaté medaile, ale i částka 50 tisíc korun.  Z odměny         
si patnáct tisíc korun rozdělili soutěžící, zbytek odměny získala škola jako 
příspěvek na zkvalitnění výuky.  
 
Úspěch přivezl i Tomáš Blaha, žák třetího ročníku oboru instalatér. Na 
mezinárodní soutěži mladých svářečů při mezinárodním veletrhu svařování a 
řezání kovu v německém Essenu se  v kategorii jednotlivců umístil na prvním 
místě. Ze soutěže si kromě medaile přivezl i osvědčení o zkoušce svářeče 
splňující evropské normy.  
 

KKUULLTTUURRAA  
 

Městská knihovna 
 
V letošním roce měla knihovna 2 385 registrovaných dospělých čtenářů a 601 
registrovaných čtenářů ve věku do 15 let. Důležitým číslem ve statistice 
knihovny je počet výpůjček knih. V Kyjově dosáhl tento ukazatel za letošní 
rok čísla 103 169 (z toho v pobočce Bohuslavice 9 236). Čtenáři navštěvovali 
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také čítárnu, kde pracovnice knihovny zaznamenaly 26 517 výpůjček periodik. 
Celkem přišlo do knihovny 38 741 návštěvníků, z toho 7 163 využilo služeb 
internetu a 3 055 se zúčastnilo kulturních akcí pro děti i dospělé. V průběhu 
roku uspořádaly pracovnice knihovny úctyhodných 169 přednášek nebo besed 
a 319 výstavek knih.   
 
Činnost knihovny je již nerozlučně spjata s počítači. V letošním roce byl 
pořízen modernější knihovnický program Clavius, který umožnil uveřejnění 
nabídky knih na webových stránkách. A protože počítač a internet je věcí 
v našich domácnostech již běžnou, můžeme si nyní doma v pohodlí prohlédnout 
seznam knih, které jsou v knihovně a ještě před návštěvou knihovny         
se rozhodnout, které si vypůjčíme. Zapomnětliví čtenáři již nepotřebují před 
návštěvou knihovny zběsile prohledávat police a zoufale pátrat v paměti, 
které knihy mají doma. Při půjčování nám totiž knihovnice vytiskne lístek    
se seznamem titulů a ti nejzapomnětlivější ze zapomnětlivých si  na webových 
stránkách zadají číslo své průkazky a kód, jímž je datum narození. Tak se 
jim otevře seznam jejich výpůjček současných i minulých. 
Nedodržení termínu výpůjčky se nepořádným čtenářům prodraží. Upomínka 
stojí od dvaceti do čtyřiceti korun, pokud však čtenář i nadále knihy nevrací, 
dostane doporučený upomínací dopis a zaplatí již padesátikorunu. Při ztrátě 
či poškození knihy zaplatí hříšník tržní cenu knihy a poplatek 100,- Kč. 
 
V rámci Týdne knihoven zavítala v říjnu do našeho města spisovatelka Sylva 
Monyová se svojí novou knihou Hříšný kanec. Knihy Sylvy Monyové 
pojednávají o vztahových problémech, se kterými se běžně setkáváme 
v našem životě a jsou psány takovým způsobem, že mnozí čtenáři či čtenářky 
mají pocit, že spisovatelka píše právě o nich. V zaplněné čítárně se tentokrát 
sešly samé ženy, které využily přítomnosti spisovatelky k nákupu jejích knih 
a nechaly si je při autogramiádě i autorkou podepsat. 
 

Radniční galerie 
 
V červenci letošního roku byla Radniční galerie uzavřena, neboť v ní probíhaly 
stavební úpravy. Znovu byla otevřena v srpnu výstavou sochařského díla 
Oldřicha Štěpánka. 
Radniční galerie letos, jak už je tradicí, přinesla ukázku výtvarných prací 
z kyjovských mateřských i základních škol, ale i díla umělců, jejichž jména 
jsou veřejnosti dobře známa. Jednou z výstav tak byla například připomínka 
na kyjovskou Cecílii Markovou.   
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Kyjovánek I. 
 
Seznam vystoupení souboru v letošním roce je opět dlouhý: Junior cimbál 
Šatov, hody v Dražůvkách, mezinárodní festival dětských folklorních souborů 
Písní a tancem v Luhačovicích, Frenštátské slavnosti 2009, Chodské slavnosti 
v Domažlicích, festival Milotice 2009, celostátní přehlídka dětských souborů 
v Jihlavě, vystoupení   na plesech a další a další… 
V červnu si soubor vybojoval účast na Celostátní přehlídce dětských souborů 
v Jihlavě. Tato soutěž vítězů krajských kol se koná jednou  za dva roky. 
Kyjovské děti se jí zúčastnili již počtvrté a letos z ní přijely domů bohatší    
o zvláštní ocenění za pásmo Pečení chleba. Stejné pásmo pak předvedly     
při folklorních akcích v Miloticích, Mistříně a též na Chodských slavnostech 
v Domažlicích. 
 
Soubor vyjíždí i do zahraničí. Letos ve dnech 9. – 21. července vystupovaly 
děti ve Francii na festivalu ve městě Saint – Maixent L´Ecole, kde se 
předvedlo jedenáct souborů z celého světa. Kyjovské děti absolvovaly pět 
vystoupení a jejich tance a písně měly takový úspěch, že hned na místě 
získaly pozvání na další festival do jihofrancouzského Espelette. I zde 
sklidily velké uznání a navíc získaly spoustu nových kamarádů, viděly Paříž, 
Pyreneje, vykoupaly se v Atlantiku a Středozemním moři. Nezapomenutelné 
pro malé tanečníky a zpěváky bylo bezesporu i vystoupení v Brně–Tuřanech    
po slavnostní mši, která byla sloužena u příležitosti návštěvy papeže 
Benedikta XVI. v České republice. 
 

Kino Panorama 
 
Kino Panorama se letos opět zapojilo do 15. ročníku akce Projekt 100, 
v němž každoročně mají diváci možnost shlédnout klasická díla světové 
kinematografie. Projekt byl letos rozdělen na dvě části, únorovou a 
dubnovou. Ke shlédnutí byl například slavný snímek Sedm samurajů či slavný 
Hitchcockův film Psycho. 
.  
Během jarních prázdnin připravilo kino Panorama lákavou nabídku pro děti. 
Celý týden se promítala nová pohádka Peklo s princeznou.  
S velkým  úspěchem  se  setkalo  listopadové  promítání nového českého filmu  
2 Bobule. V osmi promítacích termínech ho shlédlo více než 17 stovek diváků. 
K velkému zájmu přispěla s největší pravděpodobností skutečnost, že se 
natáčel na jižní Moravě a dialogy byly vedeny v nářečí. 
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Art mlýn 
 
Sezóna v Art mlýně začíná na jaře a končí s příchodem zimy. Letošní sezonu 
jsme na bohuslavickém mlýně přivítali výstavou „K historii železnice“.        
Na výstavě byly k vidění fotografie a nejrůznější předměty se železničářskou 
tématikou. 
Výstava připomněla dějiny vlakového spojení Bohuslavic, které sahá až do 
roku 1887. Prožilo slavné okamžiky, když zde na šest stovek nadšených lidí 
vítalo prezidenta Masaryka, který tudy projížděl, a také prezidenta Beneše.  
 
V květnu fotografie vystřídala výstava Dědovy karty a babiččiny klobouky 
(aneb co se našlo na půdě), červenec byl ve znamení obrazů Petra Petráše   
a kdo zavítal do prostor bohuslavického Art mlýna v srpnu, mohl si 
prohlédnout a nakoupit batikované obrazy autorky Sylvie Vašinové, která     
se věnuje velkým formátům batiky.  
 
V neděli 16. srpna v rámci kyjovských letních slavností proběhl v prostorách 
Art mlýna další ročník folklórního festivalu Mlýnské kolo. V odpoledním 
programu ve dvorním traktu mlýna vystoupil Mužský sbor z Věteřova, Ženský 
sbor z Vracova, muzika Marýnka z Vracova, Vacenovští mlatci, Ženy 
z Ježova, Mužský sbor Želetice, Cimbálová muzika Babí Lom a až z Anglie 
přijel zazpívat David Butva. Ještě před začátkem kulturního programu       
se diváci mohli podívat na práci mistra kovářského řemesla.  
 
Majitelé Art mlýna, manželé Abramuszkinovi, se spojili s občanským 
sdružením V karanténě a spolupracovali na projektu Mašíruju na Francúza – 
bohuslavské legendy, který pomohl oživit staré bohuslavické legendy a mýty. 
Představení proběhlo 29. a 30. srpna a bylo pojato jako průvodové divadlo. 
Představení o historii Bohuslavic od založení vesnice přes napoleonské války 
až po dnešní dobu předvedla desetičlenná skupinka mladých lidí. Hrálo se 
v prostorách mlýna, na návsi a vlastně po celé vesnici, končilo se v místní 
hospodě.  
V počátku projektu organizátoři oslovili děti z bohuslavické základní školy. 
Dali jim za úkol namalovat obrázky, které by připomínaly události z dávné 
historie obce. Zdrojem informací o událostech byli rodiče a prarodiče dětí.  
Další zprávy o historických událostech hledali pořadatelé nejen u pamětníků, 
ale i v literatuře. Jedním z pramenů byly knihy o Bohuslavicích, které 
napsala místní rodačka  L. Heimrichová. Při pátrání se dokonce podařilo najít 
někdejší obyvatelku mlýna, která se ráda podělila o vzpomínky na své 
dětství, strávené v obci. 
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Vlastivědné muzeum 
 
V únoru byly zahájeny práce na přístavbě muzea. Při archeologickém 
průzkumu místa v sousedství bývalého zámečku archeologové odkryli vzácné 
nálezy datující se do 13. století. Byla to především baterie pěti pecí 
řemeslnického charakteru a na světlo po několika staletích přišly masivní kusy 
keramických nádob, které patrně sloužily k uchovávání a převozu potravin. 
Překvapení přinesly i objevené připomínky přístavby zámečku. Tato přístavba  
z první poloviny devatenáctého století pravděpodobně sloužila k hospodářským 
účelům. Doposud se neobjevovala v žádných písemných pramenech, pouze 
v několika mapových podkladech.   
 
V předvánočním týdnu se ve Vlastivědném muzeu konala předváděcí akce 
lidových řemesel s názvem Vánoce v muzeu, spojená s prodejem výrobků, ale 
též s možností vlastnoruční výroby drobných dárků pro své blízké. Do 
kyjovského muzea přijeli umělečtí řemeslníci, kteří nám předvedli výrobu 
různých předmětů, které patří k Vánocům. Řemeslníci se během čtyř dnů 
střídali a každý den jsme mohli vidět jiná řemesla. Mohli jsme pozorovat 
výrobu dřevěných ozdob, štípaných holubiček, litých zvonků a zvonů, 
keramiky, vánočních  ozdob slaměných, proutěných, háčkovaných či ručně 
malovaných. Přijel dráteník, výrobky z kukuřičného šústí předváděla Rozálie 
Blažková z Osvětiman. Hned první den se v muzeu vystřídaly desítky dětí 
z kyjovských škol. Zkoušely si zdobit perníčky, vyráběly voskové zvonečky   
či gelové svíčky a kdo byl zvědavý na svoji budoucnost, mohl si odlít olovo.  
 

Klub přátel hudby 
 
V rámci Klubu přátel hudby v květnu do Kyjova přijelo a s koncertem 
vystoupilo jedno z nejslavnějších českých smyčcových kvartet, Pavel Haas 
Quartet. Jeho zakladatelem je Pavel Nikl, bývalý student kyjovského 
gymnázia. 

Kyjovské letní slavnosti 
 
Kyjovské letní slavnosti se letos konaly 14. až 16. srpna. Byly uvedeny 
pátečním vystoupením dechové hudby Mistříňanka a mládežnické dechové 
muziky z Ratíškovic. Pořad nazvaný Pocta Josefu Frýbortovi připomínala 
jméno člověka, který jako učitel základní školy na Újezdě vychoval množství 
budoucích muzikantů.  
 
V sobotu 15. srpna od 8. hodiny ranní zaplnily centrum města jarmareční 
stánky, vystupovali šermíři, hrála hudba a pořádaly se soutěže pro děti. 
Náměstí bylo vyhrazeno tzv. lidovému jarmarku. Část ulice Komenského 
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v úseku od náměstí po křižovatku s Dobrovského ulicí pak byla místem      
pro tzv. jarmark komerční. 
 
Milovníci vína mířili  od 14. hodiny do prostor estrádního sálu Domu kultury, 
kde Cech kyjovských vinařů připravil Galerii rulandských vín. Letošní třetí 
ročník Galerie byl typický tím, že byly představeny  výhradně burgundské 
odrůdy, kterým se vinaři v našem regionu rádi a často věnují. Cílem 
pořadatelů bylo srovnat rulandská vína místní s víny vyrobenými v jiných 
vinařských podoblastech. V nabídce byla    i vína ze zahraničí: z Moldávie, 
Slovenska, Rakouska a Německa. K příjemné ochutnávce skvělého moku hrála 
cimbálová muzika Martina Hrbáče.  
 
Neděle pokračovala Lidovým jarmarkem a Mariánskou poutí s průvodem, který 
vyšel z Boršova a zamířil do kostela Nanebevzetí Panny Marie. Zde byla 
sloužena slavnostní poutní mše. V dopoledním pořadu na náměstí vystoupil 
soubor Kyjovánek II s cimbálovou muzikou a dechová hudba Žadovjáci. 
Odpoledne vyšel od Jančovy hospody v Nětčicích krojovaný dožínkový průvod 
doprovázený dechovou hudbou Žadovjáci a zakončený vystoupením Slováckého 
souboru před radnicí.  
 
Letní slavnosti doplňovaly hned tři výstavy. V Galerii Pod schody „Obrázky“ 
Markéty Luskačové, ve Vlastivědném muzeu keramika a plastika Lubora 
Kuzníka a v Radniční galerii sochařská díla Oldřicha Štěpánka.  
 

Kyjovský divadelní podzim 
 
Letošní 10. ročník Kyjovského divadelního podzimu přinesl ve dnech od 20.  
do 22. listopadu do  Kyjova operetu Cikánský baron, se kterou přijeli herci 
Divadla bratří Mrštíků z Boleradic, Šumavský ochotnický spolek z Prachatic 
nás pobavil Ženitbou a  divadelní spolek Prkno z Veverské Bitýšky uvedl hru 
s názvem Společnost pojednávající o mezilidských vztazích a odehrávající se 
symbolicky v boxerském ringu.  
 
Organizátoři Kyjovského divadelního podzimu, členové občanského sdružení 
Opona se svou vedoucí Alenou Novosadovou, věnovali výběru souborů velkou 
pozornost. Bohužel však byli limitováni finančními prostředky, kterých letos 
bylo málo. Přesto ale opět platilo to, co každým rokem: kdo přišel, nelitoval.  
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SSPPOORRTT  
 

Nejlepší sportovci roku 
 
24. dubna se v kině Panorama konalo slavnostní vyhlášení nejlepších sportovců 
roku 2008. Vítězům přišly poblahopřát osobnosti sportovního světa Jarmila 
Slovenčíková, mistryně světa ve freedivingu, Iva Zajíčková, 
třiadvacetinásobná mistryně republiky v cyklistických disciplínách, gymnastka 
Matylda Růžičková – Šímová, cyklista a účastník olympiády v Mellbourne 
František Jursa. Přijeli i  Jan Bárta s Jakubem Kratochvílou, kteří patří 
k nejlepším cyklistům v republice. Slavnostní vyhlášení moderoval sportovní 
redaktor Radia Impuls, kyjovský rodák Jan Čada. 
 
V kategorii žáci/žákyně do 15 let byl jako nejlepší oceněn Tomáš Tesařík 
z CK Dacom Pharma Kyjov, na druhém místě Nikola Struhárová z TC Pintera 
a David Červinek z oddílu cyklotrialu. 
V kategorii dorostu se na prvním místě umístila Hana Hálová z Atletického 
klubu Kyjov, druhý byl Jaroslav Mikeska z TJ Sokol Kyjov – oddíl stolního 
tenisu a jako třetí Leona Machálková z oddílu moderní gymnastiky. 
V kategorii Družstva byl jako nejlepší vyhodnocen kolektiv družstva 
dorostenců U20 TJ Jiskry Kyjov – basketbal. 
Uznání za zásluhy pro rozvoj sportu v Kyjově obdržel Alois Vrbovský, 
dlouholetý vedoucí Atletického klubu Kyjov. 
Jako nejlepší sportovní akce byla vyhodnocena Velká cena Kyjovského 
Slovácka, kterou uspořádal Cyklistický klub Dacom Pharma Kyjov. 
 

Basketbal 
 
O Velikonocích se kyjovské basketbalistky zúčastnily největšího 
basketbalového turnaje v ČR v kategoriích mladších žákyň a mladších 
minidívek. Domů si tyto sportovní naděje přivezly „stříbrné“ místo a ocenění 
za místo páté. Trenér obou skupin děvčat Jiří Štěpánek si výkonů svých 
svěřenkyň vysoce cenil, protože starší děvčata ve finále bojovala proti velmi 
silnému soupeři a mladší teprve získávala zkušenosti svojí první účastí 
v celostátní soutěži. 

Turistika 
 
Kyjovská padesátka se letos stala již statnou pětatřicátnicí. Jako každým 
rokem i letos měli účastníci na výběr pět tras o délce od deseti do padesáti 
kilometrů.  
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Slunečné a teplé počasí společně se svěží zelení a rozkvetlými loukami, to je 
záruka velké účasti. Na startu se zapsalo  rekordních sedm stovek účastníků, 
kteří nejčastěji volili  desetikilometrovou trasu. Na Kameňáku připravil Dům 
dětí a mládeže Kyjov atrakci pro malé účastníky v podobě soutěží a velkého 
táboráku. Téměř dvě stovky dětí si u ohně opékaly špekáčky a za účast si 
odnášely domů malou odměnu. 
Nejdelší, tedy padesátikilometrovou trasu letos absolvovali sto čtyři 
účastníci. Nejvzdálenějším účastníkem byl 78letý Jan Formánek 
z Varnsdorfu, nejstarším 84letý Vojtěch Rosůlek z Uherského Hradiště.     
 

Kopaná 
 
Kyjovští fotbalisté si 4. července připomněli 90. výročí založení organizované 
fotbalové činnosti. V úvodu oslav přijal starosta města představitele slavných 
generací kyjovských fotbalistů, kteří převzali ocenění z rukou zástupců 
Českého svazu tělesné výchovy a Českomoravského fotbalového svazu. 
Medaile ÚVV ČSTV obdrželi Ing. František Slabák, Vítězslav Ingr, Milan 
Zavrtálek a Eduard Kamera, čestný odznak ÚVV ČSTV si odnesli Jiří Vinca a 
Rostislav Řihák, čestné uznání ÚVV ČSTV dostali MVDr. Zdeněk Buček, 
Zdeněk Kreidl, Ladislav Madecký, Josef Selucký, Oldřich Staněk, Vojtěch 
Chrástecký a Luděk Šebesta. Čestným uznáním VV OFS Hodonín byla 
ohodnocena činnost Miloslava Bílého, Vladimíra Lupače, Karla Rössla, 
Vratislava Vavřiny, Jana Sedláčka, Karla Fridricha, Milana Černého, 
Miroslava Kořínka, Vojtěcha Konečného a Milana Doktora. 
Pamětníci se po slavnostním obědě vydali na projížďku Kyjovem ve dvou 
historických autobusech, poté následovala prohlídka unikátní výstavy 
dokumentů z historie kyjovské kopané. Tato výstava byla umístěna v nové 
budově zázemí stadionu. Návštěvníci si na fotografiích mohli připomenout 
doby, kdy kopaná byla hojně navštěvována a kdy se hrálo na škvárovém 
hřišti, bez odměn a bez zázemí, které je dnes už standardem. Odpolední 
hodiny byly vyhrazeny dvěma fotbalovým utkáním. V tom prvním podlehli 
současní hráči 1. FC Kyjov Hanácké Slavii Kroměříž 4:9, pak domácí staří 
páni změřili síly s internacionály České republiky, mezi nimiž nechyběli třeba 
vicemistři Evropy Miroslav Kadlec či Karel Rada. Ve výborném utkání vyhráli 
hosté těsně 4:3. Na zápas starých pánů s internacionály přihlíželo 350 
diváků, dění komentoval svým slovem známý moderátor Jan Čada.  
Večer se pak  hráči, trenéři i funkcionáři pobavili přímo na stadionu na letní 
zábavě. Vzpomínali, ale také plánovali, protože 100. výročí kyjovské kopané 
bude již za pouhých deset let.  
 
Jak se hraje kyjovská kopaná v současné době?  
Kyjov A – muži, dorost starší a dorost mladší hrají v krajském přeboru, žáci 
starší a žáci mladší v I. třídě krajského přeboru. 
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Žákovská základna má tři družstva A, B, C, všechna hrají okresní přebor 
Hodonínska.  
 
Co milovníky fotbalu a kyjovské patrioty trápí, je nedostatek financí nutných 
na provoz oddílů. Je potřeba platit dopravu na zápasy,  poplatky za rozhodčí 
při domácích zápasech, nájem za halu při zimní přípravě, pořizovat nové míče 
a dresy, zaplatit práci trenérů aj. V minulosti byla hlavním a velkým 
sponzorem kopané firma Vetropack Moravia Glass Kyjov, ovšem po výměně 
vedení tato podpora ustala a klub musel hledat nové zdroje financí.  V zájmu 
zachování kopané v Kyjově byly oddíly rozděleny na žákovské a dospělé. Pro 
oddíl mužů se podařilo zajistit sponzora, takže je soběstačný. Horší situace 
je u mládežnické kopané, která je v současnosti  plně závislá na dotacích  
z městského rozpočtu. Protože však i město musí z důvodu recese omezovat 
své výdaje, nepokrývají přidělené prostředky celou činnost oddílu. Navíc 
mládežnická kopaná trpí nedostatkem trenérů, neboť lidé o trenérskou či 
asistenční činnost pro oddíl nemají zájem.   
 
10. října se uskutečnila valná hromada klubu 1. FC Kyjov, o.s., která 
znamenala změny ve vedení klubu. Z funkce předsedy oddílu odstoupil 
Svatopluk Macek a na jeho místo nastoupil Antonín Kuchař. Dalšími novými 
členy v řídícím orgánu klubu se nově stali Jiří Moravec, Pavel Polcr, Petr 
Slezák a Tomáš Žalud. Z původní sestavy ve vedení zůstali Jan Cahlík, 
Zdeněk Mezík, Rostislav Řihák a Jiří Vinca.  
Jaký byl volební program nového šéfa kyjovské kopané Antonína Kuchaře? 
Vyvést kyjovský fotbal ze současné krize, což v současné době znamená tým 
mužů dostat z nelichotivé poslední příčky tabulky  a zůstat tak v krajském 
přeboru. Zajistit finance na zimní přípravu mládežnických celků a dokončit 
chystanou výstavbu nového hřiště s trávníkem třetí generace a umělým 
osvětlením v Nětčicích, což     se ještě do konce letošního roku podařilo.  
 

Motocyklové závody 
 
5. a 6. září se konal tradiční motocyklový závod Kyjovský okruh.  Začal již 
v pátek v prostoru před radnicí na náměstí výstavou motocyklů a kromě 
českých jezdců přijeli letos do Kyjova  i závodníci ze Slovenska, Německa, 
Rakouska, Slovinska, Maďarska a Holandska.  
Důležitou součástí závodu je počasí, veličina, kterou nemůžeme ovlivnit.        
I když začátek září nabízel letní teploty, modrou oblohu a vyzýval k návštěvě 
koupaliště, v pátek se přihnala nízká oblačnost všech odstínů šedi, ochladilo 
se a pršelo. V sobotu ráno však mraky svoji mokrou povinnost ukončily a tak 
mohly závody začít.  
Pořadatelé napočítali na 15 tisíc diváků, kteří lemovali celou trasu.   Na ulici 
Dvořákově a na Újezdě, kde mají domy předzahrádky, jsme mohli vidět     
za ploty uprostřed květin židle, lavice a stolky s pohoštěním pro příbuzné a 
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přátele obyvatel domů. U školy na Újezdě si dokonce lidé vybudovali lešení 
s posezením ve výšce nad hlavami ostatních – to pak byl, panečku, výhled! 
Jiní zase využívali polohy svých domů a bytů a vyhlíželi závodníky z oken.  
Diváci stáli ukázněně na vyhrazených místech za červenobílými páskami, ale 
často i v úsecích nebezpečných, tedy nepovolených. O přestávkách mohli 
přecházet i přejíždět podle libosti, ale když ulicemi projelo auto uzavírající 
trať, byli pořadatelé nekompromisní: „Odejděte jinam, třeba za plot!“ Občas 
museli být pořadatelé zodpovídající za svůj úsek i nepříjemní, například když 
si muž v podnapilém stavu vybral pro své pozorování chodník v zatáčce        
a hodlal ignorovat pásku vyznačující zakázané území. „Jen chvilku,“ smlouval, 
ale neuspěl. Jinde příkaz „za plotem“ provedli lidé na způsob chytré 
horákyně: ani před plotem, ani za plotem, posadili se na betonové pilíře 
plotů.  
Kdo se procházel malým městečkem, vytvořeným z karavanů a plátěných 
přístřešků závodníků na parkovišti u vlakového nádraží, viděl do zákulisí 
kočovného života závodníků. Pod přístřešky mohli zblízka obdivovat závodní 
motocykly, poslouchat hovory obdivovatelů těchto strojů, diskuse o síle 
motorů, o nejlepší značce… Hloučky dospělých mužů u závodních strojů dávaly 
poznat zvědavou a nadšenou dětskou duši, která dřímá v každém z nás       
a která udělala kouzlo: z postarších a šedinami již ozdobených mužů 
vyčarovala malé chlapce plné obdivu k těm báječným strojům i k jezdcům.  
„To je celý on, jenom si prst čímsi svázal a zalepil, ani nešel k lékaři!“ tak 
zněly chvály na statečnost jednoho z jezdců, který si při pádu zlomil prst  
na ruce.   
 
Pro zpestření programu plánovali organizátoři volbu Miss  Kyjovského okruhu 
v hotelu Club 596 na Komenského ulici, ale pro nedostatek zájemkyň byla 
tato soutěž o nejkrásnější dívku zrušena.  
 

Cyklistika 
 
S příchodem chladných podzimních dnů cyklistický život utichá a probouzí se 
opět na jaře, jsou ovšem i nadšenci, kterým nevadí ani sníh a led. Téměř 
stovku těchto vyznavačů jízdy na kolech potěšil cyklistický klub CK Dacom 
Pharma Kyjov, který 31. prosince uspořádal  třetí ročník vyjížďky Tour de 
Kyjov  s podtitulem „Poslední kilometr“.  
Trasa vedla z kyjovského náměstí přes Milotice, Skoronice, Vlkoš a Kelčany 
zpět do Kyjova. Letošní silvestrovská jízda byla doprovázena hustou mlhou, 
ale protože bylo poměrně teplo, účastníci si pochvalovali čas strávený 
v sedle.  V infocentru na závodníky po ukončení jízdy čekal  dobrý guláš      
a svařené víno, které určitě všchny dostatečně zahřálo. Na Tour přijal 
pozvání i olympijský vítěz Jiří Daler, velocipedista Josef Zimovčák a další 
osobnosti cyklistického světa. Cyklistický klub se při této příležitosti 
pochlubil veřejnosti úspěchem svého člena Tomáše Tesaříka, mladšího 
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dorostence, který letos na mistrovství České republiky na dráze získal 
bronzové medaile  v bodovacím závodě jednotlivců a ve stíhacím závodu 
družstev.  
 
Uvedených cyklistických závodů se účastnili trénovaní sportovci. Cyklistika má 
však ještě další dvě „odrůdy“: cyklistiku milovníků větru ve vlasech, které 
láká pohyb vlastními silami a cyklistiku ryze účelovou, někdy by se dalo ji 
označit jako nákladní, sloužící k přepravě nákupů, ale též využívanou jako 
snadnější dopravu z místa na místo při vyřizování nejrůznějších záležitostí  
ve městě.  
 
Začnu, když dovolíte, cyklisty, kteří své kolo mají jako důležitý dopravní 
prostředek. Jejich vybavení je nenáročné, mnohé bicykly pamatují více 
událostí než jejich majitelé. Setkáváme se s nimi všude v ulicích města       
a pravdou je, že jízda na kole po silnicích pro ně znamená spíše  rizikovou 
záležitost. Pro zlepšení situace byly na ulici Komenského zřízeny v obou 
směrech jízdní pruhy odlišené barvou povrchu vozovky a vyhrazené pouze   
pro cyklisty. Žel, klidná jízda ve vyhrazeném pruhu je možná pouze a jen    
v ulici Komenského. U železničního přejezdu do Boršova a u křižovatky ulic 
Dobrovského a Komenského  cyklistický ráj končí.  Veškeré iniciativy, které       
se týkaly prodloužení vyhrazených pruhů nebo jejich zřízení i v jiných ulicích, 
vždy narazily na nedostatečnou šířku ulic města.  
Snad je to absencí hlučného motoru, někdy se lidé jedoucí na kole považují 
spíše za chodce a jezdí i v centru města po chodnících. Je potom na pěších, 
aby ve svém chodníkovém  hájemství uhýbali cyklistům, kteří  si zkracují 
cestu odněkud někam bez ohledu na chodce. 
 
Cyklistika provozovaná turisty se v posledním desetiletí stále více rozšiřuje. 
Můžeme si pořídit  kola nejrůznějšího charakteru i vybavení, v cenách rovněž 
libovolných od dvou tisíců  do výše i mnoha desítek tisíc korun. V našem 
městě jsou specializované obchody s bicykly a potřebami i speciálním 
oblečením pro cyklisty. 
Pro turisty, kteří vyznávají jízdu na dvou kolech a chtějí si vychutnávat 
krásy přírody, se stále častěji zřizují cyklistické stezky vedoucí mimo 
frekventované silnice. Je snahou povrch těchto cest co nejlépe upravit, což 
je ovšem omezeno množstvím finančních prostředků. Naším krajem vedou 
cyklostezky Bzenecká, Kyjovská a Mutěnická. Jsou součástí sítě značených 
cyklistických tras spojených páteřní Moravskou vinařskou stezkou vedoucí ze 
Znojma do Uherského Hradiště. Aby cyklisté nebloudili, jsou stezky značeny 
podobně jako jsme zvyklí u turistických cest,  vybaveny odpočívadly   a 
informačními panely.  
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Aeroklub 
 
Na přelomu května a června se Lubomír Motl, člen kyjovského Aeroklubu, 
vydal na Slovensko do města Partizánske. Zúčastnil se zde 1. otevřeného 
mistrovství České republiky a Slovenské republiky v bezmotorovém létání. 
Lubomír Motl obdržel stříbrnou medaili za druhé místo, když získal 4 087 
bodů.  

Tenis 
  
V Teniscentru Pintera letos měli důvod k oslavě. Družstvo dospělých obsadilo 
druhé místo v I. třídě a pro příští rok se tak stalo účastníkem Jihomoravské 
divize, což je nejvyšší soutěž v rámci Jihomoravského kraje. Členy úspěšného 
družstva byli Petr Řačák, Ludvík a Oldřich Pinterovi, Marek Čulík, Jakub 
Zapletal, Jakub Rozsypal, Petra Horáková, Viktorie Hránková a Kamila 
Zapletalová. Kapitánem byl Pavel Štěpánek. Protože kyjovští ještě nikdy 
v tak vysoké soutěži nehráli, považují úspěch jako odměnu za dlouhodobou 
práci klubu, jehož vznik se datuje rokem 2002. 
 
 

SSPPOOLLKKYY  AA  SSDDRRUUŽŽEENNÍÍ  
 

Spolek dobrovolných hasičů 
 
Kyjovští dobrovolní hasiči vykonávají svá občanská povolání a mimo to jsou 
kdykoliv připraveni vyrazit na pomoc. Své zálibě, tedy službě druhým,       
se věnují v době svého volna, přesto musí všichni projít náročným výcvikem   
a jejich práce se od práce profesionálních hasičů liší jen málo.  
Letos se dobrovolným hasičům dostalo poděkování a ocenění práce od 
hejtmana Jihomoravského kraje Michala Haška a ministra obrany Martina 
Bartáka.   
Město financuje činnost jednotky ze svého rozpočtu, ale snaží se také 
získávat dotace z jiných zdrojů, neboť technika, kterou potřebují hasiči ke 
své činnosti, je finančně náročná. V současnosti by potřebovali speciální 
plošinu, ta však přijde na 18 milionů korun. Nemůžeme se proto divit 
povzdechu velitele jednotky Antonína Bajáka, který řekl, že ocenění, kterého 
se jim dostalo z rukou hejtmana a ministra obrany, si všichni velmi váží, ale 
že by přece jen potřebovali něco jiného… 
 
 



66 
 

 
 
 

Kronika města Kyjova 
2009  

 

Charita 
 
Při Tříkrálové sbírce byla vybrána v kyjovském děkanátu celková částka 
871 810,- Kč. Z této částky Charita Kyjov obdržela 507 030,- Kč. Využití 
získaných prostředků bylo následující: 
 
Přímá pomoc lidem v nouzi   50 000,- 
Pomoc lidem postiženým záplavami     101 380,- 
Podpora projektu domácí hospicové péče   100 000,- 
Rozvoj domácí péče v kyjovském regionu   135 650,- 
Podpora projektu pečovatelské služby   100 000,- 
Podpora projektu humanitární pomoci           20 000,- 
 
Zbylá částka byla použita na humanitární pomoc v zahraničí, podporu 
charitního díla a režii.   
 
Povodně, které letos v létě zasáhly některé oblasti naší republiky, napáchaly 
mnoho škod. Kyjovu se pohromy vyhnuly, ale neštěstí jiných lidí nenechalo 
Kyjovské lhostejnými. Pokladničky na povodňovou sbírku, do nichž bylo možno 
přispět finančním obnosem, byly umístěny v budově Charity a v prodejně knih 
na náměstí. Občané do nich přispěli částkou 8 352,- Kč, celkově sbírka 
vynesla 171 353,- Kč.  Za získané prostředky byly v první řadě nakoupeny 
desinfekční prostředky pro úklid v postižených obcích.   
 
Ředitelem kyjovské Charity se od 1. 9. letošního roku stal Ing. Vladimír 
Měchura.  
 

Moravský rybářský svaz, místní organizace Kyjov 
 
Rybáři se neustále potýkají s neochotou některých členů věnovat část svého 
volného času brigádám. Tito lidé si zaplatí povinné příspěvky, mají registraci 
a tedy povolení k rybolovu, ovšem na společných záležitostech se nepodílejí. 
Proto na členské schůzi, která se konala 15. března, bylo odhlasováno mimo 
jiné i zvýšení sazby za neodpracované brigádnické hodiny ze 60 na 100 Kč.                
Ke spokojenosti vedení kyjovského rybářského spolku toto opatření způsobilo 
mírné zvýšení zájmu o brigády v revíru.  
V letošním roce si rybáři koupili garáž pro vozidlo, které je rovněž v majetku 
organizace. Koupí této nemovitosti současně získali i prostor pro uskladnění 
provozního vybavení.  
 
Na sklonku roku udělalo rybářům radost Povodí Moravy, když odbahnilo tok 
Kyjovky v úseku nad boršovským splavem. Na druhou stranu se dostavily i 
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události nepříjemné  a nežádoucí. Přes zimu 20008/2009 došlo na nádrži 
Svatobořice II k úhynu části ryb, což znamenalo ztrátu 50 kg karasů 
stříbřitých a 15 kg kaprů.  
 

Občanské sdružení KROK 
 
Klient komunity, který pracoval na úklidu veřejných prostranství, našel     
19. ledna  při vysypávání odpadkového koše dokumenty, mezi nimiž byly mj.       
i obchodní smlouvy s osobními daty. Vše odevzdal policii a ta zahájila 
šetření, neboť  únik osobních údajů může mít pro dotyčné lidi neblahé 
důsledky.  
 
Kyjovský KROK vedený manželi Čamlíkovými je označován za nejlepší komunitu 
v republice. Statistika úspěšnosti léčby vykazuje více než příznivá čísla: 
téměř každý, kdo vydrží léčebný program až do konce, abstinuje i po návratu 
do běžného života. Terapie spočívá nejen  v abstinenci od drog a alkoholu, 
ale mnozí se odnaučí i kouřit. Naučí se poznat, kdy se ze záliby stává 
závislost, která může mít nejrůznější podobu. Kromě zmíněných drog          
a alkoholu to mohou být i počítače, herní automaty, káva aj.  
Klub maminek Kyjov 
 
V adventním čase loňského roku se členky klubu rozhodly přispět k lepšímu 
vybavení dětského oddělení kyjovské nemocnice. Společně  se svými dětmi 
v rámci akce Hvězdy od srdce vyrobily malé hvězdičky, které pak prodávaly 
v ulicích města za symbolickou cenu  20 Kč. Za 451 hvězdiček tak získaly 
9 020,- Kč. Po dohodě s přednostou dětského oddělení nemocnice Kyjov 
MUDr. Trubačíkem tento obnos použily na nákup čtyř jídelních židliček       
a dvou lehátek  pro nejmenší děti. MUDr. Trubačíkovi je slavnostně předaly 
19. února v prostorách klubu v mateřské škole Za Stadionem.    
 

Spolek chovatelů drobného zvířectva 
 
Kyjovské letní slavnosti bývají každoročně doprovázeny i výstavou drobného 
domácího zvířectva. Letošní výstava byla otevřena od pátku do neděle        
a k vidění bylo více než pět stovek zvířat sto dvaceti čtyř plemen. Děti si 
zde mohly prohlédnout zvířata dříve běžná na každém dvoře, která však 
v dnešní době znají jen letmo z televize nebo knih. Slepice, kohouti, králíci, 
husy, holubi, perličky, ale také pavouci sklípkani nebo párek hadů, i když ty 
snad do domácích zvířat počítat raději nebudeme. Letos byla výstava 
doplněna i o prodej květin, chovatelských a zahrádkářských potřeb            
a zemědělské techniky.  
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ROSKA 
 
Čtyři členové kyjovské pobočky organizace sdružující lidi s roztroušenou 
sklerózou reprezentovali Českou republiku na mezinárodní abilympiádě        
na Slovensku. Účastnily se týmy z České republiky, Slovenska, Maďarska    
a Polska, a protože je o podobné akce zájem, sjelo se na 170 účastníků.  
Abilympiáda je sice soutěží sportovců s tělesným postižením, ale členové 
ROSKy sportovci nejsou. Soutěžili tedy v dovednostech a zručnosti v oborech 
vaření – studená kuchyně, cukrářství, aranžování květin, modelování hlíny, ale 
také editace anglického textu.  
Členové kyjovské pobočky přijeli domů spokojeni. Jana Hrubá v kategorii 
studené kuchyně vyrobila nejlepší studenou mísu, David Kosek obhájil loňské 
první místo v editaci anglického textu, Fany Kosková získala 1. místo 
v modelování z hlíny a navíc i 2. místo v kategorii cukrářství, když upekla 
narozeninový dort. 
Dvě třetí  místa získala Eva Kuchařová, která soutěžila v aranžování květin  
a vyšívání plným stehem.  

O.s. OMEGA plus 
 
Členové tohoto sdružení jsou připraveni pomáhat tam, kde se lidé dostanou 
do nesnází či nouze. Letos v letních měsících shromažďovali nábytek          
a potřebné věci pro lidi stižené povodněmi v Hustopečích  nad Bečvou a 
Bělotíně. Stalo se tak na žádost kaplana Jana Franty, který v minulosti 
působil v Kyjově a v současnosti slouží právě v uvedené obci Hustopeče n.B. 
Lidé z Kyjova i okolí si již zvykli nepotřebné, ale ještě použitelné oblečení 
nevyhazovat, ale přinášet  do prostor sdružení na Svatoborské ulici. Díky 
tomu mohlo sdružení Omega plus  na přelomu listopadu a prosince vypravit 
nákladní auto s 2,5 tunami ošacení pro sociálně slabé lidi na Broumovsko. 
Další tři stejně naložená nákladní auta jela letos na Ukrajinu, kam občanské 
sdružení kromě věcí osobní potřeby dopravilo i školní lavice, židličky, školní 
potřeby a invalidní pomůcky. Se školními lavicemi a židlemi pomohly kyjovské 
školy, odborné učiliště Račice u Vyškova věnovalo postele a matrace.  
 

Český svaz zahrádkářů 
 
Kyjovští zahrádkáři letos uskutečnili sedm odborných zájezdů. Jeli např.    
na zahradnickou výstavu do rakouského Tullnu, třikrát do Olomouce          
na výstavu květin Flora a do slovenské Nitry na zemědělskou výstavu 
Agrokomplex. Zájezd do Nitry byl obzvláště lákavý, protože účastníci       
se cestou zastavili i v termálních lázních Velký Meder.  
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Zahrádkářský svaz pravidelně informuje své členy o aktuálních problémech 
v ochraně rostlin na vývěsním místě ve výloze kanceláře svazu na Komenského 
ulici a nově také ve vitríně ve Zlaté uličce. Pěstitelům se zde pravidelně 
dostává informací o tom, jací škůdci nebo choroby aktuálně hrozí porostům  
a jak nejlépe je ošetřit,  aby nevznikla škoda na úrodě.  
 
V letošním roce byla opravena moštárna, která se sice v minulých letech 
dočkala nového zařízení, ale to bylo umístěno v nevyhovujících prostorách. 
Letos proto byly opraveny rozvody teplé a studené vody, moštárna byla nově 
obložena. 
 

Sjednocená organizace nevidomých a slabozrakých 
 
O prvním jarním dnu podnikla početná výprava členů kyjovské odbočky 
Sjednocené organizace nevidomých a slabozrakých pravidelnou výpravu do 
Haluzic ke studánce Bezdynce. Tuto je totiž nutno každého roku na jaře 
„odemknout“, aby mohlo už konečně a oficiálně přijít jaro. Odemknutí 
Bezdynky se ujal Viktor Hlaváč, k veselé a družné náladě přispěly kytary    
a harmonika. Nechyběly špekáčky do zlatova upečené nad ohněm, kdo chtěl 
být po celý rok zdravý, popíjel vodu ze studánky a komu bylo zima – inu, 
toho zahříval stejně zdravý grog nebo domácí slivovička. 
 

Skautské středisko Kyjov 
 
Letos v listopadu uplynulo 90 let od založení kyjovské pobočky skautské 
organizace. Podobná slavná výročí jsou vždy důvodem k rekapitulaci           
a připomenutí historie. Fotografie, vzpomínky členů  a zážitky z nesčetných 
akcí se vešly do almanachu, který skauti mohli vydat díky finanční podpoře 
města. Svoji činnost oddíl prezentoval na výstavě v prostorách Domu kultury, 
v ulicích města probíhala detektivní hra pro malé členy skautského oddílu     
a večer se uskutečnilo setkání pamětníků.  
  
V současnosti tvoří kyjovské středisko 160 členů ve věku od 7 let. Pro skauty 
je důležitá existence klubovny, v níž se  setkávají při společných akcích      
a kde mohou plánovat výlety do přírody. Dlouhá léta tímto místem byly staré 
a nevlídné buňky v tzv. „dětské vesničce“  na Brandlově ulici v sousedství 
rozestavěné sportovní haly. Když bylo rozhodnuto o jejich zrušení, hledalo 
město pro skauty náhradní prostory, které by byly pokud možno ve městě, 
nikoliv na jeho okraji.  
Nakonec se řešení našlo po dostavbě zázemí v areálu Letního kina na ulici 
Svatopluka Čecha a letos na jaře se děti mohly stěhovat.  
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Klub kyjovských koňáků  
 
Klub kyjovských koňáků již podruhé uspořádal Den koně. Prvního května 
prošel městem průvod jezdců na koních, poté byl v městském parku připraven 
hlavní program, přehlídka plemen koní, ukázka výcviku a sportovní disciplíny. 
K akci Den koně se přidalo i Vlastivědné muzeum s výstavou plemenných knih 
a fotografií z pardubických dostihů.   
Této akci předcházela  dubnová vernisáž výstavy kresleného humoru na téma 
„Koně“ v Galerii Ve škole. Další „koňskou“ výstavu přichystala Lucie 
Kolátorová. Vernisáž jejích obrazů a plastik koní proběhla 20. dubna v Galerii 
Pod schody. 
 

PPRRŮŮMMYYSSLL  
 

Vetropack Moravia Glass 
 
Navzdory poklesu poptávky z důvodu globálního hospodářského propadu       
si skláři dokázali udržet svoji pozici na trhu, zvýšili export a mohli investovat 
do modernizace provozu. Za rok 2009 dosáhli obratu 2,1 miliard Kč, 
společnost prodala 775 milionů kusů skleněných obalů, přičemž 49% produkce 
bylo určeno pro export. Díky opatřením vedoucím ke snižování nákladů,  
pečlivému výběru pohledávek a řízení výrobních kapacit tak, aby nevznikaly 
nepřiměřeně velké zásoby výrobků, se podařilo udržet plnou zaměstnanost.  
Ke konci roku ve sklárně pracovalo 450 lidí.  
Největší investiční akcí letos byla modernizace jednoho z tvarovacích strojů 
a související technologie. Celkové investice dosáhly částky 50 milionů Kč.  
Ve sklárně se vyrábí asi 300 druhů obalů. K největším odběratelům patří 
Plzeňský Prazdroj, Heineken ČR, Coca-cola, Kofola, Karlovarské minerální 
vody, Stock Plzeň-Božkov, Karlovarská Becherovka, Moravské vinařské 
závody, Vinium, Vinné sklepy Valtice a též významné potravinářské firmy, 
např. Hamé, Unilever aj. K nejvýznamnějším zahraničním trhům patří 
Švýcarsko, Polsko, Rakousko a Rumunsko.  
 

Šroubárna 
 
8. prosince se ve Šroubárně Kyjov uskutečnila exkurze pro bývalé 
zaměstnance – důchodce. Na prohlídku závodu, v němž mnoho z nich strávilo 
většinu svého produktivního života, přišlo navzdory nepříjemnému počasí     
65 bývalých zaměstnanců. 
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ZZEEMMĚĚDDĚĚLLSSTTVVÍÍ  
 
 
Úroda ovoce  byla letos velmi bohatá. Původně měli sadaři obavy, poněvadž 
jaro přišlo náhle. Nebylo jisté, zda včely odvedou svoji práci, ale jak se 
ukázalo později, vykonaly vše, co bylo třeba. Tradiční květnové mrazíky letos 
nepřišly, srážek bylo dostatek a teplota příznivá, což uspíšilo sklizeň až o 
dva týdny. Zrající třešně, meruňky, později pak jablka a švestky obtížily 
větve stromů natolik, že se klonily až k zemi a při silnějším větru  se lámaly. 
 
Majitelé ovocných stromů měli pádný důvod ke starostem: jak zpracovat 
nebývale velikou úrodu? Lidé totiž jen málo zavařují a tak měli sadaři 
k výběru ze dvou možností: nechat plody shnít pod stromy nebo sesbírat, 
nechat vykvasit a použít služeb kyjovské pálenice. 
 
 

PPOOHHŘŘEEBBNNIICCTTVVÍÍ  
 
 
Lidé se rodí, ale i umírají. S tímto faktem se mnohdy těžko smiřujeme       
a když nám odejde někdo blízký, pak je nám těžko. Navzdory smutku však 
musíme zařídit vše potřebné, aby mohl smuteční obřad proběhnout. K tomuto 
účelu máme v Kyjově tři firmy zabývající se službami pro pozůstalé. Dvě sídlí 
ve Zlaté uličce, další přímo na hřbitově v budově za smuteční síní. V pohřební 
službě nám zajistí potřebné: převoz zemřelého, tisk smutečního oznámení, 
rakev, věnce či kytice, vykopání hrobu, pronájem obřadní síně i s výzdobou, 
smutečního řečníka i hudbu. Zařídí také vše, co se týká úřadů.  
 
S pohřbem zesnulého jsou samozřejmě spojeny určité finanční výdaje,  proto 
uvádím ceník, vydaný Radou města Kyjova dne 27. 11. 2008: 
 
Ceník provozovatele veřejných pohřebišť v Kyjově, Bohuslavicích a Boršově. 
 
Nájem hrobových míst a služby spojené s nájmem hrobového místa: 
 

Specifikace hrobového místa Nájem/m2/rok 
(Kč) 

Služby/m2/rok 
(Kč) 

 
Celkem/m2/rok 
(Kč) 

Hrobové místo v urnovém háji 5,- 45,-. 50,- 

Ostatní hrobová místa 5,- 35,- 40,- 

 
Cena služeb spojených s nájmem zahrnuje podíl nákladů na služby, které jsou 
nutné k zajištění řádného běžného provozu celých pohřebišť, zejména: 
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údržbu zeleně, komunikací, hřbitovního zařízení včetně spotřeby vody, sečení 
a úklid trávy, likvidaci odpadů, vedení evidence hrobových míst, informační 
služby, správu pohřebiště. 
 
Služby spojené s pohřebnictvím 
 
Název služby Jednotka Cena/Kč 
Pronájem smuteční síně 1 obřad 1000,-   
Uložení zesnulého v  chladícím boxu započatý den 200,-   
Uložení zesnulého v mrazícím  boxu započatý den 300,- 
Příprava popela na vsyp úkon 250,- 
Vsyp popele do vsypové loučky bez obřadu úkon 500,-  
Vsyp popele do vsypové loučky s obřadem  úkon 600,- 
Dvojvsyp do vsypové loučky bez obřadu úkon 800,- 
Dvojvsyp do vsypové loučky s obřadem úkon 850,- 
Kopání hrobu do 160 cm (rakev do 120 cm) úkon 2000,- 
Kopání hrobu do 160 cm (rakev nad 120 cm)  úkon 3700,- 
Kopání hrobu do 200 cm (rakev nad 120 cm)  úkon 4100,- 
Odkrývání hrobového místa úkon 600,- 
Zakrývání hrobového místa úkon 1100,- 
Zednické práce v hrobě hod. 200,- 
Výkop urnové jamky úkon 105,- 
Vynesení rakve z hrobu, hrobky a  přenesení na jiné 
místo 

úkon 600,- 

Exhumace ostatků do konce tlecí doby  úkon 2100,- 
Exhumace ostatků do 5 let po skončení tlecí doby úkon 550,- 
Exhumace ostatků od 5 let do 10 let po skončení tlecí 
doby 

úkon 350,- 

Exhumace ostatků od 10 let a více po skončení tlecí 
doby 

úkon 250,- 

Manipulace s rakví v hrobce, chladírnách a jiné 
manipulace 

úkon 105,-  

Likvidace hrobového příslušenství s uložením odpadu do 
kontejneru a vývoz na skládku 

úkon 1300,- 

Zametání hrobu (4x za měsíc) úkon 105,- 
 
                
Obřadní dny ve smuteční síni jsou stanoveny na úterý a čtvrtek, pokud nejsou 
dnem státního svátku. V případě, že se nebude moci uskutečnit obřad       
ve stanovených obřadních dnech z důvodu kapacity smuteční síně, je možné 
realizovat   obřad i v jiných dnech bez navýšení ceny (pokud se však nebude 
jednat o neděli nebo den státního svátku).  
Cena za pronájem smuteční síně mimo neděli, dny státního svátku a obřadní 
dny se navyšuje o 50 %. 
Cena za pronájem smuteční síně v neděli a ve dnech státního svátku se 
navyšuje  o 100 %.  
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BBYYDDLLEENNÍÍ  
 
 
V Kyjově je dlouhodobě nedostatek nových stavebních míst, proto město 
usiluje o vykoupení pozemků mezi nemocnicí a Boršovem v tzv. lokalitě 
Bukovanská. V současnosti jsou využívány k zemědělské činnosti  a jejich 
vlastníky je velký počet majitelů, kdy na jednom hektaru plochy určené pro 
výstavbu je až dvacet vlastníků. Navzdory slovům představitelů města, kteří 
nás již před třemi lety optimisticky informovali o tom, že vykoupení 
posledního zbytku pozemků je za dveřmi a že budou započaty práce na 
budování infrastruktury, byla letos situace stále stejná. Někteří majitelé 
odmítli pozemky prodat a tak vše uvízlo na mrtvém bodě. 
 
Od prvního ledna letošního roku většina měst, obcí a soukromých vlastníků 
bytů využila možnost zvýšit nájemné ve svých bytech. Město Kyjov          
se rozhodlo v případě bytů určených k prodeji tuto možnost nevyužít. 
Důvodem byla skutečnost, že do konce loňského roku byla kvůli vysoké 
administrativní náročnosti prodána pouze třetina bytů ze zamýšleného počtu. 
Zastupitelé se rozhodli zachovat stejné podmínky pro prodej bytů všem 
nájemníkům, aby nebyli zdražením poškozeni.  
Pokud se týká městských bytů, které se prodávat nebudou, odhlasovala Rada 
města jednorázové zvýšení nájmu na 56 Kč za m2 obytné plochy.  
 

Moravan, bytové družstvo 
 
Účetní hodnota bytů včetně pozemků, které byly k 31.12.2009 v majetku 
družstva, činila částku 108, 217 mil. Kč.  Jednotlivé domy v majetku 
družstva jsou vedeny jako střediska, přičemž každé středisko přispívá       
do tzv. Fondu dlouhodobých záloh pravidelnou měsíční částkou. Z prostředků 
tohoto fondu si pak družstevníci příslušného střediska hradí opravy a údržbu 
svého domu. Většinou si drobné a běžné opravy v bytě platí každý sám,     
ze společného fondu se hradí velké akce týkající se celého domu: výměna 
stupaček, oken, zateplení fasády, pojištění domu aj.   
 
Činnost správy družstva zajišťovalo v letošním roce šest technicko-
hospodářských pracovníků a jeden externí právní poradce, který družstvo 
zastupoval při řešení správních sporů.  
 
Spolupráci mezi uživateli bytů a správou družstva zajišťují samosprávy, které 
jsou v každém domě ustanoveny. Jednou z jejich činností by mělo být 
pořádání pravidelných členských schůzi nejméně 1x ročně, kde by se měl 
projednávat běžný chod domu, rozpočet, plánování oprav. Praxe je však 
často jiná. Mnoho lidí nemá o nic zájem, svůj byt si udržují v perfektním 
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stavu, ale pro společné bydlení nic neudělají a nespolupracují. O to hůř      
se pak o dům pečuje, neboť tito lidé nechápou, že tak jak pečují majitelé 
rodinných domů  o svoji nemovitost, tak je potřeba pečovat i o dům bytový.    
 
V letošním roce proběhla modernizace výtahů v domech na ul. Tyršova       
č. 143, 144, Brandlova č. 94 a Kollárova č. 286. Modernizace výtahu a 
související oprava výtahové šachty v uvedených domech přišla cca  na 1,1  
milionu korun pro jeden dům. Je tedy opravdu velmi nákladnou záležitostí,  
na kterou si museli družstevníci nejdříve našetřit zvýšenými platbami        
do fondu dlouhodobých záloh.  
 
Z dalších náročných akcí byla v letošním roce provedena oprava střešního 
pláště domu Nádražní 611 v částce 170 644 Kč, výměna oken a vstupních 
dveří domu na ulici Nerudově č. 1250, rekonstrukce a modernizace společné 
televizní antény na Kollárově ulici č. 284 a 285, kdy v každém domě zaplatili 
částku přesahující 94 tisíc Kč. Majitelé bytů převedených do osobního 
vlastnictví, kteří utvořili společenství vlastníků jednotek, letos také 
nezaháleli. V domě na Zahradní ulici č. 1186/87 vyměňovali nevyhovující 
balkony za nové, což přišlo na částku 1 037 571 Kč, v domě na sídlišti       
U Vodojemu č. 1263 výměna vstupních dveří a sklepních okýnek stála 
344 049 Kč.  
 
Dluh na nájmu v roce 2009 dosáhl částky 603 326 Kč, z toho 345 471 
připadlo na družstevní byty a 257 855 Kč na byty ve společenství vlastníků 
jednotek. V roce 1996 činil vinou liknavé práce vedení družstva dluh         
na nájmu družstevníků závratné částky 1 900 000 Kč a jeho výše již 
ohrožovala samotnou existenci družstva. Po výměně vedení družstva          
se novému představenstvu podařilo částku snížit až na 151 344 Kč v roce 
2007, bohužel od roku 2008 byl zaznamenám opětovný nárůst dlužných nájmů 
i přes opatření, která družstvo provádělo a jimiž byly upomínky, výpovědi 
z nájmu a soudní vymáhání pohledávek.   
 
 

PPOOČČAASSÍÍ  
 
 
První sníh po Novém roce přišel již 5. ledna. Silničáři i občané měli plno 
práce s jeho odhrnováním, protože noční chumelenice přešla v celodenní 
sněžení. Pole v okolí města sice zkrásněla, ale v centru města se bílá ozdoba 
působením posypu rychle měnila v nevzhlednou černošedou solenou masu, 
která nepříjemně kazila naši obuv. Současně přišel mráz  v celé své síle, 
v ranních hodinách 6. ledna naměřili na některých místech republiky teploty 
-30oC. Kyjovu se dostalo mírnějšího počasí, v noci pouze -5 až -7oC, přes 
den pak -1 až -2oC. Sníh přišel i v úterý 10. února, kdy se odpoledne 
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přihnala nízká oblačnost a během tří hodin se na město sesypaly spousty 
mokrého těžkého sněhu, který dokonale utlumil dopravu. Během chvilky byla 
neukázněnými řidiči zablokována nejen cesta přes strážovský kopec, ale       
i silnice ve směru do Vlkoše. Až do večera metelice pilně přikrývala vše,    
co se přikrýt dalo a kdo nemusel, nevyjížděl. Jakmile sněžení ustalo, začalo 
se rozléhat škrabotání lopat, kterými lidé shrnovali sníh z chodníků, o něco 
později pak i výskání malých dětí, které jejich otcové navzdory pokročilé 
hodině vyvezli na sáňkách do ulic. Druhého dne přišly teploty nad nulou a 
déšť většinu sněhu z ulic „uklidil“ do kanalizace.  
 
Únor se letos zachoval podle pořádku starých hospodářů, tedy v barvě bílé. 
Lednový sníh, který na polích vydržel až do února, byl postupně přikrýván 
dalšími a dalšími vrstvami vloček.  Jen jeden či dva dny   na konci února byly 
slunečné. Celkově však byl únor a pak i březen ve znamení neustále zatažené 
šedivé oblohy s teplotami kolem nuly. Slunce jsme si užili jen málo a přestože 
jsme se těšili na jaro, nezbývalo nám nic jiného než čekat. 23. března se 
přihnal silný a vytrvalý severák, který svým ledovým dechem v noci z 25. na 
26. března nadýchal sněhovou pokrývku. I když neměla dlouhého trvání, bylo 
chladno a deštivo až do konce měsíce, takže jsme měli pocit, že se jaro 
někam zatoulalo. První dubnové dny však ukázaly tuto obavu jako lichou. Jaro 
na nás nezapomnělo, ba naopak přišlo náhle, prakticky ze dne na den         
a obdarovalo nás poledními teplotami až 22 stupňů. Situace okamžitě využili 
zemědělci. Orali, vláčeli, seli, stříhali vinohrady, řezali staré dřeviny. První 
meruňka letos vykvetla 3. dubna v sadech nad Bohuslavicemi a svojí krásou 
vybídla další družky k následování.  
 
Počasí dubnové bylo ve znamení modré oblohy, slunce a teplot nadměrně 
vysokých pro toto roční období. Přes den se povětšině pohybovaly kolem 
20oC, v noci 10o C. Dešťové srážky byly v dubnu jen minimální a snad by šlo 
jednotlivým  dešťovým kapkám přidělit i jména, tak byly vzácné.  
Velmi teplé a suché počasí vládlo nejen v dubnu, ale i v květnu, kdy teploty 
přes den dosahovaly hodnoty až 27oC. Teprve 28. května přišel déšť 
s ochlazením, ovšem takovým, že na horách v Jeseníkách sněžilo. V Kyjově 
jsme sice sníh nezaznamenali, ale přesto jsme se probouzeli do ranních teplot 
pouhých 7 stupňů nad nulou.  
 
Vydatné deště si pro nás příroda připravila na poslední červnové dny  a první 
půli července. S malými přestávkami lilo po dva týdny a vody bylo již tolik, 
že bylo velmi dusno vinou vysoké vlhkosti, která neustále padala z nebe a pak 
se odpařovala. Radovali se houbaři, neboť v lesích rostlo tolik hub, že se 
nikdo z procházky nevracel s prázdnou. Smutní však byli provozovatelé 
koupališť. Po velmi teplém a suchém dubnu a květnu se těšili na dobrou 
sezonu a plánovali již prvního června otevřít koupaliště. Žel, velmi chladné a 
deštivé dny   je přinutily změnit plány a vyčkat až do poloviny července.  
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Druhá půle prvního prázdninového měsíce, jako na houpačce, přinesla horko a 
sucho, což trvalo až do konce září. Pole trpěla nedostatkem vláhy a 
zemědělci čekali, co výkyvy počasí udělají s úrodou.  Sucho trvalo i v říjnu, 
zahrádkáři si stěžovali na ztvrdlou půdu, která s obtížemi vydává brambory a 
kořenovou zeleninu.  
 
13. října se  po několika deštivých dnech ochladilo tak výrazně, že 
v horských oblastech Jeseníků a Beskyd napadlo a zůstalo ležet až 90 cm 
sněhu. Některé obce bílá nadílka odřezala od spojení se světem, na mnoha 
místech nešla elektřina. My v Kyjově jsme zaznamenali pouze nepříliš vydatný 
déšť.  
 
Prvního sněhu jsme se v Kyjově dočkali 3. listopadu, přinesl však jen 
chvilkovou okrasu, neboť okamžitě roztával. V druhé půli měsíce  dosahovaly 
teploty až 15oC, přes noc pak byly kolem 10oC a slunečné dny připomínaly 
spíše druhou polovinu dubna. Že toto teplo mátlo i přírodu, dosvědčovaly 
žluté kvítky zlatého deště, které zdobily keře na Dvořákově ulici, stejně 
jako narašené pupeny šeříků v místech vystavených celodennímu slunci.  
 
Teplý byl i prosinec, kdy teploměr přes den ukazoval 10 – 14oC. Bylo stále 
deštivo a mlhavo. Zima se nám připomněla teprve 15. prosince prvními 
zmrzlými loužemi a drobným sněhovým popraškem, který obílil střechy domů. 
Skutečný mráz nás poctil svojí návštěvou teprve o víkendu těsně před 
vánočními svátky, záhy ho však vystřídal jižní vítr s oteplením, který 
způsobil, že během dvou dní teplota stoupla z mínus 10oC na plus 10oC, tedy 
o dvacet stupňů. Vánoční atmosféru štědrovečerní noci jsme si mohli užívat 
nanejvýše v televizních programech či obrázcích Josefa Lady, protože lilo 
doslova jako z konve.  
 
Sníh, který letos v závěru roku napadl, nesli nelibě především na radnici.  
Od léta letošního roku totiž začalo platit nařízení, že za zimní údržbu 
chodníků odpovídají majitelé, kterými v převážné většině jsou města a obce. 
Protože však nemají možnost okamžitý úklid všech chodníků zajistit, radily si 
obce, jak se dalo. V Kyjově kupříkladu apeloval starosta města na starodávný 
zvyk hospodářů uklízet i část ulice před svým domem. Odklízení sněhu pak 
proběhlo stejně jako v jiných letech. Někdo sníh shrnul hned, jiný později      
a některé chodníky zůstaly pod sněhem, dokud nepřišla obleva.  
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ZZÁÁVVĚĚRREEMM  
 
 
17. listopadu jsme si všichni připomněli, že již uplynulo dvacet let od 
převratného dne roku 1989, který přinesl obrovské změny v politickém životě 
naší republiky. Co se za dobu dvaceti let v našem městě změnilo? 
 
Z náměstí Klementa Gottwalda se stalo náměstí Masarykovo, náměstí Julia 
Fučíka na Újezdě bylo věnováno básníku Seifertovi. Název změnila mimo jiné 
též ulice Nejedlého na Květnou, a i když je nám téměř lhostejné, jak se 
ulice nazývají, přece jsou výjimky.  Po přejmenování zmíněné ulice na Květnou 
musela být červená plechová tabulka několikrát vyměněna, neboť někdo 
neznámý a vytrvalý opakovaně štětcem a barvou přepisoval název slovy 
„bývalá Nejedlého“. Pro pořádek dodávám, že zvítězil městský úřad se svým 
trpělivým vyměňováním přepisovaných tabulek. Dost možná, že tajemný 
hříšník nakonec sám uznal, že jeho ulice se jmenuje správně. Vilky, které ji 
tvoří, jsou obklopeny zahradami, které jejich majitelé opečovávají a které 
jsou od jara do podzimu plné květů.  
  
Pokud se týká hmotných věcí, pak se nabídka oproti minulé době stala 
bohatou a limitujícím činitelem je pouze obsah naší peněženky. Obrovskou 
měrou vzrostl počet obchodů. Ty zaplnily nejen centrum města, ale v poslední 
době se obchodními pasážemi stávají i dvory domů na náměstí. S výstavbou 
velkých obchodních středisek, která vytvářejí iluzi hojnosti, zacházejí na 
úbytě malé obchody. Máme pak daleko za nákupem, byť potřebujeme pouze 
pečivo k ranní snídani. Své o tom vědí obyvatelé Boršova a Nětčic.          
Ze stejného důvodu se postupem času stalo kyjovské náměstí místem spíše 
poklidným, tatam je někdejší ruch, míjení se a setkávání v čase po čtrnácté 
hodině, který jsme nazývali špičkou.  
 
K obchodníkům přibyli prodejci vietnamské národnosti. Oděvy, které 
prodávají, jsou sice málo kvalitní, ale levné, proto mají ve svých prodejnách 
stále plno zákazníků.  Nejdříve nabízeli své zboží na tržišti uprostřed 
náměstí, nyní jsou mnozí již zavedeni v přízemí domů v centru města. 
  
Už jsme zapomněli, a ti mladší ani neznají, že mnoho věcí se „shánělo“, 
nikoliv kupovalo. Je pro nás již nemyslitelné, že by v obchodě byly k mání tři 
bicykly, ale zájemců o jejich koupi dvacet nebo že bychom si automobil mohli 
pořídit, až na nás přijde řada v dlouhém seznamu jiných osob.  Namísto 
jediného peněžního ústavu máme v Kyjově hned pět poboček bank a na krach 
dalších tří jsme už raději zapomněli. 
 
Můžeme se hlásit k jakékoliv církvi, založit politickou stranu nebo novou 
firmu a stát se boháčem. Máme možnost cestovat  do zahraničí, ať už      
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na dovolenou k moři nebo za prací, či se vydat pěšky kolem světa a vrátit se  
za rok. 
 
Máme televizory s digitálním příjmem a tak ploché, že je můžeme pověsit   
na stěnu stejně jako věšíme obrazy. Telefonní linka, dříve třeba jediná 
v ulici, byla nabídnuta každému, kdo si telefon přál mít doma, později tuto 
vymoženost vystřídaly telefony mobilní. K tomu počítače, internet a digitální 
fotoaparáty s možností podělit se o své snímky z dovolené třeba s celým 
světem.  
Pořizujeme si okna z plastů, která lépe těsní a tlumí hluk automobilů všech 
světových značek, když projíždějí jedno za druhým pod okny našich domovů. 
Vchodové dveře bytových domů na sídlištích, dříve přístupných ve dne         
i v noci, jsou nyní bedlivě zamykány. Uzavřené a elektronicky otvírané jsou   
i vstupy škol, neboť je nutno zajistit bezpečnost dětí. 
 
Máslo, mléko a sýry vozí se do našeho města až z jižních Čech, Olomouce či 
z ciziny. Chléb je nejen z Kyjova, ale i z Vracova, Blatnice, Ratíškovic nebo 
Břeclavi, a přitom chátrá areál pekárny v Boršově a zrušená mlékárna na 
ulici Urbanově.   
 
Jižní ovoce máme nyní po celý rok, zelenina a ovoce se dováží ze všemožných 
koutů světa v libovolném množství, leč v neznámé kvalitě.  
 
Na rozdíl od dřívější doby nemusíme pracovat, není to už povinné. Jeden 
z městských strážníků mne seznámil se svým postřehem: dříve bylo 
v restauracích v nočních hodinách rušno v pátek a v sobotu.   Přes týden byl 
klid, protože lidé museli ráno do práce. Nyní je v nočních podnicích plno i ve 
všední dny.  
 
Co další se změnilo?  
 
Nemálo rodičů vozí své děti do školy automobilem a někdy se, kupodivu, dítko 
veze, i když to má do školy doslova několik desítek metrů „daleko“.  
 
Voda v bazénech na koupališti je průzračná, WC v restauracích jsou čistá    
a voňavá. Pomník Vladimíra Iljiče Lenina z prostoru před Domem kultury     
je pryč a mariánský sloup se mohl vrátit před radnici, na své místo 
osvědčené staletími. Restaurace se předhánějí v nabídce pokrmů. Kdo si 
nechce nebo nemůže oběd uvařit, tomu ho až domů přiveze Charita, 
Pečovatelská služba  či některá restaurace, která má tuto službu zavedenu.  
 
Vzrostly ceny zboží i výše průměrné mzdy. Benzin místo dávných a často 
vzpomínaných dvou či tří korun stojí nyní třicet a více, stejné je to           
i s vodou, za niž, včetně stočného, platíme již 48,77 Kč za m3. 
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Do našeho života vstoupila křiklavá a agresivní reklama, vnucující nám zboží, 
které nepotřebujeme. Přišly pojmy, které jsme znali jen teoreticky nebo 
z vyprávění našich prarodičů: nezaměstnanost, podpora v nezaměstnanosti a 
sociální dávky, bezdomovci a narkomani, drogy, exekuce, dražba, penzijní 
spoření, daňové přiznání, a jiné. Přijali jsme do života nové instituce finanční 
úřad, zdravotní pojišťovnu, úřad práce.  My starší jsme oprášili svoji 
povědomost o hospodářské krizi a státním bankrotu. Naučili jsme se žít 
s vědomím, že leckdy nedostane mzdu ten, kdo pracoval.  
 
 
Člověk může mít někdy pocit, že se v našem nepříliš velkém městě „nic 
neděje“. Část onoho „nic“ jsem zapsala a vždy, když shrnuji uplynulý rok, 
mrzí mne, že nelze zapsat vše. Tisíce drobných příhod, které prošly kolem 
nás, úsměvných či vážných.  Někoho se dotkly a změnily směr jeho kroků, 
jiní se o nich ani nedověděli, neboť prožívali něco zcela jiného. Tak už to na 
světě chodí.  
 
Vážený čtenáři, přeji Ti příjemné čtení této kroniky. 
 
 
 
Věra Kellnerová, kronikářka města Kyjova 
30.6.2010 
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Kronika města Kyjova za rok 2009 byla přečtena a schválena dne 20.7.2010. 
 
Foto na titulní straně: Jiří Tesařík 
 
 
Přílohou ke kronice je kniha fotografií za rok 2009. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
_____________________                        _____________________ 
   Mgr. František Lukl                                    Věra Kellnerová 
  starosta města Kyjova                             kronikářka města Kyjova 


